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 توازنِ  دیپلما تیک

سیاست خارجی کشور
 به برجام محدود  نمی شود؟ 

گروه سیاسی: سیاست خارجی متوازن مبتنی بر داشتن روابط با کشورهای مختلف با تمرکز بر 
گسترش تعاملات با کشورهای همسایه و پیرامونی ومحدود نکردن سیاست خارجی کشور 
به موضوع برجام یکی از شعارهای اصلی انتخاباتی سید ابراهیم رئیسی در جریان انتخابات 
خرداد ماه ۱۴۰۰ بود؛ شعاری که به اذعان حتی برخی از منتقدین دولت نیز، دولت سیزدهم 
طی دو سال گذشته تاکنون در اجرای آن در برخی حوزه ها به موفقیت هایی رسیده است.

 سید ابراهیم رئیسی که در جریان برگزاری انتخابات ریاست جمهوری در...

یارا نه  ۲۵ میلیون نفر افزایش  یافت

 شارژ ۸۰ هزار تومانی
 خانوارهای دهک یک تا سه

گروه اقتصادی: همه خانوارهای دهک های اول تا ســوم درآمدی که یارانه ۴۰۰ 
هزار تومانی دریافت می کنند از دیروز مشــمول مرحله جدید طرح ملی کالابرگ 
و افزایــش ۲۰ درصــدی یارانه شــده و به مبلغ یارانــه ۴۰۰ هزار تومانی آنها ۸۰ 
هزار تومان دیگر اضافه شــد.مرحله جدید طرح ملی کالابرگ الکترونیک از ۱۳ 
خردادماه آغاز شــد و در ابتدا خانوارهای تحت پوشــش سازمان بهزیستی و کمیته 

امداد امام خمینی )ره( از ســه دهک اول در اولویت اجرا قرار گرفتند...

محسن هاشمی: 
حمل و نقل عمومی باید یارانه  بگیرد  

 برای  تهران  با ید  هزینه کرد
گروه اجتماعی: آسمان تهران تا چشم کار می کند دود است، شهری که آدم هایش 
زمان زیادی را در خودرو، بزرگراه و ترافیک سپری می کنند، حمل ونقل عمومی 
هم جواب گوی جابه جا کردن تهرانی ها نیست، تعداد ایستگاه ها و خطوط مترو از 
پیش بینی ها عقب تر اســت و هرچه می گذرد جبران نمی شود، همه این ها سبب 
شده زندگی در تهران سخت شود، با این وجود رئیس سابق شورای شهر پایتخت 

معتقد است: »تهران هنوز جای زندگی است.« ...

گپگزارشگزارش

234

تازه  ترین تحولات در تغییر راهبرد صـادرات گاز روسیه
»تدبیر تازه « از تحولات اخیر بازار  سکه و ارز گزارش می دهد
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 خط فقـر در پایتخت
 ۳۰ میلیون تومان!

6

عضو کمیسیون اقتصادی
 مجلس شورای اسلامی اعلام کرد

گزارش

گروه اقتصادی: سه ماه از سال ۱۴۰۲ گذشته ولی در همین 
مدت، صعود شتابان قیمت ها، داده های اقتصادی را دچار یک 
دگردیسی جدی کرده است. در روزهای اخیر، ارقام جدیدی 
در مورد شــاخص هایی ماننــد »رقم خط فقر« و »نرخ خط 
فقر« منتشــر شــده که نشان می دهد اعدادِ مبنا در مذاکرات 
مزدی ۱۴۰۲ تناســبی با واقعیت ها نداشته است.اخیراً مرکز 
پژوهش های مجلس درباره افزایش نرخ خط فقر اعلام کرده 
است که این نرخ طی یک دهه از ۱۹ درصد به بیش از ۳۰ درصد 
افزایش یافته اســت، در واقع بیش از ۳۰ درصدِ جمعیت زیر 
خط فقر هستند و براساس معیارهای بسیار حداقلی، »فقیر« 
به حســاب می آیند؛ در عین حال، بیســت و پنجم خردادماه، 
یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورا، میزان خط فقر 

در تهران را ۳۰ میلیون تومان عنوان کرد...

آقابزرگی تحلیلگر بازار سرمایه براین باور است: اجرایی کردن 
کالابرگ یا سیســتم کوپنی یک شــمایی از اقتصاد دستوری 
محسوب می شود. هر گاه درصدد اداره کردن اقتصاد به صورت 
دستوری بودیم تجربه بسیار ناموفق و ناکارآمدی بجا گذاشت.
فردین آقابزرگی تحلیلگر بازار سرمایه در گفت وگو با »نقش 
اقتصاد«، درباره یکسالگی جراحی اقتصاد گفت: به نظر من، 
این حرکت دولت جراحی اقتصادی نبود بلکه بیشتر انداختن 
بار مالی و بار هزینه های ناشی از حذف یارانه یا به روزرسانی 
وضعیت اقتصاد و معیشت بر دوش مردم بود. با توجه به اینکه 
هــدف اولیه جراحی اقتصادی بهبود معیشــت مردم بود که 

متاسفانه محقق نشد...

چابک سازی دولت
 معضل بزرگ  اقتصاد

9

 فردین آقا بزرگی در گفت وگو با
 »تدبیر تازه « مطرح کرد

گپ

گروه نفت و انرژی: شرکت دولتی نفت برزیل »پتروبراس« در 
حال جداسازی و ذخیره سازی حجم انبوهی دی اکسید کربن در 
زیر لایه های کف دریا می باشد تا با استفاده از این راهبرد بتواند 
تولید نفت و گاز طبیعی خود را افزایش دهد. این شرکت نفتی 
در حال پیگیری این راهبرد در سه میدان نفتی بزرگ است که 
در فاصله ۲۳۰ کیلومتری از سواحل ریودوژانیرو واقع شده اند. 
در این میادین پتروبراس از غشاهای خاصی برای جداسازی 
دی اکسید کربن از گاز طبیعی استفاه می کند که خود از مشتقات 
نفت استخراجی می باشد. پس از جداسازی، دی اکسید کربن 
استخراجی بار دیگر در ذخایر نفتی تزریق می شود.این تکنیک 
موجب افزایش فشار در لایه های زیرزمینی ذخایر نفتی شده 
و به این ترتیب استخراج ذخایر را تسهیل کرده و بر طول عمر 
میادین نفتی می افزاید. همچنین جداسازی دی اکسید کربن 

به پتروبراس امکان می دهد تا...

تجربه موفق پتروبراس در ارتقای 
برداشت از میادین نفتی و گازی

11

»تدبیر تازه « گزارش می دهد
گزارش

پس از اتخاذ استراتژی های زیست محیطی و رونمائی از سند 
جامع چشم انداز محیط زیست تا سال ۲۰5۰ شبکه حمل ونقل 
ریلــی بریتانیا اهداف بلندپروازنــه ای را برای محدود کردن 
اســتفاده از سوخت های فســیلی و تبدیل شدن به نخستین 
شــبکه ریلی ســبز جهان برای استقرار حمل ونقل سبز تعیین 
نمود. بااین حال سؤال خبرگان محیط زیست آن است که این 
اهداف استراتژیک تا چه حد قابل اجرا هستند و دراین بین نقش 
شــبکه ریل در آن چیست؟میزان توسعه و به کارگیری شبکه 
ریلی برای کاهش انتشار گازهای گلخانه ای با توجه به توافق 

پاریس به عزم جزم دولت ها و مردم بستگی دارد...

اهداف بلند پروازنه حمل و نقل 
ریلی بریتانیا

8

 » تدبیر تازه«  از  برنامه های اجرائی برای 
گزارشمقابله با گرمایش زمین گزارش می دهد

راهکارهای  مهار تورم   بازار  اجاره بها
 » تدبیر تازه«   از تورم افسار گیسخته در بازار اجاره بها گزارش می دهد
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سفر وزیر خارجه عربستان آن هم بعد از ۱۷ سال به تهران در نتیجه 
بهبود روابط دو کشــور با میانجی گری چین صورت گرفت و هر دو 
وزیــر خارجــه خارج از هر دو کشــور یکی در پکن و دیگری در کره 
جنوبی متعاقب روابطی که ایجاد شد، دیدار کردند. مسأله مهم این 
بود که چین به عنوان یک گارانتی کننده روابط ظاهر شــد و انتظار 
هم می رفت با توجه به شــرایطی که دو کشــور را پای میز مذاکره 
کشاند، این روند بهبود روابط، عملیاتی شود که با بازگشایی اماکن 
دیپلماتیک ایران در عربســتان، گام اول عملی برداشــته شد و قرار 
اســت بعد از عید قربان هم اماکن دیپلماتیک عربســتان در تهران و 
کنســولگری این کشــور در مشهد آغاز به کار کرده و روابط سیاسی 

به صورت عملی و رسمی آغاز شود.
سفر آقای بن فرحان هم آن طور که مشخص است، صرفاً بنا بر افتتاح 
اماکن دیپلماتیک نبود و به نظر می رســد که ایشــان حامل یک پیام 
مهم تر از طرف پادشاه عربستان باشد اما به دلیل آنکه جزئیات پیام 
مشــخص نیست، می شــود حدس زد که پیام به صورت یک پکیج 
باشــد. چراکه قبلًا شــاهد سفر آقای بلینکن به عربستان بودیم که 
در آن بحث عادی سازی روابط عربستان و اسرائیل که وزیر خارجه 
آمریکا به صورت خیلی جدی مطرح کرده بود باشد، نکته دیگر هم 
سفر آقای بن سلمان به فرانسه است که در آنجا در مورد پناهنده های 
لبنان به شکل ویژه صحبت هایی شده بود. بنابراین اگر این موضوعات 
را کنار هم بگذاریم، طی صحبت هایی که بین آقای امیرعبداللهیان 
و بن فرحان رد و بدل شد، به نظر می رسد که نامه پادشاه عربستان 

به ایران یک پکیج منطقه ای باشد.
بحث دیگر را می توان به موضوعات سوریه، عراق، لبنان و یمن که 
در واقع موضوع مهمی هم برای عربستانی ها است و در دستور کار 
خود قرار داشــتند، مرتبط دانســت. نکته حائز اهمیت، بحث امنیت 
خلیج فارس است که سعودی ها به دنبال این هستند که نوع نگاه شان 
نه آنکه به هم نزدیک شــود، بلکه به چارچوب و ســازوکاری برسند 
تــا تنش هــا در منطقه خلیج فارس کاهش پیدا کند و دیگر شــاهد 
ناامنی هایی که در ادوار قبلی دو کشور بودند، نباشند. به نظر می رسد 
این ســفر در این چارچوب اهمیت دارد و مســأله ای که عربستانی ها 
بیشــتر روی آن تأکید می کنند، موضوع عدم دخالت ایران در امور 
داخلی کشورهای منطقه است که این بحث را خیلی به صورت پررنگ 
مطرح می کنند. به ویژه در بیانیه ای که سعودی ها با چین داشتند و در 
صحبت هایی که بعدها انجام دادند روی این مسأله خیلی تأکید کردند 
و این مسأله را برجسته می کنند. به نظر می رسد این نامه شامل یک 
پکیج منطقه ای است که حتی مسأله روابط ایران با بحرین، مصر و 

اردن هم به آن گره خورده است.
ضمن اینکه رابطه ایران و مصر هم تحت تأثیر روابط ایران و عربستان 
خواهد بود. مصر یکی از کشــورهایی اســت که همواره خود را در 
ســازوکارهای امنیتی خلیج فارس دخیــل می داند و همواره بر این 
موضوع تأکید می کند که بخشی از امنیت خلیج فارس است. زمانی 
که بیانیه دمشق در دوره حافظ اسد که زمامدار سوریه بود صادر شد 
هم بر این موضوع تاکید داشتند که مصر در کنار سوریه به علاوه ۶ 
کشــور شورای همکاری خلیج فارس، به عنوان تأمین کننده نیروی 
نظامی برای کشورهای حاشیه خلیج فارس حضور فعال خواهد داشت 
و خود را جزوی از ســازوکارهای امنیتی منطقه می دانســت و حتی 
امروز که آقای عبدالفتاح سیســی هم چندین و چند بار تأکید کرده 
که امنیت خلیج فارس، امنیت مصر است و همیشه سعی می کند خود 
را بــه امنیــت خلیج فارس گره بزند که بتواند از این موقعیت، حمایت 

عربستان و امارات را جلب کند.
متعاقب بهبود روابط ایران و عربســتان و مطرح شدن بحث رابطه 
ایــران و مصــر، قاهره صراحتاً اعلام کــرد که نتایج رابطه ایران و 
عربســتان بر نوع رابطه ایران و مصر هم تأثیر خواهد گذاشــت و 
طبق اخباری هم که منتشر شد، کارگروهی برای هماهنگی و انجام 
کارهای مربوطه برای برقراری مجدد روابط ایران و مصر تشکیل 
شد که نشانه مثبتی است و به نظر می رسد علیرغم پیچیدگی هایی 
که روابط ایران و مصر دارد، ولی در نقاطی این اشتراک نظر صورت 
گرفته اســت. اما رابطه ایران و مصر هم تحت تأثیر روابط ایران و 
عربستان خواهد بود و هرچه روابط دو کشور به سمت بهبودی تنش 
پیــش برود، آن رابطه هم تحت تأثیر قرار خواهد گرفت.به هرحال 
مقامات ارشد سعودی از جمله پادشاه عربستان ابراز تمایل کردند 
تا آقای رئیســی سفری به عربستان داشته باشد. معمولًا سفرهای 
اینچنینی در سطوح بالا بعد از فراهم شدن یکسری مقدمات اتفاق 
خواهد افتاد. ســفر مقامات ارشــد دو کشور که قطع روابط سیاسی 
وجود داشته و بعد از ۷ سال رابطه با میانجی گری شکل گرفته معمولًا 
به این صورت اســت که در ســطوح پایین تر دیدارها انجام شود تا 
به بعد از آنکه روابط به ســطح قابل قبول رســید، آن زمان فرصتی 
شــکل گیرد که ملاقات به سطح رئیس جمهور و پادشاه عربستان 
برسد.بنابراین این نکته حائز اهمیت است که روابط بین دو کشور 
قطع بوده و ارتباط سیاسی با یکدیگر نداشتند و هنوز روابط سست 
و شکننده است. عربستان همیشه به عنوان یک کشوری در محور 
غرب مطرح بوده و سیاست های او در منطقه علیه ایران بوده است. 
امــا ایــن موضوع در مورد عمان یا قطر صدق نمی کند. حتی بعد از 
قطع روابط سیاسی عربستان با ایران، عمان و قطر روابط خودشان 
را با ایران حفظ کردند و عمان همیشه در مورد موضوعات مختلف 
سعی کرده خود را در منطقه خاکستری قرار دهد و حتی زمانی که 
فشار روی او زیاد بوده سعی کرد روابط خود با ایران را حفظ کند که 

عربستان فاقد این شاخص و ویژگی است.

پیام پادشاه عربستان به ایران 
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گروه سیاســی: سیاســت خارجی متوازن مبتنی بر داشتن 
روابط با کشورهای مختلف با تمرکز بر گسترش تعاملات 
با کشورهای همسایه و پیرامونی ومحدود نکردن سیاست 
خارجی کشور به موضوع برجام یکی از شعارهای اصلی 
انتخاباتی سید ابراهیم رئیسی در جریان انتخابات خرداد 
ماه ۱۴۰۰ بود؛ شعاری که به اذعان حتی برخی از منتقدین 
دولت نیز، دولت سیزدهم طی دو سال گذشته تاکنون در 
اجرای آن در برخی حوزه ها به موفقیت هایی رسیده است.
 ســید ابراهیم رئیســی که در جریان برگزاری انتخابات 
ریاســت جمهوری در ۲۸ خردادماه ۱۴۰۰ با کســب ۱۷ 
میلیــون و ۹۲۶ هــزار و ۳۴5 رأی، به عنوان هشــتمین 
رئیس جمهور جمهوری اسلامی ایران انتخاب شد در ۳۱ 
خرداد ۱۴۰۰ در اولین نشست خبری با حضور رسانه های 
داخلــی و خارجــی با تکرار آن چه کــه در زمان تبلیغات 
انتخاباتی به عنوان برنامه اش در حوزه سیاســت خارجی 
بیان کرده بود، گفت: »سیاست خارجی دولت ما از برجام 
شروع نمی شود و به برجام نیز محدود نخواهد شد، بلکه 
ما تعاملی گســترده و متوازن را در سیاست خارجی دنبال 
خواهیم کرد ... اعلام می کنم که ما روابط با تمام کشورهای 
دنیا و تعامل با آنها را به ویژه کشــورهای همســایه اعلام 
کردیــم. اولویت ما ارتباط با همســایگان خواهد بود.«با 
نگاهی گذرا بر کارنامه دولت رئیســی در طول دو ســال 
گذشته می توان این ادعا را مطرح کرد که دولت سیزدهم 
در حوزه سیاسی خارجی خود تلاش کرده است که برخی 
از ظرفیت های مغفول مانده در حوزه تعامل با کشورهای 
همسایه را مبتنی بر دیپلماسی اقتصادی نسبت به گذشته 
فعال تر کند و اجرای برخی از پروژه های کلان تعریف شده 
در ایــن ارتبــاط به خصوص در حوزه ترانزیت و گمرگ را 
با قدرت و سرعت بیشتری به سمت اجرایی شدن سوق 
دهد که جدیدترین اقدام در این زمینه افتتاح بخش اول 
پروژه ریلی شلمچه و بصره در اواخر هفته گذشته است.

در کنار عملکرد دیپلماســی اقتصادی دولت سیزدهم در 
حوزه تعامل با همسایگان و کشورهای پیرامونی و دوست 
که باید در یک گزارش جداگانه به بررســی نقاط ضعف 
و قدرت آن پرداخته شــود، دولت در طول این دو ســال 
تلاش کرده اســت که در حوزه روابط دیپلماتیک نیز به 
دســتاوردهایی نائل شــود که شاید یکی از شاخص ترین 
آن برقراری مجدد روابط سیاســی بین ایران و عربستان 
بعد از هفت سال است. مذاکرات ایران و عربستان برای 
برقراری مجدد روابط بین دو کشور از فروردین ماه ۱۴۰۰ 
در بغداد آغاز شد و 5 دور از این مذاکرات با میانجی گری 
بغداد و مسقط به پیش رفت و در نهایت این مذاکرات با 

میانجی گری پکن در اســفندماه ۱۴۰۱ وارد فاز جدیدی 
شــد و بیانیه ســه جانبه ای بین ایران، عربستان و چین در 
مورد توافق تهران و ریاض برای از ســرگیری روابط به 
امضا رســید. در ادامه تحــولات رخ داده و دیدار وزیران 
امور خارجه ایران و عربستان در پکن در ۱۷ فروردین ماه 
سال جاری، روابط دیپلماتیک تهران و ریاض مجدد بعد 
به صورت رســمی برقرار شــد و دو کشور اقدام به معرفی 
سفرای خود کردند؛ موضوعی که بر اساس اعلام وزیر امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران، مراحل اداری آن در حال 
طی شدن است.بر اساس این گزارش، همچنین روز شنبه 
بعد از ۱۷ سال وزیر امور خارجه عربستان به تهران سفر 
کرد و با همتای ایرانی خود و ســید ابراهیم رئیســی دیدار 
و رایزنی کرد. او در جریان کنفرانس مطبوعاتی مشترک 
بــا همتای ایرانی خــود تاکید کرد که مقامات عالی رتبه 
عربســتان ملک ســلمان و محمد بن سلمان منتظر سفر 
رئیس جمهور ایران به عربستان هستند و این که دعوت 
صورت گرفته از وی برای ســفر به تهران هر چه زودتر 
انجام شود، او همچنین با اشاره به آغاز کار سفارت ایران در 
عربستان و کنسولگری کشورمان در جده در هفته گذشته 
خبر داد که در آینده نزدیک سفارت عربستان در تهران نیز 
بازگشایی می شود در این ارتباط خبرنگار شبکه تلویزیونی 
العربیه که همراه فیصل بن فرحان به تهران آمده بود در 
گزارشی تکمیلی اعلام کرد که سفارت عربستان در تهران 
و همچنین کنسولگری این کشور در مشهد بعد از »عید 
قربان« فعالیت های خود را به طور رسمی آغاز خواهند کرد.

با توجه به از ســرگیری روابط تهران و ریاض، همان طور 
که پیش بینی می شــد شــاهد تحولاتی در روابط ایران با 
تعدادی دیگر از کشــورهای حاشیه خلیج فارس از جمله 
بحرین هســتیم، بر اساس آن چه که تاکنون در رسانه ها 
اعلام شده هیات هایی از ایران و بحرین به تهران و منامه 
سفر کرده اند و مذاکرات بین دو کشور از طریق واسطه ها 
برای از ســر گیری روابط و بازگشت سفارت خانه های دو 
کشور در تهران و منامه ادامه دارد.پیش از تحولات مربوط 
به روابط ایران و عربســتان و برقراری روابط رســمی بین 
تهران و ریاض، دو کشــور کویت و امارات نیز که در پی 
حمله صورت گرفته به سفارت عربستان در تهران در سال 
۱۳۹۴ اقدام به کاهش سطح روابط خود با ایران کرده بودند، 
در ســال گذشته تصمیم گرفتند که سطح روابط سیاسی 
خود را به ایران گســترش دهند و بار دیگر ســطح فعالیت 
نمایندگی های خود در تهران را به سطح سفیر گسترش 
دادند و در همین ارتباط ســفرای کویت و امارات فعالیت 
خود در تهران را از سر گرفتند.همچنین در چند ماه اخیر دو 

کشور ایران و لیبی نیز که در پی درگیرهای داخلی در این 
کشور، سطح روابط شان با یکدیگر کاهش و تهران اقدام 
به تعطیلی سفارت خود در طرابلس کرد، تصمیم گرفتند 
که بار دیگر این روابط را ارتقا دهند چنان که در روزهای 
اخیر لیبی، سطح فعالیت دیپلماتیک خود در تهران را به 
سطح سفیر ارتقا داد و ایران نیز اعلام کرد که فرد مناسبی 
برای سرپرستی سفارت ایران در لیبی انتخاب کرده است 
و به زودی با استقرار وی، فعالیت سفارت ایران در لیبی از 
سرگرفته می شود.روابط ایران و مصر به عنوان دو کشور 
مهم جهان اســلام و منطقه نیز در ســال های اخیر با فراز 
و نشیب هایی مواجه بوده و گرچه در مقاطعی از جمله در 
دولت هشتم تلاش هایی برای گسترش این روابط صورت 
گرفــت ولی تاکنون تحول عملی در این ارتباط رخ نداده 
است. در همین چارچوب طی چند ماه اخیر پس از کاهش 
تنش در روابط ایران و عربستان، بار دیگر شاهد افزایش 
فعالیت هــا و رایزنی هــای دیپلماتیک جهت ارتقای این 
روابط هستیم و در این ارتباط برخی از واسطه ها از جمله 
عراق، عمان و برخی از شخصیت های سیاسی مانند عمار 
حکیم فعال شــده اند. بر اساس گزارش های منتشر شده 
در جریان ســفر اخیر ســلطان عمان به قاهره و همچنین 
سفر هفته پیش السودانی نخست وزیر عراق به مصر یکی 
از محورهای رایزنی این مقامات با عبدالفتاح السیســی 

رئیس جمهور مصر روابط تهران و قاهره بوده است.
همچنین برخی از اخبار غیررســمی بیانگر این موضوع 
است که عمار حکیم رئیس جریان حکمت ملی عراق در 
جریان سفر اخیر خود به قاهره پیام های مقامات ایرانی و 
مصری را به دست قاهره و تهران رسانده اند. در اواخر هفته 
گذشــته نیز رســانه العربیه نیز به نقل از منابع آگاه خود از 
موافقت اولیه تهران و قاهره برای تشکیل کمیته ای ایرانی 
- مصــری بــرای احیای روابط و هماهنگی امنیتی میان 
دو کشــور خبر داد. بر اساس این گزارش در جریان دیدار 
اخیر پادشاه عمان با رهبر انقلاب اسلامی و تلاش های 
صورت گرفته از سوی مسقط برای ارتقای روابط ایران و 
مصر از سطح دفاتر حافظ منافع به سطح بالاتر، آیت الله 
خامنه ای در این دیدار با اشاره به اظهارات سلطان عمان 
مبنی بر تمایل مصر برای از سرگیری روابط با جمهوری 
اســلامی ایران، تاکید کردند: ما از این موضع اســتقبال 

می کنیم و مشکلی در این زمینه نداریم.
یکی از دیگر اقدامات دولت در دو ســال گذشــته در حوزه 
دیپلماسی تلاش برای ایفای نقش جدی تری در عرصه 
سازمان های منطقه ای بوده است که در این ارتباط می توان 
به گســترش همکاری های ایــران با اتحادیه اقتصادی 

اوراســیا و اجرای فعالانه تر قرارداد تجارت ترجیحی بین 
ایران و کشورهای عضو این اتحادیه اشاره کرد.همچنین 
در پی اقدامات صورت گرفته برای تکمیل روند عضویت 
دائم ایران در سازمان شانگهای در اجلاس تیرماه سران 
این ســازمان در هند، تهران به دنبال این اســت که نقشه 
جامعی برای تعامل با این سازمان تدوین کند و در همین 
چارچوب کارگروه های مشــترکی بین دبیرخانه سازمان 
شانگهای در وزارت خارجه و نهادهای مرتبط ایجاد شده 
تا برنامه های آنها برای تعامل با این ســازمان چند جانبه 

سیاسی، امنیتی و اقتصادی اخذ شود.
یکــی دیگر از نهادهای بین المللی که دولت ســیزدهم 
در مــدت اخیرتــلاش کرده که رونــد عضویت ایران در 
آن بــه صــورت جدی تر دنبال کند عضویــت ایران در 
ســازمان بریکس است ســازمانی که در آن کشورهای 
قدرت های نوظهور اقتصادی جهان یعنی برزیل، روسیه، 
هنــد، چیــن و آفریقای جنوبی حضور دارند و یک چهارم 
ســرمایه گذاری های صــورت گرفتــه در جهان در این 

کشورها جذب شده است.
در همین ارتباط سال گذشته ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
ایــران به دعوت رئیس جمهور چین در اجلاس بریکس 
پلاس سخنرانی کرد و در خردادماه سال جاری نیز حسین 
امیر عبداللهیان به دعوت وزیر امور خارجه آفریقای جنوبی 

در نشست دوستان بریکس در کیپ تاون شرکت کرد.
با توجه به افزایش تعاملات دیپلماتیک ایران با کشورهای 
همسایه و پیرامونی و انعقاد سند جامع راهبردی بین ایران و 
برخی از این کشورها و تاکید مقامات کشورمان بر گسترش 
حجم روابط اقتصادی ایران با این کشورها، این انتظار به 
حق در افکار عمومی وجود دارد که در آینده نزدیک اثرات 
این روابط را در حوزه اقتصادی کشور و بر سر سفره های 
خود مشاهده کنند و از دیگر سو مقامات دولتی نیز قطعاً به 
خوبی به این مسئله واقف هستند که برای تحکیم روابط 
سیاســی ایران با کشورها ضروری است که این روابط با 
همکاری های اقتصادی و ســرمایه گذاری های مشترک 
همراه شود؛ چراکه عموماً در چنین شرایطی، کشورها با 
توجــه به منافع اقتصادی خود در صورت بروز اختلافات 
سیاســی و حتی امنیتی تلاش می کنند این اختلافات را 
مدیریت کنند و سطحی از روابط سیاسی را با طرف مقابل 
خود حفظ کنند، در مجموع بر اســاس آن چه که اشــاره 
شــد باید منتظر ماند و دید در ماه های آینده این ســطح از 
تحرکات دیپلماتیک و موفقیت نسبی دولت در سیاست 
خارجی متوازن به چه میزان می تواند انتظار مورد اشــاره 

مردم را در حوزه اقتصادی محقق کند.
دیدگاه

دولت سیزدهم تمرکز خود را از موضوع برجام که 
مهم ترین و متمرکزترین موضوع سیاست خارجی 
در دولت قبل بود با سیاستی هوشمندانه کاهش داد، 
در عین این که میز مذاکره را ترک نکرد و آمادگی 
برای ادامه مذاکره را نیز اعلام کرد. دولت و دستگاه 
سیاست خارجی انرژی بیشتری را بر روی روابط دو 
جانبه و چندجانبه و در حوزه های غیربرجامی صرف کرد که نتایج خوبی هم 
به خاطر این موضوع حاصل شد.در روابط دو جانبه نگاه به شرق و ارتباطات 
با همســایگان نیز تقویت شــد. در مذاکراتی که با برخی همسایگان از جمله 
عربســتان و امارات متحده عربی و تاجیکســتان داشتیم سعی شد مناسبات 
بهتری ایجاد شود و با بقیه همسایگان که ارتباطات بی حاشیه داشتیم، آن ها 
هم تقویت شــد. این مســاله باعث شد از مسیر روابط دو جانبه مناسبات چند 
جانبه تقویت شود که عضویت در شانگهای و عضویت ناظر در اتحادیه اوراسیا 
و ارتباطات نزدیک با بریکس از جمله این اتفاقات بود که از مســیر بهبود 
روابط دو جانبه به دست آمد.ارتباطات ما با کشورهای آسیایی در غرب، شرق، 
جنوب و شمال آسیا نیز در این مدت تقویت شده است. در غرب آسیا ایران 
به عنوان یک نقطه قوت برای محور مقاومت با زیاده خواهی ها و تجاوزهای 

رژیم صهیونیستی کنش گری داشته است و یک بازیگر فعال بودیم. برخی 
از طرح هایی که غربی ها و آمریکایی ها برای تقویت رژیم اسراییل از جمله 
معامله بزرگ قرن داشتند با تلاش ایران و تقویت نیروهای مقاومت و فعالیت 
جدی آنها در صحنه سیاســی و نظامی به ثمر نرســید. ایران اجازه نداد طرح 
عادی سازی روابط رژیم اسراییل با کشورهای مسلمان عرب به نتیجه برسد 
و جز چند کشور کشورهای دیگر از آن استقبال نکردند. توجه به شرق آسیا 
در برنامه سیاست خارجی کشور قرار گرفت و سفر رییس جمهور به اندونزی 
نقطه عطف آن بود.در بحش کلان، روابط ایران با دو عضو مهم دائمی شورای؛ 
امنیت روســیه و چین تقویت شــد که جایگاه ما در سطح بین الملل و منطقه 
را تقویت کرد. ســند ۲5 ســاله با چین که قبلًا امضا شــده بود مراحل اجرایی 
خود را دنبال می کند و در سفر آقای رییسی به چین این مساله پیگیری شد. 
اجرای سند ۲۰ ساله با روسیه در حال انجام است و سفر رییس جمهور ایران 
به روسیه و سفر آقای پوتین به ایران همکاری ها را تقویت کرد.دولت اعلام 
کرد روابط ایران با کشــورهای شــرقی به معنای نفی روابط با غرب نیست، 

اگر کشــورهای اروپایی رفتار خصومت آمیزشــان با ایران را کنار بگذارند به 
استثنای آمریکا می توانند مناسبات دوستانه با ایران داشته باشند. این مساله 
به کشورهای اروپایی از جمله آلمان و انگلیس بر می گردد؛ اگر آنها علاقه مند 
باشند و بخواهند به عنوان دوست ایران ظاهر شوند مانعی برای ایران نیست و 
با احترام متقابل می توانیم با یکدیگر همکاری کنیم، البته تا الان شواهدی دال 
بر دوستی اینها با ایران نیست.هم چنین دولت توانست در این مدت در سطوح 
بین المللی در برخی نهادهای بین المللی به عنوان رییس دوره ای شــناخته 
و معرفی شود و این دستاورد خوبی بود. سیاست خارجی دولت سیزدهم در 
مجموع تقویت کننده چند جانبه گرایی در نظم نوین جدید است. ایران سعی 
دارد کنش گری خودش را در مســیر تقویت چند جانبه گرایی ادامه دهد و به 
نظر من این رویکرد قابل توجه و اجرایی است.در ساختار وزارت امور خارجه 
به کارگیری ســفرای مجرب نقطه قوت دولت ســیزدهم و دستگاه سیاست 
خارجی بوده است اما معتقدم باید معاونت های سه گانه که در دولت دوازدهم 
حذف شــدند، یعنی آســیا و اقیانوسیه، عربی آفریقایی و اروپا و آمریکا دوباره 
احیا شوند چرا که خلاء این معاونت ها کماکان به چشم می خورد و اگر این ها 
در ســاختار احیا شــود، می تواند نقش مثبتی را در تقویت و رشد مناسبات دو 

جانبه و چند جانبه ایران با کشورها ایفا کنند.

سیاست هوشمندانه

جواد حیران نیا
کارشناس مسائل 

غرب آسیا

محسن پاک آیین
 سفیر پیشین ایران 

در آذربایجان

یادداشت

 اکرم احقاقی
روزنامه نگار

سومین کارت زرد مجلس  به وزیر ورزش
ایلنا: نمایندگان در نشســت علنی دیروز مجلس شــورای اسلامی 
در جریان ســؤال روح الله نجابت نماینده شــیراز و زرقان از حمید 
ســجادی وزیــر ورزش و جوانان در خصــوص علت بی عدالتی در 
توزیع زیرساخت ها و امکانات ورزشی در کشور و کوتاهی در اجرای 
مصوبات ســفرهای اســتانی رئیس جمهور و وعده های اعلام شده 
وزیر درخصوص ساخت تأسیسات ورزشی، با ۶۳ رأی موافق، ۱۴۶ 
رأی مخالف و ۶ رأی ممتنع از توضیحات وزیر قانع نشدند و به این 

ترتیب وزیر کارت زرد دریافت کرد.

احمد راســتینه هفشــجانی سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس 
در تشــریح گزارش ســؤال نماینده شیراز و زرقان از سجادی گفت: 
ســؤال نماینده مردم شــیراز و ۴۴ نفر از نمایندگان از وزیر ورزش در 
خصوص علت بی عدالتی در توزیع زیرســاخت ها و امکانات ورزشی 
در کشــور و کوتاهی در اجرای مصوبات ســفرهای اســتانی رئیس 
جمهور و وعده های اعلام شــده وزیر درخصوص ساخت تأسیسات 

ورزشی است.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم در تشریح نتیجه بررسی سؤال 

مذکــور در کمیســیون فرهنگی عنوان کــرد: در اجرای ماده ۲۰۷ 
آیین نامه داخلی مجلس شــورای اســلامی، ســؤال فوق در دستور 
جلسه رسمی روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۱۴ کمیسیون با حضور 
نمایندگان عضو کمیسیون و نماینده سؤال کننده مطرح شد و با توجه 
به عدم حضور وزیر ورزش و جوانان در این جلسه کمیسیون قلمرو 
سؤال را ملی تشخیص داده و مستند به بند )۱( ماده )۲۰۸( آیین نامه 
داخلی مجلس شــورای اسلامی گزارش سؤال جهت اعلام وصول 

در اولین جلسه علنی ارسال می گردد.
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شنبه
3تیر ماه 1402 

سال هفتم
شماره 316

همه خانوارهای 
دهک های 
اول تا سوم 
درآمدی که 

یارانه 400 هزار 
تومانی دریافت 

می کنند

ما هرجایی می بینیم که مردم ناراحت هستند، نشان از این واقعیت 
است که مسئولین اجرایی در کارهایشان کوتاهی دارند و هرجا 
که مردم شاداب هستند و شرایط خوبی را احساس می کنند نشان 
می دهد که کارها به درستی و خوبی انجام می گیرد. برای اینکه 
امید ایجاد شــود، اولین کار در حوزه های مختلف انتخاب افراد 
کارآمد در جایگاه های خودشــان اســت. اگر ما افراد را به خوبی 
انتخاب کنیم و شایسته سالاری در حوزه انتخابات را حاکمیت 
ببخشــیم، می تواند در امیدآفرینی مردم نقش بســیاری داشته 
باشد و ما می توانیم از نیروهایی که نظام برای آنان هزینه کرده، 
تجربه به دست آوردند و کارهای اجرایی موفق در گذشته داشتند، 

استفاده کنیم و آنها را در جای مناسب بگذاریم.
اما نشــانه امید از کجا می آید؟ از عملکرد ناشــی می شــود. 
عملکردی که نشــان می دهد یک حوزه اجرایی موفق بوده یا 
موفق نبوده و باید از انتخاب هایی که در اصطلاح مدیریت به آن 
تکانه ای می گوییم پرهیز کنیم. ما حتی در تصمیم گیری هایمان 
باید از انتخاب های تکانه ای، لحظه ای و احساسی پرهیز کنیم. 
تصمیمات درست باعث می شود در حال و چه در آینده تبعات 
خوب تصمیمات مان را ببینیم. تصمیم، نکته بسیار مهمی است 
و کســانی تصمیم درســت می گیرند که کار کارشناسی خوب 
انجام دادند و به درستی مسائل را در کنار هم قرار می دهند و 
تبدیل به یک تصمیم کارآمد می کنند. بنابراین اگر بنا اســت 
امید در جامعه ایجاد شــود و مردم از یک حال خوب برخوردار 
باشــند، اعتقادم بر این اســت که باید افراد مناســب را در جای 

مناسب خود قرار دهیم.
کارآمدی باید اثرگذاری داشته باشد. مثل یک بیماری می ماند که 
به پزشک مراجعه می کند و مشکل خود را به دکتر می گوید اما 
بیماری به یکباره بهبود پیدا نمی کند. چراکه دکتر آن نسخه ای 
که به بیمار داده، آرام آرام بیمار را به ســمت بهبودی می برد. 
مشکلات جامعه هم این گونه نیست که به یکباره برطرف شود. 
باید بسترهای درمان مشکلات جامعه به درستی فراهم شود.

در اینجا باید مسئولین و به تعبیر بنده، پزشکان حاذقی باشند 
که بتوانند به درستی بیماری را تشخیص داده و به خوبی آن 
بیماری را درمان کنند. امروز آن زمانی نیســت که بخواهیم 
آزمون و خطا کنیم، یعنی هیچ متولی در کشور حق آزمون و 
خطا ندارد و یا حق ندارد از فرمول راه بنداز جا بنداز اســتفاده 
کند. اگر بناست مردم احساس کنند که اتفاقات خوب می افتد، 
اولین گام این اســت که وقتی ســال می خواهد به پایان برسد 
مردم نگران افزایش قیمت ها در سال آینده نباشند. این روند 
نشــان دهنده این اســت که درمان صورت می گیرد و ما به 
جایی می رســیم که در پایان ســال، شورای عالی کار به دنبال 
بحث و گفت وگو برای افزایش حقوق کارگر نباشــد. چرا که 
ســال آینده شــرایط به گونه ای پیش می رود که تورمی وجود 
ندارد، مشــکلات خاصی نداریم، گرانی نداریم و سرمایه های 
مردم به دلیل بی ارزش شــدن پول ملی به باد نمی رود یعنی 
باید نشــانه هایمان ملموس باشــد و مردم آن نشانه ها را حس 
کنند. امروز مردم به جیب شان نگاه کرده و قضاوت می کنند. 
متاسفانه از دهه نود تاکنون مردم سرمایه های مادی خودشان 
را ذوب شده می بینند و این خوب نیست. ما باید به سمتی برویم 
که اصلاحات داشته باشیم و این اصلاحات نشان دهنده حال 

خوب کشور و حال خوب مردم باشد.
به هرحال موضوع اقتصادی کشور چیزی نیست که به یک باره 
حل شود. تا زمانی که ۸5 درصد اقتصاد کشور دست دولت باشد 
هیچ امیدی به اصلاح امور اقتصادی کشور نخواهیم داشت. ما 

باید تکلیف این ۸5 درصد اقتصاد دولتی را روشن کنیم.
دولت ما، دولت متورم و چاق اســت. هرچه که ما درآمد داشــته 
باشیم، هزینه می کنیم. یعنی تراز به سمت مثبت شدن نمی رود 
و اگر می خواهیم رشــد اقتصادی داشــته باشیم، باید کارآمدی 
در حوزه اجرایی کشور را تبدیل به فرهنگ کنیم. تا زمانی که 
اقتصاد سیاسی، اقتصاد دولتی و اقتصاد دستوری داریم، همین 
وضع ادامه خواهد داشــت بنابراین باید تکلیف اقتصاد دولتی، 

سیاسی و دستوری را روشن کنیم.
به قانون اساسی مراجعه می کنم که می گوید اقتصاد ایران دولتی، 
خصوصی و تعاونی اســت. دولتی که ســر کار می آید تعاونی را 
اهتمام می بخشد و رشد می کند، دولت بعدی بی توجهی می کند و 
دولت دیگر می آید مسکن می سازد و دولت بعدی نمی سازد. این 
موضوع نشان می دهد که متأسفانه دولت های ما در ادوار گذشته 
اعتقادی به برنامه توسعه 5 ساله نداشتند و این واقعیت تلخ نشان 
می دهد که دولت ها ســلیقه ای جلو می روند. در برنامه توســعه 
ششم قریب به ۲5 درصد از برنامه انجام شده یعنی ۷5 درصد 
از برنامه انجام نشده است و این یک ضایعه مدیریتی، اجرایی 
و توسعه ای برای کشور است و ما باید به این موضوعات توجه 
کنیم. تا زمانی که مجلس و دولت می خواهند وزیر انتخاب کنند، 
می گوید برنامه ارائه کن وضعیت مان بهتر از این نخواهد بود.

 مگر وزیر باید برنامه ارائه بدهد؟ مگر ما در حوزه های مختلف 
برنامه توسعه 5 ساله نداریم؟ برای چه از وزیر برنامه می خواهیم 
که موجب شود وزیری برود برنامه کپی شده بیاورد ارائه دهد؟ 
دولــت بایــد بیاید وزیری انتخاب کند کــه به مدیریت اعتقاد 
داشته باشد. این وزیر می تواند برنامه های 5 ساله را با مدیریت 
و هنر خود و ابزارهایی که در اختیار دارد، سرعت ببخشد. اینکه 
مجلــس برنامه می خواهد و دولت از وزیر پیشــنهادی برنامه 
می خواهد نشــان می دهد که مدیریت کشــور ما در حوزه های 
اجرایی برنامه محور نیست بلکه دقیقه محور است و این موضوع 

را باید حل کنیم که به آن توجه نمی شود.

 نشانه امید از کجا می آید

با یک دید علمی به بازار سرمایه، آن چیزی که در اقتصاد اهمیت دارد، متوسط 
نرخ دلار در ۳۶5 روز اســت. متوســط نرخ دلار در ۳۶5 روز ســال ۱۴۰۱ بین 
۳5 تــا ۳۶ هــزار تومــان بوده و دامنه کرانه پایین بین ۳۱ تا ۳۲ هزار تومان و 
دامنه کرانه بالا ۶۰ هزار تومان بوده است. در این مدت آن چیزی که باعث 
شــده ارزش ریال کاهش پیدا کند، تورم اســت و در هر کشــوری با نرخ تورم 
بالا، ارزش پول آن کشــور را تضعیف می کند و تا زمانی که تورم وجود دارد 
کاهش ارزش ریال محتوم اســت و در آن شــکی نیست.سؤال این است که 
امسال تورم چقدر خواهد بود؟ برای مثال اگر نرخ تورم امسال ۴5 درصد باشد 
و در شرایطی که نرخ تورم در آمریکا 5 درصد باشد، ریال به صورت بنیادی 
۴۰ درصد نســبت به متوســط سال گذشته افت ارزش خواهد داشت. در این 
شرایط اگر نرخ تورم در سال جاری کاهش پیدا کند، افت ارزش ریال نسبت 
به سال گذشته کمتر می شود.متوسط نرخ ۳۶ هزار تومانی سال گذشته دلار، 
با احتســاب متوســط تورم ۴5 درصدی به طور متوسط حدود 5۲ هزار تومان 

است و این عدد در کرانه بالا تا ۷۰ هزار تومان می رسد و در کرانه پایین تا بین 
۴۳ هزار تومان می رسد. اما آیا این نرخ در این نقاط پایدار است؟ در پاسخ به 
این پرسش بحث مذاکرات مطرح می شود.اگر دولت به دلارهای بلوکه شده 
دسترسی پیدا کند و آن را در بازار تزریق کند، می تواند بازار را کنترل کند، اما 
موضوع این اســت که تا چه زمانی؟ باید توجه داشــت در اقتصاد ایران، هیچ 
دوره ای نبوده که در آن ارزش ریال افت نداشته باشد و ارزش ریال هر سال 
در حال کاهش است. تقریباً در تمام دولت های بعد از انقلاب با کاهش ارزش 
ریال مواجه بودیم چراکه تورم وجود داشت.به هرحال مشخص نیست که نرخ 
دلار در سال جاری در چه قیمتی کف و سقف باشد اما می توان گفت با وجود 
متوسط نرخ دلار ۳۶ هزار تومانی سال گذشته و با تورم ۴5 درصدی سالانه، 
امسال ارزش ریال حداقل ۴۰ درصد کاهش خواهد داشت.شتر سواری دولا 
دولا نمی شود، آقای خاندوزی سال گذشته عامل افزایش نرخ ارز را نرخ سازی 
در کانال هــای تلگرامــی مطرح کرد اما نمی توان وقتی نرخ دلار بالا می رود 

مدعی شد که کانال های تلگرامی عامل آن بودند و وقتی که نرخ دلار کاهش 
پیدا می کند ادعا کرد که عامل کاهش نرخ، درایت من بوده اســت. بنابراین 
اگر مدعی هستند که کاهش نرخ دلار دستاورد دولت بوده، اینکه کانال های 
تلگرامی عامل افزایش نرخ دلار بودند، موضوعیت نداشــت. آن چیزی که 
باعث افزایش نرخ تورم می شود، خلق نقدینگی و عدم رشد اقتصادی است. 
اگر رشد اقتصادی ۱۰ درصدی ایجاد شود با همین خلق نقدینگی حال حاضر، 
تورم کاهش پیدا می کند.اگر رشد اقتصادی به دو درصد برسد، خلق نقدینگی 
هم که امروز با آن مواجه هستیم به متوسط ۲۰ سال گذشته برسد و نرخ رشد 
آن ۲.5 درصد در ماه و ۳۰ درصد در ســال شــود، تورم نمی تواند کمتر از ۴۰ 
درصد باشد و در این شرایط مابه تفاوت تورم ۴۰ درصدی ایران و 5 درصدی 
آمریکا، ۳5 درصد است و کاهش ارزش ریال به طور قطع ۳5 درصد خواهد 
بــود و اقدامــات بانک مرکزی از جمله تزریق دلار در بازار اثر مقطعی خواهد 

داشت و دیر یا زود کاهش ارزش ریال را خواهیم داشت.

 یارا نـه
 ۲۵ میلیون نفر 
افزایش  یافت

شارژ ۸۰ هزار تومانی خانوارهای 
دهک یک تا سه

گروه اقتصادی: همه خانوارهای دهک های اول تا سوم 
درآمدی که یارانه ۴۰۰ هزار تومانی دریافت می کنند 
از دیروز مشــمول مرحله جدید طرح ملی کالابرگ و 
افزایش ۲۰ درصدی یارانه شده و به مبلغ یارانه ۴۰۰ 

هزار تومانی آنها ۸۰ هزار تومان دیگر اضافه شد.
مرحلــه جدید طــرح ملی کالابرگ الکترونیک از ۱۳ 
خردادماه آغاز شد و در ابتدا خانوارهای تحت پوشش 
ســازمان بهزیستی و کمیته امداد امام خمینی )ره( از 
سه دهک اول در اولویت اجرا قرار گرفتند. سپس مقرر 
شــد تا درباره سایر خانوارهای دهک های اول تا سوم 
نیز اطلاع رســانی شود که روز گذشته وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با صدور اطلاعیه ای از افزایش ۲۰ 
درصدی اعتبار یارانه همه خانوارهای سه دهک اول 
درآمدی خبر داد و اعلام کرد که طرح ملی کالابرگ 
الکترونیکــی با افزایــش ۲۰ درصدی اعتبار یارانه در 
راستای پوشش کامل سه دهک اول درآمدی و تحقق 
برنامه حمایت دولت برای تأمین سبد غذایی خانوارها، 
از روز دوشــنبه ۲۹ خردادمــاه برای همه خانوارهای 

دهک اول، دوم و سوم اجرا می شود.
ارانه تمام افراد جامعه بیســتم ماه جاری به حســاب 
سرپرستان خانوار ۹ دهک درآمدی واریز شده و مبلغ 
۸۰ هزار تومان تنها به حســاب سرپرستان سه دهک 
اول واریز و ذخیره می شود. امکان برداشت نقدی مبلغ 
۸۰ هزار تومان وجود ندارد و تنها به شرط خرید کالا 

این مبلغ از حساب سرپرست خانوار کسر می شود.
در این مرحله به یارانه خانوارهای دهک یک تا ســه 
مبلغ ۸۰ هزار تومان اضافه شده است و در صورتی که 

مبلغ ۳۲۰ هزار تومان از اعتبار یارانه ۴۰۰ هزار تومانی 
را صرف خرید کالابرگ کنند می توانند از شــارژ ۸۰ 

هزار تومانی استفاده کنند.
در همین راستا علیرضا عسگریان - معاون رفاه وزیر 
کار اعلام کرد که امروز مبلغ ۲۰ درصد یارانه اعتباری 
به حســاب سه دهک اول یعنی حدود ۲5 میلیون نفر 
واریز شــده و افراد مشمول این طرح درصورت خرید 
حداقــل ۳۲۰ هزار تومان از ۱۱ قلم کالای اساســی 
پیش بینی شــده ظرف یک ماه می توانند از این مبلغ 

بهره مند شوند.
آنطــور که وی گفته یارانه تمام افراد جامعه بیســتم 
ماه جاری به حســاب سرپرستان خانوار همه ۹ دهک 
درآمدی واریز شــده است و مبلغ ۸۰ هزار تومان تنها 
به حســاب سرپرســتان سه دهک اول واریز و ذخیره 

می شود.
در این مرحله به یارانه خانوارهای دهک یک تا ســه 
مبلغ ۸۰ هزار تومان اضافه شده است و در صورتی که 
مبلغ ۳۲۰ هزار تومان از اعتبار یارانه ۴۰۰ هزار تومانی 
را صرف خرید کالابرگ کنند می توانند از شارژ ۸۰ هزار 
تومانی اســتفاده کنند. در حال حاضر امکان برداشت 
نقدی مبلغ ۸۰ هزار تومان وجود ندارد و تنها به شرط 
خرید کالا این مبلغ از حســاب سرپرست خانوار کسر 
می شــود اما به زودی خرید اینترنتی کالابرگ فعال 
خواهد شــد و خانوارها می توانند اینترنتی خرید خود 
را از هر کدام از فروشــگاه های منتخب و شــعب آنها 

انجام دهند.
در حال حاضر لیست 5۸ هزار فروشگاه فعال در برنامه 

 GPS کاربردی »شما« مشخص شده و هنگامی که
تلفن همراه روشن شود می توان از طریق برنامه شما، 
تمام فروشــگاه ها و مغازه های اطراف محل سکونت 
یا کار که عضو این طرح هســتند را مشــاهده کرد. 
همچنین سامانه تلفنی کالابرگ الکترونیک در مرحله 
تکمیل است که به زودی جهت رفاه حال خانوارها راه 

اندازی خواهد شد.
هم اکنون فروشگاه های رفاه، افق کوروش، هایپرمی، 
دیلــی مارکت، جانبو، گنــدم،  هفت و وال مارکت به 
عنوان هشت فروشگاه بزرگ زنجیره ای در این طرح 
ملی مشارکت دارند و در شهرها و روستاهای کوچک 
نیز فروشــگاه های خُرد به بارکدخوان مجهز شده اند 
تا دسترســی مردم به خرید کالابرگ الکترونیکی را 

فراهم کنند.
به زودی خرید اینترنتی کالابرگ فعال و سامانه تلفنی 
کالابرگ الکترونیک نیز جهت رفاه حال خانوارها راه 
اندازی خواهد شد. با نصب برنامه شما و روشن کردن 
GPS تلفن همراه فروشــگاه ها و مغازه های اطراف 

قابل مشاهده است.
وزارت رفاه پیشتر 5۰ هزار فروشگاه را برای اتصال به 
ایــن طــرح تجهیز کرده بود اما از زمان اجرای مرحله 
جدیــد طــرح کالابرگ ۲۰ هزار فروشــگاه دیگر به 
این طرح پیوســته اند به نحــوی که هم اکنون تعداد 
فروشــگاه ها در کل کشــور از مرز ۷۰ هزار فروشگاه 
گذشته است و در همه فروشگاه ها بارکدخوان نصب 
و آموزش هــای لازم جهت اجــرای طرح کالابرگ 

الکترونیک ارائه شده است.

استفاده از اعتبار برای خرید کالابرگ کاملًا اختیاری 
است و خانوارها می توانند یک ماه زودتر از واریز یارانه 
از اعتبار خود استفاده و از هر فروشگاه یا سوپرمارکتی، 
کالای مورد نظر را با هر عنوان و برندی انتخاب کنند.
در این طرح ۱۱ قلم کالای اساســی شــامل روغن 
مایع، برنج ایرانی، گوشــت منجمد گوساله، حبوبات، 
مرغ، تخم مرغ، شــیر کم چرب، پنیر، ماســت پگاه،  
ماکارونــی و قند و شــکر جهت عرضــه به خانوارها 
پیش بینی شده است و سرپرستان خانوار می توانند با 
نصب برنامه »شــما« و یا شــماره گیری کد دستوری 
#۱۴۶۳*5۰۰* از باقی مانده اعتبار خود مطلع شوند.

پیش تر وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اجرای طرح 
ملی کالابرگ الکترونیک را گامی مؤثر در جهت تحقق 
عدالــت اجتماعی، مهار تورم و کنتــرل بازار خوانده 
بود. وزیر کشــور نیز اعلام کرد که ســامانه کالابرگ 
الکترونیک و شــبکه ملی اعتبــار صرفنظر از تأمین 
کالاهای اساســی، می تواند ساماندهی زنجیره تأمین 

مالی آن را برعهده گیرد.
طرح کالابرگ الکترونیک که در سال گذشته به شکل 
آزمایشــی در چهار استان هرمزگان، قزوین، گیلان و 
مرکــزی کلید خورد، اکنون به عنوان یک طرح ملی 
در ۳۱ استان کشور به اجرا درآمده است. اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیک تکلیف قانونی و مصوبه مجلس 
است و دولت اعلام کرده بنا ندارد یارانه نقدی را حذف 
کنــد لذا مردم مختارند کــه کالابرگ الکترونیکی یا 
یارانه نقدی را انتخاب و خرید خود را به شکل اعتباری 

انجام دهند.

 خلق نقدینگی
 و عدم رشد اقتصادی

پیمان مولوی
کارشناس اقتصادی

یادداشت

 ندا خسرو شاهی
روزنامه نگار

امیررضاواعظ آشتیانی
روزنامه نگار

گزارش

گروه اقتصاد: هر اونس طلا در بازارهای جهانی کاهش 
قیمتی محسوس را تجربه کرده است به طوری که 
هــر اونس طلا با عقب نشــینی از کف مقاومتی به 
محدوده ۱۹۳۰ دلار رسیده است. برخی فعالان بازار 
و کارشناســان معتقدند تداوم این روند ممکن است 
به از دست رفتن محدوده یک هزار و نهصد دلاری 

برای هر اونس طلا منجر شود.
البتــه فعالان بازار ایران معتقدند بهای طلا بیش از 
آنکه تحت تأثیر قیمت اونس در بازار جهانی باشد، با 
بهای دلار در این بازار مرتبط است. به عبارت دیگر 
نوسان دلار در بازار به شکلی مستقیم قیمت طلا را 
تحت تأثیر قرار می دهد. از این روست که پیشروی 
قیمت دلار در بازار رسیدن به میانه ۴۸ هزار تومان 
سبب شد هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز از محدوده دو 
میلیون و دویست هزار تومان به محدوده دو میلیون 
و سیصد هزار تومان ورود کرده و در صدد کف سازی 

در این محدوده باشد.
سکه چقدر قیمت خورد؟ ��

روز پنج شــنبه قیمت طلا و قیمت ســکه در بازار 
برخلاف روز قبل کاهشــی بود. روز چهارشنبه بازار 
دلار تا نیمه ها روز روند افزایشــی داشــت و همین 
موضوع بازار طلا را تحت تأثیر قرار داد. به گونه ای 
که ســکه امامی به ســمت کانال ۲۹ میلیون تومان 
پیشروی کرد. اما از میانه های روز چهارشنبه به این 
سو، روند قیمت دلار کاهشی بوده و همین موضوع 

روی بازار طلا و سکه نیز تأثیر گذاشته است.

هر قطعه سکه تمام بهاز آزادی طرح جدید به قیمت 
۲۸ میلیون و ۶۳۳ هزار تومان فروخته شد که قیمت 
حدود سیصد هزار تومان کمتر از روز چهارشنبه بود. 
بهای سایر قطعات سکه نیز کاهشی بود. سکه تمام 
بهار آزادی طرح قدیم نیز بیســت و چهار میلیون و 
۸۸۰ هــزار تومان فروخته شــد که چیزی در حدود 

۸۰۰ هزار تومان کمتر از قیمت روزچهارشنبه بود.
بهای نیم سکه و ربع سکه نیز به ترتیب ۱5 میلیون 
و چهارصــد هزار تومــان و ۱۰ میلیون و ۴۴۰ هزار 
تومان گزارش شد. سکه گرمی ۶ میلیون و دویست 

هزار تومان فروخته شد.
پیش بینی طلا و سکه از مسیر دلار ��

حالا دلار چند روزی است در کانال چهل هزار تومان 
نفس می کشــد. برخی گشــایش سیاسی رخ داده را 
عامل این کاهش قیمت دانســته و به مساله آزادی 
زندانیان خارجی در ایران اشــاره دارند. در عین حال 
باید توجه داشــت این همه ماجرا نیست. آزادسازی 
پول های ایران در عراق، ولو با هدف خرید کالاهای 
اساســی نیز اثری روانی را بر این بازار به جا گذاشــته 

است.

فعالان بازار معتقدند بازارســاز نیز دخالتی ویژه در 
این بازار داشــته و دســت نامرئی وی برای مدیریت 
بازار مرئی شده است. البته فرزین، رییس کل بانک 
مرکزی در آخرین سخنرانی اش این موضوع را تأیید 
و تاکید کرده اســت: در همه کشورها بانک مرکزی 
در بازارســازی ارز دخالت دارد.در شــرایط فعالی نیز 
رییس کل بانک مرکزی برای رایزنی به قطر ســفر 
کرده اســت و بســیاری معتقدند این سفر با ازادی 
پول های بلوکه شــده در ارتباط اســت.علی باقری 
کنی، معاون وزیر خارجه و مذاکره کننده ارشد ایران 
در توئیتر نوشــت: »در ادامه رایزنی های دیپلماتیک 
بــا طرف های منطقه ای و فرامنطقه ای، با همتایان 
آلمانی، فرانسوی و انگلیسی خود در ابوظبی ملاقات 
کــرده و در مورد طیفی از موضوعات و نگرانی های 

متقابل با هم گفتگو کردیم.«
سفر قریب الوقوع وزیر خارجه عربستان به ایران یگر 
سیگنال مثبتی است که بازاریان برای کاهش نرخ ها 
و ماندگاری در فضای کنونی بدان استناد می کنند.

تأثیــر این اتفاقات بر بازار ملموس اســت حتی اگر 
آمریکا و ایران تاکید داشــته باشــند توافقی موقت 

در راه نیست.
این مســاله سبب شده اســت اغلب کارشناسان در 
پاسخ به این سؤال که مسیر حرکت طلا و سکه در 
روزهای آتی چیست به نرخ دلار اشاره کنند. نرخی 
که در صورت تداوم شرایط سیاسی کنونی در ایران 

نوسان افزایشی نخواهد داشت.

 امید بازار ارز به گشایش سیاسی
بازار طلا در روزهای آتی  به کدام سو حرکت می کند

ایمان ربیعی
روزنامه نگار
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گروه اجتماعی: رئیس ســازمان پزشــکی قانونی کشور از مرگ 
۶۴۴ نفر درپی مصرف الکل درسال ۱۴۰۱ خبر داد و گفت که 
در ماجرای مســمومیت الکلی استان البرز تعداد جانباختگان 

تاکنون ۱۰ نفر بوده است.
عباس مسجدی آرانی درباره آمار متقاضیان تغییر جنسیت در 
سال ۱۴۰۱ نیز گفت: در مجموع ۸۷۳ نفر برای تغییر جنسیت 
و معاینه اولیه روانی ملال جنســی به پزشکی قانونی مراجعه 
کردند که این تعداد ۶۱۱ نفر خواستار تغییر جنسیت از زن به 
مرد و ۲۶۲ نفر نیز خواستار تغییر جنسیت از مرد به زن بودند.
مسجدی آرانی با بیان اینکه این آمار در مقایسه با سال ۱۴۰۰ 
که شمار متقاضیان ۸۰۸ مورد بود هشت درصد افزایش داشت، 
گفت: متاسفانه یکی از دلایل افزایش این آمار افسارگسیختگی 

است که در فضای مجازی وجود دارد.
جــان باختن ۵۵۲۸ نفر در ســال گذشــته با مصرف  ��

موادمخدر
وی شــمار قربانیان ســومصرف موادمخدر در سال گذشته را 
55۲۸ نفر اعلام کرد و گفت: این آمار در مقایســه با ســال 
۱۴۰۰ که شمار فوتی ها 5۳۲۸ نفر بود، افزایش ۳.۸ درصدی 

داشته است.
عارضه مصرف مشروبات الکلی حاوی »متانول« ��

در همین حال رییس بخش مسمومین بیمارستان لقمان حکیم 
با بیان این که بروز علایم مسمومیت با الکل های حاوی متانول 
زمان بر است، هشدار داد: عمده بیماران بین ۱۲ ساعت یا حتی 
در مواردی تا ۷۲ ســاعت بعد از مصرف این الکل های ســمی 

دچار نشانه های مسمومیت می شوند.
دکتر شــاهین شــادنیا درباره افزایش موارد مســمومیت با 
الکل های ســمی، اظهار کرد: اغلب موارد، مســمومیت هایی 
هستند که به بهانه تفریح، اقدام به مصرف مشروبات دست ساز 

و سمی کرده اند.
وی با بیان این که در کشور ما تولید و واردات مشروبات الکلی 
ممنوع است، افزود: الکل هایی که به صورت دست ساز تولید و 
یا قاچاق وارد کشور می شوند، زمینه ساز بروز مسمومیت های 

خطرناک می شوند.
شادنیا گفت: ماده اصلی در مشروبات الکلی »اتانول« است که 
در مقدار و مصرف مشخص معمولًا باعث بروز مسمومیت های 

جدی در افراد نمی شوند.
وی با تاکید بر این که مصرف الکل اتیلیک یا اتانول در اغلب 
مــوارد ســمیت جدی و خطر مرگ و میر بــرای افراد ندارد، 
اضافه کرد: صرفاً مصرف بیش از حد این مشــروبات الکلی 
می تواند خطرناک باشــد.رییس بخش مسمومین بیمارستان 
لقمان حکیم با بیان این موضوع که مشــروبات الکلی که به 
صورت قاچاق وارد کشور و یا به صورت غیرمجاز تهیه می شوند، 
خطــرات جدی برای مصرف کننده به همراه دارند، ادامه داد: 
معمولًا افراد ســودجو در مراحل ساخت این مواد از الکل های 
حاوی متانول و یا ســایر الکل های ســمی استفاده می کنند و 

همین موضوع زمینه ساز بروز مسمومیت شده است.
وی با بیان این که به طور کلی مصرف بیشتر از حد مشروبات 
الکلی حاوی اتانول )الکل اتیلیک( با نشانه هایی همراه است، 
گفت: اختلال تعادل، ناهماهنگی بین فعالیت های عضلانی 
و مغــزی، پرخاشــگری، خواب آلودگــی و یا افت قندخون از 

نشانه های مصرف این مشروبات الکلی است.
وی با تاکید بر اینکه به دنبال مصرف مشروبات الکلی حاوی 
اتانــول و بــه محض بــالا رفتن ســطح آن در خون، علائم 
مســمومیت سریع ایجاد می شــود، گفت: در مورد الکل های 
ســمی و غیر اســتاندارد مشکل اینجا است که این مواد سمی 
در فاز اولیه بعد از مصرف نشــانه یا علامت خاصی ندارند و 
وقتی این مواد ســمی وارد بدن می شــوند، شروع به متابولیزه 
شدن می کنند و سپس باعث بروز علائم مسمومیت می شوند.
شادنیا با بیان این که ایجاد علائم مسمومیت با متانول زمان بر 
اســت، هشــدار داد: عمده بیماران بین ۱۲ ساعت و یا حتی در 
مواردی تا ۷۲ ساعت بعد از مصرف این الکل های سمی دچار 

نشانه های مسمومیت می شوند.
وی با اشاره به این که مصرف مشروبات الکلی سمی با درجاتی 
از اختلال بینایی همراه است، عنوان کرد: افراد به دنبال مصرف 
اینگونه از مشــروبات، معمولًا بعد از چند ســاعت به یکباره 
دچار تاری و یا سیاهی دید می شوند. نشانه هایی مثل برفکی 
شدن دید و یا مگس پران و متاسفانه در شرایط وخیم تر شدن 
مســمومیت، کوری مطلق از مهمترین عارضه های مصرف 

مشروبات الکلی سمی و دست ساز حاوی متانول است.
وی با بیان این که مراجعه ســریع به مراکز درمانی به دنبال 
مسمومیت با مشروبات الکلی ضرورت دارد، تاکید کرد: بسیاری 
از افراد با فرض این که با گذشت زمان نشانه های مسمومیت 
کمتر می شود در همان ساعات اولیه به مراکز پزشکی مراجعه 
نمی کنند، این کار می تواند باخطرات جدی همراه باشــد که 
آســیب های چشمی، کوری، کاهش سطح هوشیاری و حتی 

مرگ از جمله آن است.
بنابر اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
وی با یادآوری این که نشانه های مسمومیت با الکل های سمی 
با تأخیر بروز می کند، هشدار داد: نکته مهم درباره الکل های 
سمی این است که هر فردی که از این مشروبات استفاده کند، 
دچار مسمومیت می شود؛ بنابراین میزان مصرف عامل تعیین 
کننده در بروز نشانه ها و آسیب نیست، مصرف این الکل های 

سمی در هر اندازه ای خطرناک است.

کوری مطلق و مرگ
عارضه مصرف مشروبات الکلی حاوی »متانول«
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زیرساخت ها و 
خدمات ندارد، 
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هشدار؛ مرگ ۶۴۴ نفر درپی مصرف الکل

نگاهروز

یاسمین نسبتی
روزنامه نگار

پایان ماجرای قطع اینترنت در زمان کنکور
تکلیف قطعی اینترنت در روزهای برگزاری کنکور مشخص شد؛ ماجرا از این قرار است 
که رئیس جمهور در جلســه ای که روز یک شــنبه برگزار شــد، به مسئولان تأکید کرد 
ســلامت کنکور را از مســیری تأمین و تضمین کنند که نیازی به قطع اینترنت نبوده و 
اختلال در زندگی روزمره مردم ایجاد نشــود. در نهایت وزیر ارتباطات هم در حاشــیه 
جلسه هیأت دولت اعلام کرد که اینترنت به هیچ وجه قطع نخواهد شد و این در واقع 
دستوری است که رئیس جمهوری صادر کردند و مطابق آن نیز آنها عمل خواهند کرد.
اکنون و بر این اســاس به نظر می رســد تکلیف پرونده قطع اینترنت در زمان برگزاری 
کنکور، مشــخص شــده باشــد.حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات هفته خود را با خبر 
درخواست وزیر ارتباطات از برخی اعضای دولت جهت پیوستن به یک شبکه اجتماعی 
داخلی آغاز کرد. به دنبال محدودیت برخی پیام رســان های خارجی حمایت دولت از 

سکوها و شبکه های اجتماعی داخلی بیش از پیش شد، بنابراین اخیراً عیسی زارع پور 
درباره یک شبکه اجتماعی داخلی گفت که این شبکه اجتماعی داخلی حدود ۲۰۰ هزار 
کاربر دارد و کاربرد آن شبیه توئیتر است و می تواند پل ارتباطی میان مسئولان دولتی و 
مردم باشد. او به همه مدیران ارشد کشور توصیه کرد که عضو این شبکه شوند تا بتوانند 
بازخوردهای مردمی را از کف میدان از حوزه کاری خود داشته باشند.همچنین از آنجا 
که اخبار نسل پنجم اینترنت در گوشه و کنار جهان منتشر شده و کاربران بسیاری در 
انتظار اجرای آن هستند، کشورهای مختلفی با همکاری بزرگترین اپراتورهای اینترنت 
و غول های تکنولوژی در جهان درصدد برقراری این نســل جدید از اینترنت هســتند. 
همچنین گفته شده پهنای باند این نسل از اینترنت بسیار بالاست، در همین رابطه طبق 
اعلام مسئولان وزارت ارتباطات باید تا پایان سال ۱۴۰۴، ۱۰ درصد از ارتباطات سیار را 

بر اساس فناوری نسل پنجم ارائه دهد.در هفته ای که گذشت، مدیر عامل شرکت ملی 
پست با حضور در یک برنامه تلویزیونی به برخی از سؤال های مردم پاسخ داد. به طور 
مثال او درباره امکان ارسال وجه نقد از داخل به خارج از کشور گفت که بر اساس قانون 
نه تنها ایران بلکه تمام کشــورهای دنیا متعهد هســتند که اســکناس را از طریق پست 
جابه جا نکنند.علاوه بر موارد ذکر شده زیان پنج هزار میلیارد تومانی مخابرات به دلیل 
تأخیر در ابلاغ یک مصوبه دیگر مسئله ای بود که در این هفته توسط مدیرعامل شرکت 
مخابرات ایران مطرح شد؛ او در این زمینه گفت که پنج هزار میلیارد تومان به علت تأخیر 
در ابلاغ مصوبه حداقل کارکرد یا همان مصوبه ۴۶۶ کمیسیون تنظیم مقررات وارد شده 
و طی این دو ســال علاوه بر یک دهه گذشــته، به علت این تاخیرها به مخابرات زیان 
وارد شد و اکنون شرکت مخابرات با مشکلات عدیده مالی دست و پنجه نرم می کند.

 برای  تهـران  
 با یـد  
هزینه کرد

محسن هاشمی: 
حمل و نقل عمومی 
باید یارانه  بگیرد  

گروه اجتماعی: آســمان تهران تا چشــم کار می کند دود 
است، شهری که آدم هایش زمان زیادی را در خودرو، 
بزرگراه و ترافیک سپری می کنند، حمل ونقل عمومی 
هم جواب گوی جابه جا کردن تهرانی ها نیســت، تعداد 
ایستگاه ها و خطوط مترو از پیش بینی ها عقب تر است و 
هرچه می گذرد جبران نمی شود، همه این ها سبب شده 
زندگی در تهران سخت شود، با این وجود رئیس سابق 
شورای شهر پایتخت معتقد است: »تهران هنوز جای 
زندگی اســت.« البته زندگی در شهری که می خواهد 
الگو شــود راهی جز هزینه کردن برای زیرساخت ها و 
خدمات ندارد، با این وجود مدیرعامل ســابق متروی 
تهران می گوید: »درآمدهای شــهر از محل یارانه ها و 
قوانین به شــهر نمی رســد و دولت ها پول مورد نیاز را 

پرداخت نمی کنند.«
محســن هاشمی رفسنجانی می گوید: »با توسعه مترو 
وزارت نفت موظف اســت بابت هــر لیتر صرفه جویی 
ســوخت پول صرفه جویی را برای توســعه حمل و نقل 
عمومی پرداخت کند، متروی تهران تا حالا چیزی حدود 
۱۲ میلیارد سفر انجام داده، با همین قانون یعنی باید به قدر 
۱۲ میلیارد لیتر سوخت، پول بدهند که ندادند.« گفت وگو 

با محسن هاشمی رفسنجانی در ادامه آمده است.
ما خیلی مواقع می شــنویم که تهران دیگر جای  ��

زندگی نیست، شما با حدود ۲۰ سال سابقه مدیریت 
شهری در تهران نظرتان چیست؟

خیر، من این طوری فکر نمی کنم. باتوجه به مقایســه 
تهران با ســایر کلانشــهرهای دنیا تهران هنوز جای 
زندگی است و اتفاقاً مشکلات این شهر قابل حل است. 
من همیشــه در مقابل ایده تغییر پایتخت جزو کسانی 
بودم که در جلسات دولت به ضرس قاطع می گفتم اگر 
هزینــه ای که می خواهیــد برای انتقال پایتخت انجام 
دهید برای حل مشــکلات تهران انجام شود این شهر 
نســبت به شهرهای شــبیه خودش جای بسیار عالی 

برای زندگی است.
در مقایســه با کدام پایتخت های دنیا می گویید  ��

تهران جای مناسبی برای زندگی است؟
در میان کشــورهای توســعه یافته، شهرهایی مانند 
نیویورک، واشنگتن، پاریس، لندن، شانگ های، پکن، 
توکیــو، وجود دارد، معضلات تهران به مراتب کمتر از 

همه این شهرها است.
درخصــوص معضلی که تهران را ســرخط همه  ��

خبرهــا کرده چه طور، منظورم آلودگی هوا اســت، 
حتی در مواقعی تهران آلوده ترین شــهر دنیا شده، 

این معضل برای تهران قابل حل است؟

در نظرسنجی ها ۹۳ درصد از مردم آلودگی هوا و ترافیک 
را به عنوان اولین مشــکل شــهر تهران و آسیب های 
اجتماعــی را به عنوان دومین مشــکل مطرح کردند، 
بنابرایــن بحــث آلودگی هــوا و ترافیک از مهم ترین 
مســائل تهران اســت، اتفاقاً آلودگی هوای پایتخت 
خیلی راحت می تواند حل شــود. دلیل آن خیلی روشن 
است، اصولًا آلودگی هوا مربوط به سوخت فسیلی است، 
در تهران عمده مصرف ســوخت فســیلی در خودروها 
است، همین طور سوختی که در منازل و برای تاسیسات 
ساختمانی مصرف می شود سوخت فسیلی است، اگرچه 
بخش زیادی از صنایع مزاحم بیرون تهران هســتند 
ولی علی رغم وجود قانونی که این صنایع نباید تا ۱۲۰ 
کیلومتری تهران باشند صنایع قدیمی و برخی صنایع 
به طورت قاچاقی درون این محدوده هستند، در نتیجه 
حجم سوخت بالایی در تهران و اطراف تهران مصرف 
می شود.در کنار این ها باد که معمولًا غربی شرقی است 
بخش زیادی از آلودگی که در اطراف تولید می شود را 
به سمت تهران می آورد، همچنین اگر جمعیت تهران را 
حداکثر ۹ میلیون نفر تصور کنیم، در اقمار تهران بیش 
از ۶ میلیون نفر جمعیت ســاکن هســتند، این جمعیت 
برای این که خودش را به تهران برساند سوخت زیادی 
مصــرف می کنــد، برای همین هم ترافیک تهران از ۶ 
صبح ابتدا از حاشیه شهر شروع می شود و بعد به مرکز 
می رسد. لذا مهم ترین راه حل برای حل کردن معضل 
آلودگی هوای تهران کم کردن مصرف سوخت است.

اگر صورت مسئله این قدر مشخص و راه حل آن  ��
هم همین قدر راحت اســت، پس چرا آلودگی هوای 

تهران حل نمی شود؟
دلیل اش این است که به قوانین عمل نمی کنند.

چه کسی قوانین را اجرا نمی کند؟ ��
در کل کشــور روزانه تا مرز ۱۲۰ الی ۱۳۰ میلیون لیتر 
ســوخت مصرف می شــود، مصرفی که ممکن است 
در حد کشــور چین با یک میلیارد جمعیت آن کشــور 
باشد. لذا بیشترین مصرف سوخت را ما در ایران داریم 
چراکه قیمت سوخت از آب هم ارزان تر است. مصرف 
سوخت خودرو در تهران چیزی حدود ۲۰ تا ۲5 میلیون 
لیتر در روز اســت، معادل همین میزان هم در تهران 
سوخت گاز مصرف می شود. یعنی به طور متوسط بین 
۴۰ تا 5۰ میلیون لیتر مصرف ســوخت در تهران است 
کــه بایــد آن را کاهش داد. برای پایین آوردن مصرف 
روش هــای متعددی وجود دارد که یکی از آن ها توجه 
به ســفرهای شــهری و اقماری اطراف تهران است، 
امروز ۲۱ تا ۲۳ میلیون ســفر در تهران انجام می شــود، 

براساس قانون مدیریت مصرف سوخت باید ۷5 درصد 
از سفرهای شهری با حمل ونقل عمومی انجام شود، در 
آن قانون تاکســی را هم به عنوان حمل و نقل عمومی 
محاســبه کردند، اما در دنیا تاکســی چون مشارکتی 
استفاده نمی شود جزو حمل و نقل عمومی نیست، ولی 
تاکســی های ما مشــارکتی استفاده می شود و با حزب 

مشارکت عجین شده است )با خنده(
ولی توی تاکســی حرف های اصلاح طلبی گفته  ��

می شود )با خنده(.
در قانون گفته شده حداقل ۳۰ درصد سفرهای تهران 
باید توسط مترو به عنوان حمل و نقل ریلی پاک انجام 
شود، حدود ۲5 درصد سفرها با اتوبوس و بقیه سفرها 
تا ســقف ۷5 درصد با تاکســی انجام شود. اما متاسفانه 
ســرمایه گذاری در مترو اگرچه خــوب بوده اما در حد 
مناسب انجام نشده است، یا مثلًا در حمل و نقل اتوبوس 
ما به هیچ وجه نباید اتوبوس گازوئیلی داشــته باشــیم 
درصورتی که الان اکثر اتوبوس های شهر سوخت شان 
گازوئیلی اســت، این درحالی ست که خود من معتقدم 
باید اتوبوس برقی داشــته باشــیم.ما باید در تهران ۱۲ 
خط مترو داشــته باشــیم که ۸ خط به داخل تهران و ۴ 
خط به شــهرهای اقماری تهران ســرویس بدهند، در 
این وضعیت اگر ۲5۰ ایســتگاه داشته باشیم به راحتی 
می توانیم ۱۰ میلیون سفر شهری را با مترو انجام بدهیم. 
بنابراین اگر ما بتوانیم ۱۰ میلیون سفر را با حمل و نقل 
ارزان، پاک، امن، انجام دهیم، و راحتی آن به قدری باشد 
که پولدارها هم قانع شوند ماشین شان را کنار بگذارند 
و از مترو استفاده کنند، در این صورت فقط کسانی که 
دوســت داشته باشند در ترافیک گیر کنند از خودروی 

شخصی استفاده می کنند.
درخصوص اتوبوس ها چه طور؟ ��

ما در تهران باید حدود ۹ هزار اتوبوس برقی داشته باشیم، 
ضمن این که اتوبوس برقی در دنیا از اتوبوس گازوئیلی 
ارزان تر شده است، لذا با مترو و اتوبوس برقی ما می توانیم 
مصرف سوخت را به شدت پایین بیاوریم، یادمان نرود هر 
سفر با مترو نزدیک به یک لیتر صرفه جویی سوخت دارد.

درباره آلاینده های خانگی چه کاری می شود کرد؟ ��
راه حل های متفاوتی وجود دارد، یکی از آن ها اینکه این 
شبکه گازی که در تهران ایجاد شده را جمع کنیم و آن 
را با شــبکه برقی جایگزین کنیم، برای این کار از این 
به بعد باید هر خانه جدیدی که ســاخته می شــود به آن 
گاز ندهند و برای گرمایش، سرمایش، پخت وپز از برق 
استفاده کنند. در خیلی از کشورها مصرف انرژی خانه ها 
برق است و برق را هم از نیروگاه های خورشیدی یا بادی 

تأمین می کنند، کاری که ما هم می توانیم انجام دهیم.
همچنین مســئله مهم این اســت که باید به خودرویی 
اجازه تردد داد که مصرف آن زیر 5 لیتر در ۱۰۰ کیلومتر 
است. انجام همه این کارها نیاز به سرمایه گذاری دارد.

چه طور؟ ��
برای این که قانون مدیریت مصرف سوخت انجام شود، 
سالانه حدود ۴ هزار میلیارد تومان بودجه برای حمل و 
نقل درون شهری و ۶ هزار میلیارد تومان هم برای حمل 
و نقل برون شهری بودجه تخصیص داده می شود، این 
تخصیص هم صد درصدی است، یعنی سازمان برنامه 
بودجه نمی تواند بگوید چون بودجه کم آوردم فقط مثلًا 
۶۰ درصــد بودجــه را می دهم، اما با این وجود این پول 
را هیچ وقت به هیچ کلانشــهری ندادند، بنابراین خود 
دولت ها متهم هستند.از طرف دیگر وقتی در زمان آقای 
احمدی نژاد قانون یارانه ها تصویب شد، قرار شد به حمل 
و نقل عمومی یارانه بدهند، یک قران هم یارانه ندادند، 
همین الان حمل و نقل عمومی سالانه ۴ هزار میلیارد 
تومان از قانون هدفمندسازی یارانه ها طلب کار است.

دولت آقای روحانی هم این پول را نداد؟ ��
هیــچ دولتی نداد، بنابرایــن از زمان تصویب قانون تا 
امــروز چیزی حدود 5۰ هزار میلیارد تومان ما از قانون 
هدفمندســازی یارانه ها طلب کار هســتیم. از طرفی 
دیگــر ما قانونی در مجلس داریم که هر پروژه حمل و 
نقلی که ســبب صرفه جویی سوخت شود، وزارت نفت 
موظف اســت بابت هر لیتر صرفه جویی ســوخت پول 
صرفه جویی را برای توسعه حمل و نقل عمومی پرداخت 
کند، زمانی که ما وارد شورای شهر شدیم با همین قانون 
۱۶۰ میلیــارد تومان از وزارت نفت دریافت کردیم، اما 
نکته این است که متروی تهران تا حالا چیزی حدود ۱۲ 
میلیارد سفر انجام داده است، با همین قانون یعنی باید 
به قدر ۱۲ میلیارد لیتر سوخت پول بدهند، اگر با فوب 
خلیج فارس محاسبه کنیم لیتری ۳۰ تا 5۰ سنت، یعنی 
کل مبلغ حدود ۶ میلیارد دلار می شــود، اگر به قیمت 
این ها که حدود ۷ ســنت اســت محاسبه کنیم چیزی 
حدود ۱ میلیارد دلار می شــود، همین ۱ میلیارد دلار را 

بدهند کلی واگن برای مترو می شود خرید.
یعنی زور شهر به دولت نمی رسد؟ ��

ببینیــد، مدیــران تفکر یارانه ای نســبت به مرغ و نان 
دارند، اما تفکر یارانه ای نســبت به حمل و نقل ندارند، 
درصورتی که در کشورهای توسعه یافته به تنها چیزی 
که یارانه می دهند همین حمل و نقل عمومی اســت، 
ولی ما برعکس هستیم، به سوخت یارانه می دهیم اما 

به حمل و نقل عمومی یارانه نمی دهیم.

مستوره برادران نصیری
روزنامه نگار

دریچه
بی توجهی به آبرسانی بدن، عوارض ناخوشایندی 
مانند ســردرد، خستگی و خواب آلودگی، خشکی 
دهان و تشــنگی مفرط را در بر دارد. بهتر اســت 
در روزهای گرم سال، یک بطری آب همراه خود 
داشته باشید. علاوه بر این، میوه های تابستانی نیز به دلیل محتوای بالای 
آب، نه تنها به آبرسانی بدن کمک می کنند، بلکه منبعی از ویتامین ها، مواد 

معدنی، پلی فنول ها و فیبرهای غذایی مفید هستند.
آب زیاد بنوشید : در روزهای گرم سال ضروری است که آب بیشتری بنوشید. 
می توانید برگ نعناع تازه، آب لیموترش، تکه های پرتقال، توت فرنگی یا سایر 
میوه های مورد علاقه خود را به آب اضافه کنید و چند ساعت در یخچال نگه 
دارید، سپس برای رفع تشنگی، این ترکیب را بنوشید تا هم بدن را آبرسانی 

کنید و هم از فواید میوه ها بهره مند شوید.
دمنوش های گیاهی و دیگر نوشیدنی های گرم نیز می توانند به کاهش دمای 

بدن و هیدراتاسیون کمک کنند.
غذاهای غنی از پتاســیم مصرف کنید : اگر در هوای گرم متوجه شــدید که 

دســت ها و پاهایتان متورم شــده و انقباض های دردناک عضلانی را تجربه 
می کنید، ممکن است نشانه کمبود پتاسیم باشد.دریافت این ماده به واسطه 
مصرف گوجه فرنگی، سیب زمینی، هندوانه، زردآلو، چغندر، اسفناج و سیب 

زمینی میسر است.
به جای بستنی، از میوه های فریزشده استفاده کنید : انگور، توت فرنگی یا 
هر میوه ای که دوست دارید را در قطعات کوچک منجمد کنید و در روزهای 
گرم ســال که دلتان یک خوراکی خنک و شــیرین مانند بستنی می خواهد، 
مصرف کنید. خوردن تکه های یخ زده میوه حس خنکی و طراوت به شــما 

می دهد و به هیدراتاسیون کمک می کند.
مصرف غذاهای شور را به حداقل برسانید: خوردن غذاهای پر نمک، به ویژه 
در هوای گرم، می تواند منجر به احتباس آب، تورم و نفخ شــود. بهتر اســت 

غذاهای خود را با نمک کمتری مصرف کنید.

میوه ها را دست کم نگیرید ��
میوه های تابســتانی، سرشــار از آنتی اکسیدان ها، ویتامین ها و فیبر غذایی 
هســتند. میوه هایی چون خیار، توت فرنگی، انگور، هندوانه، طالبی و هلو 
گزینه هایی هستند که به شما کمک می کنند بدن خود را خنک نگه دارید.
خیار: حاوی ۹۶ درصد آب اســت.هندوانه: این خوراکی آبدار تابســتانی با 
بیش از ۹۰ درصد آب در ساختار خود، بهترین میوه تابستانی برای مقابله با 
 C و K گرماســت.انگور: این میوه حاوی ۸۱ درصد آب و سرشــار از ویتامین
است و بدن را آبرسانی می کند.گلابی: مطالعه ای در سال ۲۰۱۱ نشان داد که 
خوردن روزانه یک گلابی، خطر سکته مغزی را تا 5۰ درصد کاهش می دهد. 
این میوه نیز جزو میوه های آبرســان با ۸۴ درصد آب است.ســیب: خوردن 
یک عدد سیب در روز می تواند بدن را آبرسانی کند، زیرا میوه متشکل از ۸۴ 
درصد آب است.توت ها: شاه توت بیش از ۸5 درصد و توت فرنگی ۹۲ درصد 
آب دارد. انواع دیگر توت ها نیز برای غلبه بر گرما، انتخاب مناسبی هستند.

مصرف کافئین را مدیریت کنیدکافئین ادرارآور است و همین خاصیت سبب 
از دست رفتن آب زیاد، کم آبی بدن و احساس تشنگی می شود.

خطر گرمازدگی در تابستان زیاد است الهه جعفرزاده
روزنامه نگار
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کاهو، گردو و آبغوره از جمله مواد غذایی پرمصرف هستند که بسته به 
شرایط نگهداری ممکن است رنگ آن ها تغییر کند.دکتر غزاله اسلامیان 
متخصص تغذیه و رژیم درمانی اظهار کرد: رنگ ســبز غوره به دلیل 
وجود رنگدانه کلروفیل است، وقتی غوره در معرض نور خورشید قرار 
می گیرد و به انگور تبدیل می شود، کلروفیل با رنگدانه های کاروتئوئید یا 
آنتوسیانین جایگزین می شود، به همین دلیل وقتی آبغوره را در معرض 
نور خورشــید قرار می دهیم تغییر رنگ می دهد.وی خاطرنشــان کرد: 
اگر آبغوره را داخل ظرف پلاســتیکی در معرض نور مســتقیم خورشید 
Sb((قرار دهیم دما و نور باعث آزاد شدن بیشتر فتالات هات و عنصر

Antimony از بطری به داخل آبغوره می شــود که خطرات زیادی را 
متوجه سلامت بدن می کند.متخصص تغذیه و رژیم درمانی دانشگاه با 
بیان اینکه نور خورشید باعث کاهش مقدار ویتامین  C موجود در آبغوره 
می شود تاکید کرد: بهترین روش نگهداری آبغوره، استفاده از ظروف 
شیشــه ای کوچک و داخل یخچال است.دکتر اسلامیان توضیح داد: 
غوره ها را تمیز بشویید، بین یک تا دو روز اجازه دهید تا کاملا خشک 
شــوند و بعد از آبگیری پاســتوریزه کرده و ظرف شیشه ای را هم داخل 
آبجوش به صورت افقی بجوشانید تا استریل شده و از کپک زدن آبغوره 
جلوگیری شــود. در نهایت در شیشــه ها را به طور کامل ببندید و داخل 

یخچال نگهداری کنید.
مغز گردوی سیاه ما را بیمار می کند؟ ��

متخصــص تغذیه و رژیم درمانی دانشــگاه در ادامه گفت: مهمترین 
دلیل سیاه شدن مغز گردو، آبیاری کم یا نامناسب، گرمای بیش از حد 
هوا در فصل تابستان، کمبود برخی عناصر مثل روی و آهن در خاک، 
برداشــت دیر هنگام گردو از درخت، دیر جدا کردن پوســته سبز رنگ، 
خشک کردن گردو در آفتاب و یا نگهداری آن در شرایط نامناسب در 
انبار اســت.وی با اشــاره به اینکه اکسیداسیون ترکیبات در پوست مغز 
گردو باعث سیاه شدن آن می شود، گفت: علاوه بر این موارد ژنوتیپ 
گردو و یا زودرس بودن گردو هم ممکن است باعث این امر شود.دکتر 
اسلامیان با اشاره به اینکه برخی آفت ها، باکتری ها، قارچ  ها و یا مگس 
پوســت گردو هم می تواند باعث ســیاه شدن مغز گردو و البته غیرقابل 
مصرف شدن آن شود، خطرنشان کرد: در مجموع اگر مغز گردو فقط 
کمی سیاه است ولی طعم آن عوض نشده، بوی بدی نمی دهد و لزج 

نشده مشکلی برای استفاده ندارد.
کاهوی زنگ زده را دور بریزیم؟ ��

متخصص تغذیه و رژیم درمانی دانشگاه با اشاره به اینکه برای هر کدام 
از ما ممکن است پیش آمده باشد که وقتی کاهو را در یخچال می گذاریم 
ببینیم بعضی از قسمت های برگ یا ساقه به رنگ قرمز یا مسی درآمده 
باشد، افزود: این اتفاق عمدتا دو علت دارد، علت اول این که وقتی کاهو 
برش می خورد یا آسیب می بیند، آنزیمی به نام پلی فنل اکسید از آن آزاد 
می شود که  در مجاورت اکسیژن وارد شده و به سلول های کاهو باعث 
پلی مریزاسیون ترکیباتی به اسم o-quinone ها می شود که در نهایت 
باعث تولید رنگدانه های قرمز و قهوه ای در کاهو می شود.بنابر اعلام 
دانشــگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی، وی افزود: علت دوم این است 
که از بعضی سبزیجات و میوه جاتی که در کنار کاهو نگهداری می کنیم 
گاز اتیلن آزاد می شود که قرار گرفتن در معرض این گاز هم می تواند 
باعث قرمز شــدن کاهو شــود، در نهایت بهتر است بدانید مصرف این 
کاهوهای تغییر رنگ داده، هیچ مشکلی برای سلامت ما ایجاد نمی کند.

راه حل های ساده برای کمتر عرق کردن

عرق کردن یکی از راه هایی است که بدن را خنک می کند، اما ممکن 
اســت برای عده ای دردسرســاز و ناخوشایند باشد؛ که در این صورت 
می توان به طرق مختلف آن را کنترل کرد. استفاده از لوازم بهداشتی 
ضــد تعریــق و حتی مصرف دارو می تواند بــه توقف و کنترل تعریق 

بیش ازحد کمک کند.
تعریــق، یکی از عملکردهای طبیعی برای تنظیم دمای بدن اســت. 
وقتی در معرض گرما هستیم، عرق می کنیم، سپس این رطوبت تبخیر 
می شود و بدن را تا حدی خنک می کند. با این حال، برخی از افراد ممکن 
است از عرق کردن در موقعیت های مختلف کلافه شوند؛ در این مواقع، 
راهکارهایی وجود دارد که می تواند به کاهش میزان تعریق کمک کند:

۱( قبل از خواب از ضد تعریق استفاده کنید ��
ضد تعریق ها مجاری عرق را مسدود می کنند تا عرق نتواند به سطح 
پوست برسد. ضد تعریق را روی پوست تمیز و خشک و شب ها قبل از 
رفتن به رختخواب اســتفاده کنید. دلیل این توصیه این اســت که مواد 
تشکیل دهنده ضد تعریق برای اثربخشی بهتر و مسدودسازی مجرای 
عرق به زمان نیاز دارند. هم چنین میزان تعریق در طول شــب ناچیز 
است، در نتیجه پوست تمیزتر می ماند و ضد تعریق بهتر عمل می کند. 

برای کسب نتیجه مطلوب، این روند را هرشب تکرار کنید.
۲( از پارچه های نازک و قابل تنفس برای پوست استفاده کنید ��

بهترین راه برای کمک به کاهش تعریق، انتخاب لباس هایی از جنس 
پارچه های ســبک و نازک اســت؛ به طوری که پوست امکان تنفس و 
تهویه داشــته باشــد. رنگ های روشن تر نیز به انعکاس نور خورشید به 
جای جذب آن کمک می کنند. پوشــیدن این رنگ های به خنک نگه 

داشتن بدن و کاهش تعریق کمک می کند.
۳( از خوردن بعضی غذاها بپرهیزید ��

از مصرف غذاهای تند پرهیز کنید. طبع این غذاها گرم است و در صورت 
مصرف، بدن برای خنک ماندن مجبور به تعریق است.

برای کاهش تعریق بهتر است از مصرف کافئین نیز اجتناب کنید؛ زیرا 
این ماده، غدد فوق کلیوی را تحریک می کند و باعث تعریق در ناحیه 

کف دست، پا و زیر بغل می شود.
۴( چای بنوشید! ��

شاید نوشیدن نوشیدنی های گرم مانند چای برای جلوگیری از تعریق 
عجیب به نظر برســد. اما جالب اســت بدانید چای سبز حاوی منیزیم 
و ویتامین B اســت که غدد عرق را منقبض می کند و در جلوگیری از 

تعریق مؤثر است.

 کاهوی زنگ زده، گردوی سیاه شده و آبغوره
 تغییر رنگ داده را مصرف کنیم یا خیر؟

کلروفیل دارای 
ویتامین ها، 

آنتی اکسیدان 
ها و خواص 
درمانی نیز 

است که می 
تواند به طور 
بالقوه برای 
بدن انسان 
مفید باشد

دریچه

 درمان بیماری های کلیه با این گیاه تضمینی است
آقطی سیاه که خمان کبیر نیز نامیده می شود درختچه ای است با شاخه های خاکستری 
متمایل به قهوه ای، که ارتفاع آن در نواحی مساعد به ۱۰ متر می رسد. این درختچه 
معمولا درکنار جاده ها و حاشیه جنگل ها و درنواحی مرطوب و سایه می روید. برگ های 
آن سبز رنگ، بیضوی، ۷ برگچه - دندانه دار، و مرکب از 5 می باشد اگر برگ ها شکسته 
و مالش داده شود بوی بدی از آن متصاعد می شود.آقطی سیاه یا همان پلم در فرهنگ 
عامه علاوه بر اثرات درمانی در سرماخوردگی، التهاب مفاصل و درد های رماتیسمی 
و اگزما )سوزش حاصل از گزنه( به عنوان دافع حشرات و ضد باکتری و قارچ استفاده 
می شود. به این ترتیب که برگ های گیاه را روی گردو های تازه چیده شده قرار می دهند 
که علاوه بر مصونیت از قارچ موجب پوســت اندازی ســریع پوســته سبز خارجی آن 

می شوند. همچنین از قرارگیری برگ های پلم روی برنج برای جوانه زنی سریع برنج 
اســتفاده می کنند.قارچ Macrophomina phaseolina عامل بیماری پوسیدگی 
ذغالی سویا میباشد. این بیماری یکی از مهمترین بیماری های سویا در شمال کشور 
است. این پاتوژن دامنه میزبانی وسیعی دارد و بیش از 5۰۰ گونه گیاهی از ۷5 خانواده از 
جمله خانواده پروانه آسا را مورد حمله قرار میدهد. طبق یک تحقیق انجام شده عصاره 
الکلی آقطی اثر بازدارندگی خوبی بر رشد میسیلیوم قارچ نشان دادند.این گیاه بهترین 
دارو برای رفع یبوست در افراد سالخورده و افرادی است که انقباضات روده بزرگ در 
آن ها ضعیف شــده اســت. همچنین آقطی سیاه، بیماری های کلیه و مجاری ادرار را 
درمان کرده و سنگ کلیه را خارج می کند. دم کرده برگ های خشک شده این گیاه 

در رفع اسهال موثر است. همچنین برای برطرف کردن درد و التیام بواسیر، برگ های 
تازه این گیاه را له کرده و یا اینکه از آن پماد تهیه کنید و روی بواسیر دردناک بگذارید. 
برای از بین بردن خارش بدن، پوست ساقه آقطی سیاه را در روغن بجوشانید و سپس 
آن را صاف کرده و بگذارید سرد شود. سپس این روغن را روی قسمت هایی که خارش 
دارد بزنید. افراد می توانند برای جوش خوردن استخوان و مداوای شکستگی استخوان 
از دم کرده ریشه این درختچه استفاده کنند. همچنین دم کرده گل های خشک شده 
آقطی سیاه، درمان کننده گریپ، سرماخوردگی بیماری های دستگاه تنفسی و نقرس 
است. چنانچه جوشانده گل های خشک شده آقطی سیاه را به صورت کمپرس روی 

زخم های اگزما بگذارید، اثر مطلوب خواهد داشت. 

 گیاهـی کـه 
 با بوی بد بدن 
و سرطان 
مقابله می کند

کلروفیــل دارای ویتامین ها، آنتی اکســیدان ها و 
خواص درمانی نیز است که می تواند به طور بالقوه 

برای بدن انسان مفید باشد.
 به گزارش بهداشــت نیوز، برخی مطالعات نشــان 
می دهند که کلروفیل می تواند فواید مختلفی از جمله 
بهبود شــرایط پوست، محافظت در برابر سرطان، 
و کاهــش وزن را ارائــه کند. از جمله منابع طبیعی 
کلروفیل می توان به ســبزه گندم و جعفری اشــاره 
کرد. اگر قصد مصرف مکمل های کلروفیل را دارید، 

ابتدا با پزشک خود مشورت کنید.
کلروفیل نقش مهمی در رنگ ســبز و ســلامت 
گیاهــان ایفا می کند. کلروفیل دارای ویتامین ها، 
آنتی اکســیدان ها و خواص درمانی نیز اســت که 
می تواند به طور بالقوه برای بدن انسان مفید باشد.
شما می توانید کلروفیل را از منابع طبیعی یا از مکمل 
ها دریافت کنید، اگرچه مکمل ها ممکن است موثرتر 
باشند. این به دلیل آن است که کلروفیل ممکن است 
طی روند گوارش به اندازه کافی قابلیت بقا نداشته 

باشد تا جذب شود.
مکمــل های کلروفیل در واقع کلروفیلین بوده که 
به جای منیزیم حاوی مس هســتند. هنگامی که 
کلروفیلین مصرف می شــود، مس را می توان در 
پلاسما تشخیص داد که به معنای وقوع جذب است.
خوشــبختانه، کلروفیلین خواصی مشابه کلروفیل 
دارد. بــرای مکمل های کلروفیل مزایایی از جمله 

موارد زیر عنوان می شوند:
- تحریک سیستم ایمنی بدن

- از بین بردن قارچ در بدن
- سمزدایی خون

- پاکسازی روده ها
- خلاص شدن از شر بوی بد بدن

- افزایش انرژی بدن
- پیشگیری از سرطان

با این وجود، نتایج پژوهش ها در مورد فواید کلروفیل 

یکدست نیستند و به پژوهش های بزرگتر و دقیق 
تری برای ارزیابی مزایای ســلامتی بالقوه آن نیاز 

است.
فواید کلروفیل چیست؟ ��

پژوهشگران همچنان در حال بررسی فواید کلروفیل 
برای سلامتی و تندرستی انسان هستند. در ادامه با 

برخی از آنها آشنا می شویم.
بهبود شرایط پوست ��

کلروفیل اثرات احتمالی برای کاهش التهاب و رشد 
باکتری در زخم های پوستی را نشان داده است. یک 
بررسی در سال ۲۰۰۸ شامل چندین مطالعه درباره 
مراقبت از زخم نشان داد که پمادهای حاوی پاپائین-
اوره-کلروفیل نســبت به درمان های دیگر موثرتر 
هستند. با این وجود، پژوهشگران اشاره داشتند که 
بــه مطالعات بزرگتر با گروه های کنترل بهتر برای 

تایید این یافته ها نیاز است.
دو مطالعــه پایلوت نشــان داده انــد که کلروفیل 
ممکن اســت برای بیماری های پوســتی دیگر نیز 
مفید باشــد. مطالعه پایلوت مطالعه ای مقدماتی در 
مقیاس کوچک است که پیش از مطالعه یا آزمایشی 

بزرگتر انجام می شود.
یک مطالعه پایلوت در سال ۲۰۱5 با حضور ۱۰ نفر 
مبتلا به آکنه و منافذ بزرگ پوســت نشــان داد که 
استفاده از ژل کلروفیل موضعی به مدت ۳ هفته به 

بهبود شرایط پوست افراد کمک کرده است.
مطالعه پایلوت دیگری در سال ۲۰۱5 با حضور ۱۰ 
نفر نشان داد که استفاده از کلروفیل موضعی برای 
هشت هفته موجب بهبود پوست آسیب دیده از نور 

خورشید شده است.
خون سازی ��

برخی معتقدند که کلروفیل مایع می تواند با بهبود 
کیفیت گلبول های قرمز خون به خون سازی کمک 

کند.
یک مطالعه پایلوت در ســال ۲۰۰۴ نشــان داد که 

سبزه گندم که حاوی ۷۰ درصد کلروفیل است، تعداد 
تزریق خون مورد نیاز در افراد مبتلا به تالاســمی، 

یک اختلال خونی، را کاهش داده است.
اما ذکر این نکته اهمیت دارد که نویسندگان مطالعه 
نتیجه گیری نکردند که کلروفیل دلیل کاهش نیاز 

به تزریق خون بوده است.
دکتر کریس رینولدز، کارشناس بالینی در زمینه سبزه 
گندم، معتقد است که فواید حاصل شده احتمالا از 

خود سبزه گندم به جای کلروفیل بوده است.
پژوهشگران به بررسی تاثیر کلروفیل و کلروفیلین 

بر سرطان نیز پرداخته اند.
یک مطالعه با حضور ســوژه های حیوانی نشان داد 
که با توجه به دوز، کلروفیل بروز تومورهای کبدی 
را ۲۹ تــا ۶۳ درصــد و تومورهای معده را ۲۴ تا ۴5 

درصد کاهش داده است.
مطالعه ای در سال ۲۰۱۸ اثر کلروفیل بر رشد سلول 
های سرطانی پانکراس را ارزیابی کرد. پژوهشگران 
دریافتند که مصرف روزانه کلروفیل خوراکی به طور 
قابل توجهی اندازه تومور را کاهش داده است. سلول 
های سرطانی پانکراس انسانی به بدن موش های 

مورد آزمایش در این مطالعه منتقل شده بود.
در شرایطی که نتایج مطالعات با حضور سوژه های 
حیوانــی امیدوارکننده هســتند، اما آزمایش های 
انســانی در این زمینه محدود هستند. یک مطالعه 
کوچک با حضور چهار داوطلب نشان داد که کلروفیل 
ممکن است جذب آفلاتوکسین، ترکیبی سرطان زا، 

را محدود کند.
این با نتایج مطالعه ای قدیمی از چین مطابق است 
که نشان داد مصرف کلروفیل در هر وعده غذایی در 
مقایسه با دارونما کاهش 55 درصدی نشانگرهای 

زیستی آفلاتوکسین را موجب شده است.
کاهش وزن ��

پشــتیبانی از کاهش وزن یکــی از محبوب ترین 
ادعاهای مرتبط با کلروفیل مایع است. با این وجود، 

پژوهش ها در این زمینه محدود هستند.
مطالعه ای در سال ۲۰۱۴ با حضور ۳۸ شرکت کننده 
زن در این زمینه انجام شد. نتایج نشان داد آنهایی که 
مکمل غشای گیاه سبز که حاوی کلروفیل بود را یک 
بار در روز مصرف می کردند، نسبت به گروهی که این 
کار را انجام نمی دادند، کاهش وزن بیشتری داشتند.
پژوهشگران همچنین اشاره داشتند که این مکمل 
به کاهش سطوح کلسترول مضر کمک کرده است.  

دئودورانتی طبیعی ��
در شرایطی که کلروفیل از دهه ۱۹۴۰ برای خنثی 
کردن بوهای خاص اســتفاده شده است، مطالعات 
در این زمینه قدیمی هســتند و نتایج یکدســتی را 

نشان نمی دهند.
در یکی از جدیدترین موارد، افراد مبتلا به تری متیل 
آمینوری، شرایطی که موجب بوی ماهی مانند بدن 
می شــود، نشــان داد که کلروفیلین به میزان قابل 
توجهی میزان تری متیل آمین ها را کاهش می دهد.
در مــورد ادعاهایی که بیــان می کنند کلروفیلین 
موجب کاهش بوی بد دهان می شــود، شــواهد 

کمی وجود دارند.
خطرات چیست؟ ��

کلروفیل طبیعی و کلروفیلین سمی نیستند. اما برخی 
عوارض جانبی احتمالی وجود دارند، از جمله:

- مشکلات گوارشی
- اسهال

- مدفوع ســبز، یا مدفوع ســیاه که ممکن است با 
خونریزی گوارشی اشتباه گرفته شود

- خارش یا سوزش در صورت استفاده موضعی
پژوهشگران اثرات مصرف کلروفیل را در زنان باردار 

یا شیرده مطالعه نکرده اند.
پیــش از مصــرف کلروفیل ابتدا با پزشــک خود 
مشورت کنید. این احتمال وجود دارد که کلروفیل 
بــا داروهایی که مصــرف می کنید تداخل منفی 

داشته باشد.

بازتاب

آژانــس بیــن المللی تحقیقات ســرطان )IARC( پس از ارزیابی 
ســازمان جهانی بهداشــت )WHO(، ســازمان غذا و کشاورزی 
 ،)JECFA( و کمیته مشــترک خبره افزودنی های غذایی )FAO(
شیرین کننده های مصنوعی رایج را به رده ۲B تغییر داد که با عنوان 
احتمالًا سرطان زا شناخته می شوند.با این رده بندی، بالاترین خطر 
رده اول مواد ســرطان زا برای انســان شــامل تنباکو، اشعه ماوراء 
بنفش و گوشــت های فرآوری شــده مانند بیکن و هات داگ است 
و رده ۲A، با عنوان احتمالا ســرطان زا برای انســان، شامل سرخ 
کردن در دمای بالا و گوشــت قرمز مانند گوشــت گاو و بره است.

فرانچسکو برانکا )Francesco Branca( مدیر دپارتمان تغذیه 
و ایمنی مواد غذایی ســازمان جهانی بهداشــت در ژنو ســوئیس، 
گفــت: هیچ مدرک قانع کننده ای از داده های تجربی یا انســانی 
وجود نداشــت که نشان دهد آسپارتام پس از مصرف، در محدوده 
تعیین شــده توســط کمیته قبلی، اثرات نامطلوب دارد.این طبقه 
بنــدی پس از تجزیــه و تحلیل بیش از ۱۳۰۰ مقاله تحقیقاتی به 
این نتیجه رســید که شــواهد محدودی مبنی بر سرطان زایی این 
ماده در انسان وجود دارد، زیرا میزان مصرف روزانه آن از ۴۰ میلی 
گرم بر کیلوگرم وزن بدن تجاوز نمی کند.یافته ها اشاره کرد، شواهد 

محدودی برای کارســینوم ســلول های کبدی که نوعی سرطان 
کبد در انســان اســت، شواهد محدودی برای سرطان در حیوانات 
آزمایشــگاهی و شواهد محدود مربوط به مکانیسم های احتمالی 
ایجاد ســرطان وجود دارد.با این حال، آســپارتام با سایر مشکلات 
ســلامتی، از جمله اختلال در میکروبیوم روده، تنظیم قند خون و 
 )Moez Sanaa( افزایش وزن بالقوه مرتبط اســت.دکتر معز ثنا
رئیس استاندارد ها و مشاوره علمی سازمان بهداشت جهانی در این 

باره گفت: این رتبه بندی همچنین شواهد مربوط به خطر سرطان 
را در مطالعات حیوانی و انســانی مورد بررســی قرار داده و به این 
نتیجه رســید که شــواهد مربوط به ارتباط بین مصرف آسپارتام و 
سرطان در انسان قانع کننده نیست. ما به مطالعات بهتر با پیگیری 
طولانی تر و پرسشنامه های رژیم غذایی مکرر در گروه های موجود 
نیاز داریم که شامل کارآزمایی های تصادفی سازی و کنترل شده، 
از جمله مطالعات مســیر های مکانیکی مرتبط با تنظیم انســولین، 
سندرم متابولیک و دیابت، به ویژه در ارتباط با سرطان زایی، می شود. 
برانکا در ادامه افزود: ســرطان یکی از علل اصلی مرگ و میر در 
سطح جهان است. هر سال از هر شش نفر یک نفر بر اثر سرطان 
جان خود را از دســت می دهد. علم برای ارزیابی عوامل آغازگر یا 
تسهیل کننده احتمالی سرطان، به امید کاهش این اعداد و تلفات 
انسانی، پیوسته در حال گسترش است.یکی از سخنگویان سازمان 
بهداشــت جهانی خاطرنشــان کرد: آسپارتام یکی از مواد افزودنی 
غذایی اســت که بیشــترین مطالعه را در تامین مواد غذایی انسان 
دارد. جالب اینجاست که مطالعات نشان می دهد که گوشت قرمز 
و هات داگ خطر بیشتری برای ابتلا به سرطان نسبت به شیرین 

کننده ها ایجاد می کنند.

این غذا در بالاترین خطر مواد سرطان زا
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برای اندازه گیری رشد اقتصادی از دو روش استفاده می شود، در روش 
اول برای محاسبه نرخ رشد اقتصادی که هم بانک مرکزی و هم مرکز 
آمار از آن اســتقاده می کنند، اســتفاده از آمار و اطلاعات ارزش افزوده 
بخش ها اســت که از آن به تولید ناخالص داخلی می رســند. روش دیگر 
برای جمع آوری آمار و اطلاعات رشــد تولید ناخالص داخلی، براســاس 
اقلام هزینه ای است که در هر دو این روش، رشد اقتصادی افزایشی و 

۳.۸ و ۴ درصد را تجربه کردیم.
از لحاظ ارزش افزوده بخش ها، هر ۴ بخش کشــاورزی، نفت، صنایع 
و معادن و خدمات در سال ۱۴۰۱ در تمامی فصول رشد مثبت داشتند. 
اگر بخواهیم سهم هر بخش را در این رشد اندازه گیری کنیم باید گفت، 
طبق گزارش های رسمی؛ گروه صنایع و معادن توانسته عملکرد مثبتی 
در رشــد اقتصادی داشــته باشد و سهم عمده ای از این رشد اقتصادی را 
در ســال گذشــته به خودش اختصاص دهد و در رتبه های بعدی بخش 

خدمات، بخش نفت و کشاورزی قرار دارند.
 به لحاظ اینکه کدام بخش بیشــترین عدد رشــد اقتصادی را داشــتند؛ 
گزارش ها نشان می دهند که بیشترین عدد رشد مربوط به بخش نفت 
بوده و رتبه های دیگر مربوط به بخش صنعت و معدن، و خدمات بوده 
اســت. بنابراین بخش صنایع و معادن بوده بیشــترین مشارکت را برای 
رسیدن به رشد اقتصادی ۴ درصدی داشته و بخش نفت بیشترین عدد 

رشد اقتصادی را داشته است.
 مرجع آماری، بانک مرکزی و مرکز آمار هستند که براساس استانداردهای 
نظام حســاب های ملی این عدد را محاســبه می کنند و که این روش 
محاسبه یک روش بین المللی است. از سوی دیگر آمار و اطلاعاتی که 
جمع آوری و تهیه می شود براساس همان رویه هایی همیشگی بوده و 

هیچ رویه ای برای محاسبه تغییر نکرده است.
با تمام اســتانداردهای بین المللی تأیید شــده به عدد ۴ درصدی رشــد 
اقتصادی رسیده ایم. تمام استانداردهای بین المللی از جمله استنانداردهای 
بخش آماری سازمان ملل UN و صندوق بین المللی پول به طور کامل 
رعایت می شــود.اینکه نرخ ارز در بخش واقعی اقتصاد اثرگذاری دارد، 
انکار ناپذیر است و محل اثرگذاری اصلی آن هم از بخش سرمایه گذاری 
در حوزه های صادرات و واردات محســوب می شــود که هر دوی آنها از 
عواملی هستند که در محاسبه رشد اقتصادی از سمت هزینه ها رشد ۳.۷ 
درصدی را گزارش دادند. اما نکته مهم که به آن باید تاکید شــود این 
اســت که تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص در سال گذشته به ۶.۷ درصد 
رســیده در حالیکه که در دهه گذشــته رشد سرمایه گذاری تقریباً منفی 
بود.ســرمایه گذاری در دو بخش تفکیک می شــود یک بخش از سمت 
مخارج سرمایه گذاری بخش خصوصی و دولتی و تفکیک دیگر از بخش 
ســرمایه گذاری در ماشــین آلات و ساختمان بوده که هر چند در بخش 
ســاختمان رشد بالایی دیده نمی شود اما در بخش ماشین آلات صنعتی 
در سال گذشته رشد خوبی را تجربه کردیم که به شکل گرفتن سرمایه 
کذاری در کشور کمک کردند.در سال های ۹۷، ۹۸، ۹۹ رشد اقتصادی 
در کشور منفی بود و رشد اقتصادی منفی در ۳ سال گذشته اقتصاد ایران 
را به رکود عمیق کشاند اما در حال حاضر اقتصاد در حال ریکاوری شدن 
و بازگشــت اســت. حال اینکه یکی از سؤالات این است که چرا با وجود 
بهبود شاخص ها و فضای اقتصادی، این بهبود و ترمیم اقتصادی برای 
مردم ملموس نیست، در پاسخ باید گفت، این موضوع به این دلیل است 
که ریکاوری اقتصاد در حال رخ دادن است و اگر این روند اقتصادی در 
سال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ ادامه پیدا کند، گذشته جبران می شود و مردم بهبود 
شاخص های اقتصادی را به طور ملموس در زندگی خود می بینند چراکه 
اقتصاد به رونق می رسد.باید توجه داشت اقتصاد یا در رکود مطلق یا در 
رونق مطلق و یا در بین این دو مرحله قرار دارد. درسال های ۹۷،۹۸ و ۹۹ 
اقتصاد وارد رکودعمیق شده بود که امروز از این رکود فاصله گرفته و وارد 
فاز رونق شده و فاصله بین رکود عمیق تا رونق بهبود شرایط اقتصادی 
است که با ادامه این روند، در سال ۱۴۰۳ مردم آثار آن را احساس خواهند 

کرد و در بازارها هم می توانیم شرایط باثبات داشته باشیم.  

افزایش حجم تجارت ایران و عربستان
 به ۱۵ میلیون دلار

محمد لاهوتی رییس کنفدراســیون صــادرات ایران از افزایش حجم 
تجارت ایران با عربســتان خبر داد و افزود: ســال گذشــته تجارت ما با 
عربستان حدود ۴۱ هزار دلار بود اما این عدد بعد از بهبود روابط سیاسی 
به ۱5 میلیون دلار رسید؛ کالاهایی از جمله شمش آهن، فولاد، سنگ 
مرمر به عربســتان صادر کردیم.به گفته وی؛ عربســتان ظرفیت خرید 
کالاهایی از قبیل خشکبار، فرش دستباف، کاشی و سرامیک را نیز دارد.
لاهوتی تنش ها را مترداف با فرار ســرمایه و تنش زدایی را هم ردیف 
با رشد و شکوفایی اقتصادی معرفی کرد و گفت: این واقعیت است که 
عربستان به نوعی رهبری کشورهای حوزه خلیج فارس را به عهده دارد 
و نفوذ این کشــور در روابط مثبت و منفی ما با دیگر کشــورهای عربی 
نمود پیدا می کند؛ بعد از گسترده تر شدن دامنه تنش های ایجاد شده بین 
ایران و عربستان، ایرانیان مقیم دبی با مشکلات جدی از جمله افتتاح 
حساب و چالش در فعالیت های اقتصادی مواجه شدند در حالی که امارات 
شــریک ســوم در صادرات و شریک دوم ما در واردات بود. بدون تردید 
رفع تنش ها و بهبود روابط می تواند در گســترش تجارت با کشــورهای 
عربی به خصوص امارات متحد عربی تأثیر بگذارد.این فعال اقتصادی 
ادامــه داد: 5۰ درصــد از محصولات صادراتی ما میعانات و محصولات 
پتروشــیمی اســت که عربستان در تولید این محصولات رقیب ماست؛ 
همانگونه که اشاره شد آنها خواهان و خریدار کالاهای مصرفی هستند 

اما کالاهای با کیفیت بالا و لوکس می خواهند.
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ابراهیم صیامی
 مقام مسئول

 در وزارت اقتصاد

سه ماه از 
سال 1402 
گذشته ولی در 
همین مدت، 
صعود شتابان 
قیمت ها، 
داده های 
اقتصادی 
را دچار یک 
دگردیسی 
جدی کرده 
است

 خط فقـر 
در پایتخت؛ 
3۰ میلیون 
تومان!

عضو کمیسیون اقتصادی
 مجلس شورای اسلامی
 اعلام کرد

گروه اقتصادی: سه ماه از سال ۱۴۰۲ گذشته ولی در همین 
مدت، صعود شــتابان قیمت ها، داده های اقتصادی را 
دچار یک دگردیسی جدی کرده است. در روزهای اخیر، 
ارقام جدیدی در مورد شــاخص هایی مانند »رقم خط 
فقر« و »نرخ خط فقر« منتشــر شده که نشان می دهد 
اعدادِ مبنا در مذاکرات مزدی ۱۴۰۲ تناسبی با واقعیت ها 

نداشته است.
آمارهای نهادهای رسمی: ��

اخیراً مرکــز پژوهش های مجلس درباره افزایش نرخ 
خط فقر اعلام کرده اســت که این نرخ طی یک دهه 
از ۱۹ درصد به بیش از ۳۰ درصد افزایش یافته اســت، 
در واقع بیش از ۳۰ درصدِ جمعیت زیر خط فقر هستند 
و براساس معیارهای بسیار حداقلی، »فقیر« به حساب 
می آیند؛ در عین حال، بیســت و پنجم خردادماه، یک 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورا، میزان خط فقر 

در تهران را ۳۰ میلیون تومان عنوان کرد.
با توجه به داده های مرکز پژوهش های مجلس، نزدیک 
به سی میلیون نفر زیر خط فقر به سر می برند و این در 
حالیست که برهمان اساس، حدود ۳ میلیون خانواده دچار 
فقر مطلق هستند. اگر بعُد متوسطِ خانواده در کشور را 
براســاس آخرین داده های مرکز آمار ایران، ۳.۳ نفر در 
نظر بگیریم، امروز جمعیتی بالغ بر ۹ میلیون و ۹۰۰ هزار 
نفر در کشور دچار فقر مطلق هستند به عبارت ساده تر، 
نزدیک به ده میلیون نفر از تأمین ســاده ترین نیازهای 
خوراکی و مسکن، ناتوانند و نمی توانند کالری مورد نیاز 

برای زندگی روزانه را به دست آورند.
آمار خط فقر اعلامی توسط »محمد باقری بنابی«، عضو 

کمیســیون اقتصادی و نماینده مردم بناب در مجلس 
شــورای اســلامی نیز ثابت می کند، حداقل دستمزد 
کارگران با احتســاب تمام مزایا، از یک ســومِ خط فقر 
در تهران پایین تر است.این عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی در این رابطه با بیان اینکه »خط 
فقر در تهران به ۳۰ میلیون تومان رسیده« اظهار داشت: 
»باتوجه به تورمی که در یکی دوسال اخیر شکل گرفته 
به نظر می رسد که در تهران خط فقر ۳۰ میلیون تومان 
باشد. با توجه به شرایط مسکن، اجاره، معیشت و تورم 
مشاهده می کنیم که قشر متوسط جامعه عملًا به سمت 
حاشیه نشینی در تهران و یا شهرهای همجوار سوق پیدا 
کرده و به همین علت ممکن اســت در آینده نه چندان 

دور شاهد مسائل اجتماعی و سیاسی متعدد باشیم«.
باقری بنایی در ادامه هشدار می دهد: »هر چه سریعتر 
به عنوان یک مسئله اضطراری باید به دنبال راهکاری 
برای حل این مشــکلات باشــیم، در غیر این صورت 
شاهد تورم وحشتناک به ویژه برای قشر متوسط خواهیم 
بود؛ راهکارهایی مثل جذب ســرمایه گذاران خارجی و 
مولدســازی سرمایه های داخلی می تواند برای برطرف 

کردن مشکلات ایران مناسب باشد«.
یــک خانواده کارگری با دو شــاغل همچنان زیر  ��

خط فقر!
ایــن داده ها نگران کننده اســت، وقتی در نظر بگیریم 
حداقل دســتمزد با تمام مزایای مزدی اگر به کارگران 
مشمول و بیمه شده پرداخت شود، رقمی حدود ۹ میلیون 
تومان خواهد بود؛ به عبارت ساده تر، یک سومِ خط فقر 
در تهران ده میلیون تومان اســت ولی مزد و مزایا، یک 

میلیون تومان کمتر از ثلثِ خط فقر!
در این شرایط اگر فرض بگیریم در یک خانواده کارگری 
دو نفر شــاغل باشند، یکی کارگر ساده و حداقل بگیر و 
دیگری کارگر متوسط بگیر یا معلم رسمی که ۱۲ میلیون 
تومــان حقوق می گیرد، بازهم مجموعِ دریافتی این دو 
نفر، ۲۱ میلیون تومان می شود که هنوز ۹ میلیون تومان  
به اندازه  یک دستمزد کارگریِ کامل- کمتر از خط فقر 
در تهران است! و جالب اینجاست که در جریان مذاکرات 
مــزدی ۱۴۰۲، نماینــدگان دولت و کارفرمایان راضی 
نشدند ارقام گروه کارگری برای خط فقر که در آن زمان 
بسیار حداقلی و ۱۸ میلیون تومان بود را به عنوانِ نرخ 
حداقلی سبد معیشت خانوارهای کارگری بپذیرند؛ بعد از 
هفته ها جنجال و بحث، به عدد ۱۳ میلیون و ۴۰۰ هزار 
تومان برای نرخ حداقلی سبد معیشت خانوار   موضوع 
بند دوم ماده ۴۱ قانون کار- رسیدند اما جالب تر اینکه، 
حتی همان رقم ۱۳ میلیون تومان را به عنوانِ »مبنای 
تعیین حداقل دستمزد ۱۴۰۲« نپذیرفتند؛ در نهایت، مزد 

و مزایا رویهمرفته ۹ میلیون تومان تعیین شد.
حالا ســه ماه گذشته از پایانِ منازعاتِ مزدی که سوژه  
انتقادات بسیارِ کارگران قرار گرفت، یک عضو کمیسیون 
اقتصــادی مجلــس از خط فقــر ۳۰ میلیون تومانی در 
تهــران خبر می دهد، خط فقــری که با در نظر گرفتن 
متوســطِ کرایه خانه در تهران که رقمی بین ۱۰ تا ۲۰ 
میلیون تومان است، چندان حداکثری نیست و با دست 

باز محاسبه نشده است!
با »کارِ دستمزدی« نمی شود زندگی را اداره کرد ��

بهرام حســنی نژاد )فعال کارگری و دبیر اسبق انجمن 

صنفی کارگران معدن چادرملوی یزد( در مورد این رقم 
اعلامی و میزان تطابق آن با واقعیت به ایلنا می گوید: به 
نظر بنده رقم واقعی خط فقر در پایتخت از ۳۰ میلیون 
تومان هم بیشــتر است؛ شما فقط مبلغ اجاره خانه ها را 
ببینیــد! اگر رقم ودیعه مســکن را هم در نظر بگیریم، 
نــرخ اجاره یک آپارتمانِ کوچک ۶۰ متری در محلات 

مرکز تهران، کمتر از ماهی ۱5 میلیون تومان نیست.
به اعتقاد این فعال کارگری، یک خانواده با دو نفر شاغل 
قــادر به تأمین نیازهای ســاده زندگی از جمله خوراک، 
مسکن و آموزش نیست و اصولًا با کارِ دستمزدی دیگر 
نمی شود زندگی را اداره کرد و البته این مساله فقط محدود 
به تهران و کلانشهرها نیست. براساس آخرین محاسبات 
کمیته دستمزدِ کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور، 
تفاوت خط فقر در تهران و شهرســتان ها، بین ۱5 تا ۲۰ 
درصد اســت که این تفاوت ناشــی از اختلاف در اجاره 
بهای مســکن اســت وگرنه هزینه خوراکی ها، درمان و 
سایر مولفه ها تفاوت چندانی ندارد. با این حساب، وقتی 
خــط فقــر در تهران ۳۰ میلیون تومان اســت، با در نظر 
گرفتن تفاوت ۲۰ درصدی، خط فقر شهرستان ها حدود 
۲۴ میلیون تومان می شــود. در واقع اگر در یک خانواده 
شهرستانی دو نفر شاغل باشند و هر کدام ماهی ۱۰ میلیون 
تومان حقوق بگیرند، بازهم قادر به تأمین نیازهای یک 
زندگی شایســته نیستند؛ در یک چنین شرایطی، بازهم 
نهادهای خیریه و نمایندگان نئولیبرالیســم به دنبال بر 
هم زدن بســاطِ »حداقل دستمزد سرتاسری« هستند و 
اعتقاد دارند در شهرستان ها با زیر حداقل دستمزدِ مصوب 

شورایعالی کار هم می شود زندگی را چرخاند.

نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار

راهله بختیاری
روزنامه نگار

پــایـــانی بـــرای دلار
گروه اقتصادی: ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه طی سخنرانی خود 
در مجمع بین المللی اقتصادی سن پترزبورگ )SPIEF( اظهار کرد که افزایش 
استفاده از ارزهای ملی در تسویه حساب های فرامرزی، از جمله تجارت انرژی، 
نشــان دهنده پایان کار دلار آمریکا به عنوان ارز غالب در ســطح جهان اســت.
به گفته رئیس جمهور روسیه، ذخایر دلاری اقتصادهای بزرگ جهان همچنین 
تســویه حســاب های تجاری با اســتفاده از ارز ایالات متحده به سرعت در حال 
کاهش است، در حالی که بسیاری از کشورها در حال طرح پروژه هایی برای ایجاد 
ارزهای ذخیره جدید هستند.پوتین گفت: سهم تسویه حساب ها با دلار در حال 

کاهش و با یوان در حال افزایش است. اکنون تولیدکنندگان نفت در کشورهای 
پیشــرو عربی می گویند که آماده هســتند پول نفت را به یوان بپردازند. اگر این 
روند شتاب بیشتری بگیرد، دیگر مبادلات نفت و گاز با دلار انجام نخواهد شد و 
روند مذکور آغاز پایان کار این ارز است.رئیس جمهور روسیه خاطرنشان کرد که 
روسیه هرگز قصد دلارزدایی از اقتصاد داخلی یا اقتصاد جهانی را نداشته است 
اما به دلیل سیاست های تحریمی که توسط دولت آمریکا دنبال می شود، مجبور 
به حذف دلار شد.پوتین بیان کرد: »ما کاری به دلار نداریم و آنها خودشان این 
کار را انجام می دهند. با پیگیری اهداف سیاســی کوتاه مدت و فرصت طلبانه، 

قدرت خود را از جمله در امور مالی جهان تضعیف می کنند«.پوتین تاکید کرد: با 
استفاده از دلار به عنوان ابزار جنگی، تردیدهایی در مورد قابل اعتماد بودن پول 
آمریکایی هم به عنوان ابزار پرداخت در تجارت جهانی و هم به عنوان یک دارایی 
ذخیره ایجاد می کنند.روسیه پس از مواجهه با تحریم هایی که عملًا توانایی این 
کشور برای استفاده از دلار در معاملات مالی را از بین برد، در تجارت فرامرزی 
بــه ارزهــای ملی روی آورد.به گفته پوتین، اکنون تقریباً ۹۰ درصد از تســویه 
حســاب های روسیه با کشــورهای اتحادیه اقتصادی اوراسیا به روبل، در حالی 
که بیش از ۸۰ درصد از تسویه حساب ها با چین به روبل یا یوان انجام می شود.

گزارش

گروه اقتصادی: بعد از گذشت حدود پنج سال از ممنوعیت 
واردات لوازم خانگی، حالا وزیر جدید صمت در بدو ورود 
در جلســه رأی اعتماد در مجلس، بحث واردات لوازم 
خانگــی را در کنــار خودرو مطرح کرد، اما هنوز جزئیات 
بیشتری ارائه نداده و باید منتظر ماند و دید که با شروع 
کارش در این وزارتخانه چه تصمیم عملیاتی برای قانون 

ممنوعیت واردات لوازم خانگی خواهد گرفت.
واردات لوازم خانگی از ســال ۱۳۹۷ ممنوع اســت و در 
حال حاضر عمده کالاهای خارجی موجود در بازار قاچاق 
هستند که با گارانتی های تقلبی فروخته می شوند. طبق 
مصوبه اولیه شــورای هماهنگی سران سه قوه در سال 
۱۳۹۷ و تمدیــد آن، ممنوعیــت واردات لوازم خانگی تا 
پایان سال ۱۴۰۰ ادامه داشت و قرار بود بعد از آن مجدداً 

درباره این موضوع تصمیم گیری شود.
سیری از اظهارات ضد و نقیض ��

در پی افزایش قیمت برخی محصولات داخلی، ســتاد 
تنظیم بازار در اسفند ۱۴۰۰ مقرر کرد که اگر تولیدکنندگان 
داخلــی لــوازم خانگی قیمت های خود را در بازار واقعی 
نکنند، برنامه ریزی لازم برای آزادسازی واردات متناسب 
با نیاز مردم انجام می شــود. هر چند با تصمیم ســازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان قیمت لوازم 
خانگی به حالت قبل برگشــت، اما فاطمی امین، وزیر 
وقت صمت نیز در آخرین نشســت خبری خود در سال 
۱۴۰۰ اعلام کرده بود که با واردات در همه حوزه ها به 
میزان حداکثر ۲۰ درصد و با برنامه ریزی برای نســبت 

صادرات به واردات موافق است.
با توجه به این اظهارات، اردیبهشــت ســال قبل ایسنا 
وضعیت آزادســازی یا تــداوم ممنوعیت واردات لوازم 

خانگی را مجدداً از محمد مهدی برادران - معاون صنایع 
عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( پیگیری 
کرد و او گفت که هنوز نیاز اســت نقش حمایتی از این 
صنعت ایفا شود تا به سطحی از بلوغ و توانمندی برسد.

چنــد ماه بعد دوباره امید قالیباف -ســخنگوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت- در نشســت خبری گفت که 
واردات کالاهایی که تولید بالا دارند و رقابت پذیر هستند، 
مثل لوازم خانگی، باید آزاد شود و این موضوع در دست 
بررســی و در پروســه تصمیم گیری است. واردات تا ابد 
نمی تواند ممنوع بماند. البته خط قرمز این است که به 
تولیــد داخــل ضربه نخورد اما اگر واردات کالا منجر به 
بهبــود کیفیت و قیمت بهتر شــود، ممنوعیت واردات 

لغو خواهد شد.
اما در نهایت این بار هم موضوع واردات لوازم خانگی از 
سوی وزیر وقت صمت منتفی اعلام شد و او گفت که 
برنامــه ای برای واردات لوازم خانگی وجود ندارد، بلکه 
برای صادرات برنامه ریزی شده و با چند کشور از جمله 
روسیه، عمان و ارمنستان برای سرمایه گذاری مشترک 
صحبت شده و قرار است قطعه و فناوری ارسال و کالای 

نهایی تولید شود.
وزیر جدید از واردات گفت ��

در پی استیضاح سید رضا فاطمی امین، وزیر جدید صمت، 
علی آبادی، روز سه شنبه از مجلس رأی اعتماد گرفت. 
او در جلسه رأی اعتماد بخشی از برنامه های خود برای 

این وزارتخانه را بازگو کرد.
علی آبادی در بخشی از صحبت های خود گفت که هشت 
برنامــه راهبردی ارائه کرده که مهم ترین نقطه اتکای 
آن تمرکز بر توســعه صنعت صادرات محور اســت که 

هشت استراتژی برای آن در نظر گرفته است. استراتژی 
دوم او توسعه زیرساخت های کشور از طریق دیپلماسی 

تجاری – اقتصادی است.
در اصل وزیر صنعت، معدن و تجارت معتقد است باید 
یک ساختار ژئواکونومیک ایجاد شود؛ »به این معنی که 
اگر از کشوری کالا وارد می کنیم باید به آن کشور کالا 
صادر کنیم. بر این اســاس باید در بازار منطقه به ویژه 
روســیه، ترکیه، عراق، کشورهای حاشیه خلیج فارس، 
پاکستان و افغانستان ارتباط اقتصادی خوبی برقرار کرده 
و کالاهایی که در آن مزیت نسبی بالایی داریم را به آنها 
صادر کرده و کالاهایی که آنها در آن وضعیت نســبی 
بالایی دارند خریداری کنیم. این کالاها شامل خودرو، 

لوازم خانگی و سایر حوزه ها می شود.«
بنابراین او هم در بدو ورود به این وزارتخانه بحث واردات 
لــوازم خانگــی را در کنار خــودرو مطرح کرده، هرچند 
جزئیات بیشتری ارائه نداده و باید منتظر ماند و دید که با 
شروع کارش در این وزارتخانه چه تصمیم عملیاتی برای 

قانون ممنوعیت واردات لوازم خانگی خواهد گرفت.
موافقان و مخالفان چه می گویند؟ ��

به طور کلی در این ســال ها آزاد شــدن واردات لوازم 
خانگی با موافقت ها و مخالفت هایی مواجه بوده است. 
موافقان آزاد شــدن واردات لوازم خانگی معتقدند این 
ممنوعیت ها باعث محدود شدن انتخاب مصرف کننده 
شــده و بــه عبارت دقیق تر حــق مصرف کنندگان در 
این گونه تصمیمات نادیده گرفته شده است. همچنین 
نبود رقابت بین تولیدکنندگان داخلی با خارجی ها در آینده 
منجر به انحصار در صنعت لوازم خانگی و شــبیه شدن 
این صنعت به وضعیت صنعت خودرو می شود و کالاهای 

ایرانی رشد و بهبود کیفیت لازم را نخواهند داشت.
موافقــان آزاد شــدن واردات لــوازم خانگی می گویند 
ایــن قانون حقــوق مصرف کننده را در نظر نگرفته، اما 
مخالفان معتقدند تولیدکنندگان ایرانی شــرایط برابر با 
تولیدکننــدگان خارجی ندارند که بتوانند با آن ها رقابت 

کنند.
اما در مقابل، مخالفان آزاد شدن واردات لوازم خانگی 
معتقدند تجربیات کشورهای دیگر نشان می دهد که 
برای به بلوغ رســیدن یــک صنعت باید حداقل چند 
ســال و تا زمانی که تولید داخل به نقطه رقابت برســد، 
از صنایع حمایت کرد. آن ها همچنین می گویند برای 
رقابت تولیدکنندگان داخلی با خارجی ها، باید شرایط 
برابر در زمینه تأمین مالی ارزان، تأمین مناســب مواد 
اولیه و غیره فراهم شــود. اما الان این شــرایط برای 
داخلی ها وجود ندارد. نکته دیگر این است که مخالفان 
واردات معتقدنــد، واردات محصول نهایی عمق تولید 
داخــل را کاهش می دهــد و واردات حتماً باید همراه 
با انتقال فناوری باشــد تا به ارتقای وضعیت تولید در 

کشور کمک کند.
البتــه تولیدکنندگان همواره با توجه به تجربیات قبلی 
کشــور همیشــه ایــن نگرانی را دارند کــه در صورت 
توافق با کشــورهای غربی و ازاد شــدن منابع، واردات 
خیلی از محصولات آزاد شــود و منافع وسرمایه گذاری 
آن هــا نیز نادیده گرفته شــود. عــلاوه بر این، با توجه 
بــه نظرات مختلف، تکــرار چندباره اظهارات متناقض 
دربــاره واردات لوازم خانگی و اینکه ممنوعیت واردات 
نمی تواند مادام العمر باشــد، باید دید بالاخره کشمکش 

بر سر واردات لوازم خانگی پایان می یابد؟

کشمکش ادامه دار بر سر واردات لوازم خانگی  زهرا اکرمی
روزنامه نگار

 آیا ممنوعیت واردات لوازم خانگی بازبینی می شود؟

مکث
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سال هفتم
شماره 316

کارگر جماعت؛ نه رســانه دارد نه تلویزیون و نه صدایش به روســای 
قوای سه گانه می رسد؛ تازه اگر برسد چه توفیری خواهد داشت به جز 
اینکه بگویند ان شاالله در آینده همه چیز روبراه خواهدشد. وعده های 
سرخرمن؛ طی چند سال اخیربارها و بارها از زبان مسئولان بیان شده 
و موضوع جدیدی نیست. تازه اگر در کوچه و خیابان یا مقابل مجلس 
و وزارت کار هم داد بزنند صدایشان دوتا کوچه بالاتر نمی رود؛ اگر از 

کوره در بروند؛ باتوم؛ دادگاه و پاسگاه به دادشان می رسد.
سازمان های کارگری؛ قربانشان بروم فقط زمان انتخابات مجلس و 
ریاست جمهوری سراغ کارگران می روند آن هم با لیست های ردیف 
شده که تاکنون کارگری نکرده اند و قیافه های کارگرها را در میدانگاه 

یا کارخانه از تلویزیون تماشا کرده اند.
نمایندگان کارگران با این که نرخ تورم سال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ را با پوست 
و خــون حــس کرده اند؛ بدون توجه به واقعیت های زندگی کارگران 
دســت به دســت دولت و کارفرمایان دادند تا تعرفه های مزدی سال 
۱۴۰۲ رقم بخورد. امضا کردن متن شــورای عالی کار یک طرف؛ 
بعداز کلی داد و بیداد کارگران؛ نمایندگان دست به نامه شدند که نرخ 
دستمزدی کارگری را اصلاح کنند. نیازی به نامه نگاری نمایندگان 
کارگری نبود همان موقع نماینده کارگران با حق وتو می توانســت 

دستورالعمل شورای عالی کار را امضا نکند!
البته وزارت کار با پاسخ دندان شکنی با اشاره به کاهش نرخ تورم در 
آینده نزدیک؛ کنترل نقدینگی و شعارهای مبارزه با سلطه دلار استکبار 
جهانی؛ نوید داده اوضاع کشور گل و بلیل خواهدشد حال اگر اوضاع 
خوب نشد آمارهای خلاف واقع؛ عامل بروز این اعتراضات کارگری 
بوده و گرنه نرخ مزدها؛ آن چنان بدک نیست وکوچک شدن سفره ها؛ 
تبلیغات رسانه هاست وگرنه سفره کارگران نه تنها کوچک نشده؛ بلکه 
قرار هست در آینده بزرگ و گل و منگلی شود. بر منکرش لعنت .....

حالا کجاشــو دیدید وزارت کار کالا برگ الکترونیکی درست کرده 
کهان شاالله مستضعفین جامعه را مستکبر کند؛ طبعاً هر وقت مجلس 
و دولت حقوق کارمندان دولتی را بالا برد؛ وزارت فخیمه کار؛ قشــر 
شریف کارگر را از نعمت مزد براساس آمار تورمی خودی مستفیض 
خواهدکرد. به کارگران عزیز توصیه می کنیم در نمازهای یومیه دعا 
کنند تا دولت مزد کارمندان را افزایش دهد چنانچه این اتفاق میمون 
رخ داد حتماً گشایشــی برای مزد کارگران رقم خواهدخورد. دولت 
واقعاً دغدغه دارد مبادا نرخ دستمزد کارگران بیشتر از کارمندان شود 
آن وقــت تــراز پرداخت کارکنان دولتی با کارگران بخش خصوصی 

ناتراز می شود؛ امان از دست ناترازی!
شــاید وزارت کار درســت می گوید چون شــورای عالی کار موظف 
بــه رعایت افزایش ۲۰ درصــدی مزد مصوب مجلس بوده چرا که 
در بودجه برای کارکنان دولت ۲۰ درصد افزایش پیش بینی شــده؛ 

لذا برای خوشی کارگران؛ یک درصد بیشتر مزد را افزایش دادند!
باوجود شکایت از مصوبه مجلس و دولت؛ به قوه قضاییه؛ کارگران 
انتظار داشتند دیوان عدالت اداری؛ با توجه به جایگاه عالی بتواند داد 
کارگران را از مجلس؛ وزارت کار و شورای عالی کار بستاند امابرای 
ستاندن این داد؛ هنوز راه دشواری در پیش هست به رغم اینکه رئیس 
دیوان عدالت اداری از اعلام رأی هیئت تخصصی در روزهای آینده 

خبر داده اما از دیوان عدالت اداری خبری نیست.
امیدواریم دادخواهی کارگران از قوه قضاییه؛ مصداق نوشداروی بعداز 
مرگ ســهراب نباشــد. درآن صورت خدا به دادکارگران برسد چون 
نه تنها نماینده کارگران به حقوق آنان درشورای عالی کار بی اعتنا 
بــود؛ بلکــه مجلس و دولت هم؛ با دادن وعده و وعیدها؛ کارگران را 
لب تشنه سرچشمه برده اند. حال چشم به دادخواهی از قوه قضاییه 

دوخته اند. امید که فرجی شود ...
به قول حافظ: درم گشایی که امید بسته ام در تو ...

جانبداری برنامه هفتم توسعه از نگاه سرمایه داری
 

معین الدین ســعیدی درباره برنامه هفتم توســعه به ایلنا، گفت: 
برنامه با اصلاحات جدید تازه به دســت نمایندگان رســیده و 
اظهارات دقیق کارشناسی پس از رفتن برنامه به کمیسیون های 
تخصصی بیشــتر مطرح می شود.وی افزود: ظاهر برنامه هفتم 
توســعه البته به ویژه در حوزه روابط کار ضعیف اســت و توجه 
بــه این حوزه مغفول واقع شــده امــا در مجموع می توان گفت 
نــوع نــگاه دولت در لایحه برنامه هفتم توســعه در حوزه کار و 
تأمین اجتماعی از نگاه سرمایه داری جانبداری می کند.نماینده 
چابهــار با رد برخی از اصلاحات های ســنجه ای یا پارامتریک 
در زمینه بازنشســتگی گفت: این نگاه ســرمایه دارانه به مسئله 
کار و تأمین اجتماعی و بازنشســتگی را در افزایش شــدید سن 
بازنشســتگی شاهد هســتیم. این نگاه در واقع بیش از هرچیز 
به جامعه بازنشســتگان و کارگران کشــور آسیب می زند.عضو 
کمیســیون کشــاورزی گفت: بحث ادغام صندوق ها و ســایر 
اصلاحات ســاختاری در برنامه هفتم توســعه از دید ما مثبت 
هستند اما نیازمند به فراهم آوردن زیرساخت هایی هستند. این 
ناممکن نیست که دولت بتواند در یک برنامه مدون و دقیق با 
رعایت اصول قانونی صندوق ها را در مدت یک برنامه تجمیع 
کند، اما این امر نیازمند مقدمات و الزامات مهمی است.سعیدی 
تصریح کرد: همواره تجربه ما در چند برنامه اخیر نشــان داده 
که تنها ۲5 درصد اهداف برنامه های توسعه محقق شده است 
و برنامه ها بسیار از اهداف محقق شده دور بودند. این برنامه نیز 
می تواند مانند برنامه های قبل چنین سرنوشــتی داشته باشد و 
در این حوزه ما نیاز به یک آسیب شناسی جدی هستیم که چرا 
نگاه های خاص غیرقابل تحقق یا غیرواقعی در برنامه ها وجود 
دارد؟ ما باید به این ســؤال پاســخ دهیم که چه شرایطی باعث 

شده تا بسیاری از اهداف برنامه های توسعه محقق نمی شود؟

رویداد

امان از دست ناترازی!
نگاهروز

 سید ابراهیم 
رییسی، 

رییس جمهور 
هفته گذشته 
در نامه ای به 

محمدباقر 
قالیباف، محمد 

علی نیکبخت 
را برای تصدی 

وزارت جهاد 
کشاورزی در 
اجرای اصل 
133 قانون 
اساسی به 

مجلس شورای 
اسلامی معرفی 

کرد

وعده های 
کشـاورزی 
در  پارلمان

 با اعتماد مجلس؛ »نیکبخت« 
وزیر کشاورزی شد

گــروه اقتصــادی: ســید ابراهیم رییســی، رییس جمهور 
هفته گذشــته در نامه ای بــه محمدباقر قالیباف، محمد 
علی نیکبخت را برای تصدی وزارت جهاد کشــاورزی 
در اجرای اصل ۱۳۳ قانون اساســی به مجلس شــورای 

اسلامی معرفی کرد.
بنابر آئین نامه داخلی مجلس، رئیس جمهور یک ساعت 
فرصت داشــت که با حضور در جلســه رأی اعتماد از وزیر 
پیشــنهادی دفاع کند، اما محمد مخبر معاون اول رئیس 
جمهور به همراه تعدادی از اعضای کابینه در جلسه رأی 

اعتماد وزیر پیشنهادی کشاورزی حضور پیدا کردند.
رییس جمهور که یکشــنبه ۲۸ خرداد ۱۴۰۲ برای تقدیم 
برنامه هفتم توســعه توسعه به مجلس رفته بود در پایان 
سخنان خود در دفاع از این برنامه، اشاره ای هم به معرفی 
نیکبخت کرده و درباره او گفته بود: معرفی نیکبخت بعد 
از بررســی های بســیاری بود که انجام دادم و به نتیجه 
رسیدم وی صلاحیت عملی و علمی دارد. او خاک جهاد 
را در شهرهای دور خورده است و توان اداره وزارت جهاد 

کشاورزی دارد و من او را شایسته این سمت می دانم.
معــاون برنامه ریــزی و امــور اقتصــادی وزارت جهاد 
کشاورزی، ریاست جهاد کشاورزی سیستان و بلوچستان 
و رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون 
روستایی ایران از سوابق محمدعلی نیکبخت است. پیش 
از این ســیدجواد ســاداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی بود 
که فروردین ۱۴۰۲ با توجه به ارزیابی های ســال گذشته 
از ســوی دولت برکنار و ســیدمحمد آقامیری به عنوان 

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی معرفی شد.
در این جلســه ابتدا علیرضا نظری سخنگوی کمیسیون 
کشــاورزی گــزارش خود را ارائه کــرد و از موافقت این 
کمیســیون با محمدعلی نیکبخت برای تصدی وزارت 
جهاد کشاورزی خبر داد.نمایندگان مجلس بعد از استماع 
نظرات موافقان و مخالفان و دفاعیات وزیر پیشنهادی با 
تصدی »نیکبخت« در وزارت جهاد کشــاورزی موافقت 
کردند.محمدعلــی نیکبخت در دفاع از برنامه های خود 
برای تصدی بر وزارتخانه جهاد کشاورزی، گفت: با عنایت 
به فرصت اندک در اختیار و گستردگی موضوعات بخش 
کشاورزی و با توجه به اینکه در آستانه آغاز بررسی برنامه 
هفتم توسعه کشور هستیم، برنامه های خود را بر اساس 
چهار جهت گیری اصلی تقدیم حضور شــما نمایندگان 
می کنم.وزیر پیشــنهادی جهاد کشاورزی ادامه داد: ابتدا 
اینکــه جدیت و تلاش در ادامــه اجرای تکالیف قانونی 
و اســناد بالادستی، دوم؛ رفع عوامل محدودکننده تولید 
پایــدار و بهره ور با تأکید بر ۳ اصل مهم یعنی خودکفایی 
در محصولات اساسی، حفظ سرمایه های انسانی از طریق 
رعایت کرامت و ارتقاء سطح معیشت بهره برداران، حفظ 

منابع پایه، ســوم؛ توســعه متوازن تمامی اجزای زنجیره 
ارزش بــا تأکیــد بر تکمیل زنجیره های ارزشــی ملی، 
اســتانی و منطقه ای، نقش آفرینی مشارکت های مردمی 
در ســرمایه گذاری در توسعه زنجیره های ارزش، کاهش 
نوسانات تولید و بازار از طریق اجرای سیاست های حمایتی 
مناسب، کاهش تلفات و ضایعات محصولات کشاورزی، 
به حداقل رسانی خام فروشی محصولات کشاورزی.وی 
افزود: چهارمین جهت گیری عبارت اســت از ریل گذاری 
برای تأمین امنیت غذایی مردم نهاد، کشــاورزی دانش 
بنیان و رشــد تولید اســت که بر این اصول تأکید دارم، 
اول آن که در تمامی ارکان بخش کشــاورزی به غذا به 
ویژه هســته های اولیه تولید خودکفا شــویم، دوم آن که 
به روزترین فناوری بومی و تجربه شــده کشــور و جهان 
را وارد زنجیره هــا کنیــم و امــا در خصوص جهت گیری 
دوم یعنی رفع عوامل محدودکننده تولید پایدار و بهره ور 
باید بگویم خواهران و برادران عزیز سال هاست که رهبر 
فرزانه انقلاب در خصوص خودکفایی محصولات اساسی 
توصیه هــای جدی می فرمایند اما آمار و اطلاعات حاکی 

از ناپایداری شدید در خودکفایی است.
تولید تصادفی ضامن امنیت پایدار نیست ��

نیکبخت افزود: تولید تصادفی و بی برنامه نمی تواند ضامن 
امنیــت غذایی پایدار باشــد ضمن آن که فقط در همین 
۶ ســال اخیر، درصد خودکفایــی برای گندم ۲5 درصد، 
برنج ۲۲ درصد، شــکر 5۴ درصد و جو ۳۱ درصد اســت 
و بــه عبارتــی گاهی خودکفا و گاهــی واردکننده بزرگ 
بوده ایــم و شــرمنده ام که بگویــم در حال حاضر درصد 
خودکفایــی در روغــن و ذرت دانه ای کمتر از ۱۰ درصد 
است و دسترسی به امنیت غذایی پایدار با روش های رایج 
گذشته امکان پذیر نیست.وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی 
با بیان اینکه کشاورزی ایران نیاز به یک بازنگری عمیق 
و طــرح تحــول زا دارد، مطرح کرد: من و همکارانم برای 
خودکفایی در محصولات اساســی برنامه داریم و جهت 
اطمینان خاطر شــما بزرگواران نظرتان را به یک الی دو 
عــدد از ایــن برنامه ها جلب می کنم، به عنوان مثال خلأ 
عملکرد گندم در آبی و دیم به ترتیب 5 و ۱.5 تن اســت، 
این یعنی امکان دســتیابی به ۱۶ میلیون تن گندم.وی 
افــزود: همچنیــن در جــو؛ خلأ عملکرد آبی و دیم، ۴ و ۲ 
تن است، این یعنی امکان دسترسی به 5 میلیون تن جو 
و خودکفایی و توســعه دامپــروری وجود دارد. همچنین 
بایــد درباره مبحث خودکفایی محصولات اساســی نیز 
بگویم؛ دیم زارها ظرفیت مغفولی هســتند که از پتانسیل 
تولیدی بسیار خوبی برخوردار هستند و دیم زارها می توانند 
ضمن تأمین بخشــی از نیازهای غلات، علوفه، حبوبات 
و دانه های روغنی موجبات اشــتغال بیشــتر روستاییان 

و ســرمایه گذاری عزیزان را فراهم نماید. در این راســتا 
یکــی از برنامه های اینجانب پیگیری جدی طرح جهش 
تولیــد در دیم زارها اســت و ارتقاء جنبه های نوآوری آن 
نیز با نخبه های دانش بنیان اســت.نیکبخت با اشــاره به 
مهمترین برنامه های خود برای تولید پایدار و بهره ور افزود: 
این برنامه ای اســت تحت عنــوان حمایت نرم افزاری و 
ســخت افزاری از تولیدکنندگان، اولین بخش این برنامه 
تأمیــن بــه موقع و باکیفیت و مقــرون به صرفه نهاده ها 
است. این در حالی است که همه ما معتقدیم تولیدکننده 
نباید به غیر از دغدغه تولید، نگران تأمین مواد اولیه خود 
باشد اما امروز به جرأت می توان گفت تولید محصولات 
کشــاورزی در ایران در شــرایط بســیار کم نهاده و حتی 
بد نهاده اســت و بخــش قابل ملاحظه ای خلأ عملکرد 
و بهره وری پایین مربوط به همین مســئله اســت.وزیر 
پیشنهادی جهاد کشاورزی در بحث تأمین نهاده های تولید 
نیز مطرح کرد: نباید در این مسیر به راهبری سنتی خود 
اصرار کنیم و تولیدکننده را محکوم به اجرای تصمیمات 
دولتی خود کرده و آنها را در دام ســودجویان قرار دهیم. 
اینجانب به شــما عزیزان قول می دهم که با بهره گیری 
از همــه امکانات بخش های دولتی و با محوریت بخش 
خصوصی و تشــکل ها و برنامــه ای دقیق نظام تأمین و 
توزیع نهاده ها را ســاماندهی کند. همچنین با رانت و به 
ویژه انحصاری شدن مواد اولیه تولید مبارزه خواهم کرد. 
حمایت های قیمتی مناســب با واقعیت های کشاورزی 
کشور داشته باشند.وی تأکید کرد: نمایندگان محترم در 
همه دنیا رابطه مشــخصی فی مابین قیمت محصولات 
مختلف وجود دارد و متناسب با سیاست های کلان کشور، 
دولت ها نسبت به حمایت های قیمتی خود اقدام می کنند 
اما ما از این ناحیه بسیار آسیب پذیر هستیم و این سبب شده 
اســت تولیدکنندگان انگیزه لازم برای تولید محصولات 
راهبردی را نداشــته باشــند که این مســئله باعث ایجاد 

کمبودهای دوره ای می شود.
توجه به موضوع خاک ��

وی افزود: توجه به حفاظت و صیانت از منابع محیط زیست 
یکی از برنامه های اینجانب است، یکی از موضوعاتی که 
کمتر به آن توجه شده موضوع خاک است، امروزه در حالی 
که نرخ خاکسازی در کشور نیم تن در هکتار برآورد می شود 
شــاهد افزایش شــدید 5 الی ۱۶ تن و تخلیه مواد غذایی 
هســتیم. در این راســتا مقام معظم رهبری نیز به درستی 
فرمودند که تجزیه خاک از تجزیه آب مهم تر اســت.وی 
با اشاره به برنامه های خود در حوزه منابع آب، اظهار کرد: 
مدیریت مصرف آب در حوزه کشاورزی جدی ترین عامل 
محدودکننده دستیابی به امنیت غذایی است لذا با توجه 
به پیچیدگی موضوع و ابعاد گسترده اجتماعی و اقتصادی 

تاکید دارم با استفاده از مدل تلفیقی و مشارکتی مردم به 
عنــوان محور اصلی حفظ منابع آب برنامه ریزی کرده و 
بــا همــکاری وزارت نیرو نظام های تولیدات کم آب بر و 
تجهیز منطقه به امکانات نرم افزاری و ســخت افزاری 
نویــن برای مصرف بهینه را به کارگیری خواهم کرد، در 
حال حاضر کشاورزان و نخبگان زیادی وجود دارند که با 
سرمایه های خود و قبول خطرپذیری آن اقدام به ورود به 
فناوری های جدید از جمله آبیاری زیرســطحی در مزارع 
تولیدات خود استفاده کردند که البته موفق هم بوده اند لذا 
بنده و همکارانم باید صدور مجوزهای لازم را تســریع و 

فناوری های مورد استفاده را گسترش دهیم.
قنات ها احیا می شود ��

نیکبخــت اظهار کرد: توانمندســازی جوامع مختلف و 
نفوذ تجهیزات آبیاری مناســب، احیا و مرمت قنات ها و 
استفاده از اینترنت اشیاء و هوشمندسازی، توسعه و تکمیل 
شبکه های آبیاری و زهکشی، توسعه کشت در محیط های 
کنترل شده مانند گلخانه، راه اندازی نهضت احداث سایه 
بان در باغات کشــور، استفاده از آب های نامتعارف، بهره 
گیری بیشــتر از آب های ســطح و استفاده از گیاهان کم 

آب بر از جمله برنامه های اینجانب است.
وی با اشــاره به برنامه های خود برای حفظ جنگل ها و 
مناطق، گفت: طرح تنفس جنگل های شــمال، سرعت 
بخشی به حدنگاری، طرح صیانت از جنگل های زاگرس، 
جنــوب و مناطــق مرکزی ایران و مدیریت پایدار و مردم 
محور به دلیل معیشــت حــدود یک میلیون نفر به ویژه 
عشایر و نقش کلیدی آن ها در حفاظت از آب و جلوگیری 
از ورود سیل به مناطق و تولید گوشت قرمز از برنامه های 
اصلی اینجانب اســت. اجرای طرح کنترل و پیش آوری 
ســیل و توجه به طرح هــای آبخیزداری و آبخوان داری 
از جمله برنامه های بنده اســت.این وزیر پیشــنهادی به 
برنامه های خود در حوزه توســعه متوازن زنجیره ارزش 
اشــاره کرد و گفت: متاســفانه زنجیره هــای ارزش در 
کشــورمان از جامعیت مناسبی برخوردار نیست و اجزای 
زنجیره متناسب با ظرفیت اجزای تولیدی نیست لذا این 
امر موجب تلفات بســیاری می شود، در دنیا غریب به ۹۸ 
درصد از تولیدات کشــاورزی پس از برداشت وارد فرآیند 
بسته بندی می شوند. این در حالی است که در ایران این 
رقم ۱5 درصد بوده اســت و این به معنی خام فروشــی و 
تلفات و ضایعات اســت و در صورت وجود ماشین آلات، 
برداشت، انبارهای استاندارد و سردخانه ها و حمل و نقل 
ســرد و وجود واحدهای فــرآوری در محل های تولید از 
تلفات گسترده محصولات می کاهد. تنها یک قلم ریزش 
برگ یونجه در ســال به دلیل نبود ماشــین آلات مناسب 
برداشت معادل حداقل ۶5۰ هزار تن کنجاله سویا است.

زمان طلایی خرید طلا فرا رسید؟
گروه اقتصادی: نادر بذرافشان رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران درباره 
وضعیت بازار ســکه و طلا گفت: اول هفته نوســان افزایشی جزئی در 
بازار بود اما از روز یکشنبه کاهش قیمت ها آغاز شد و روز دوشنبه هم 

ادامه داشت.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران افزود: قیمت طلای ۱۸ عیار در روز 
دوشنبه حدود ۳۸ هزار تومان کاهش داشت، سکه نزدیک ۶۰۰ هزار 
تومان کاهش قیمت داشت، سکه طرح قدیم 5۰۰ هزار تومان نیم سکه 

و ربع سکه نیز ۱۰۰ هزار تومان کاهش قیمت داشتند.

وی با بیان اینکه کاهش قیمت هفته گذشته در آغاز این هفته نیز ادامه 
داشــت گفت: شــرایط ثبات و کاهش قیمت در بازار حاکم اســت اما تا 
حدودی کاهش تقاضا تشدید شده با این حال شرایط بازار بسیار خوب 
اســت و التهابی در آن دیده نمی شود.بذرافشان اضافه کرد: امیدواریم 
این رکود بهبود پیدا کند و بخش تولید این صنعت نیز به رونق برسد.

رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران در توضیح رکورد بازار طلا گفت: این 
وضعیت از ماه رمضان آغاز شد در ماه شوال کمی بهبود یافت اما پس 
از آن با ثبت نام خودروها و خبرهای سیاســی اقتصادی تقاضا کاهش 

یافت و رکود بی سابقه ای در بازار اتفاق افتاده است.
وی با بیان اینکه کاهش قیمت ها در بازار طلا بیشــتر از پیش بینی ها 
بود اضافه کرد: به نظر من در روزهای آینده کاهش قیمت چشمگیری 
نخواهیم داشــت و با توجه به شــرایط موجود انتظار افزایش قیمت هم 

در بازار نمی رود.
بذرافشان در پیش بینی بازار برای روزهای آینده نیز گفت: اگر نوساناتی 
در بازارهای جهانی طلا و همچنین نرخ ارز داخلی نداشته باشیم کاهش 

یا افزایش خاصی در بازار شاهد نباشیم.

دیدگاه
گــروه اقتصادی: به رغم وعده های مســئولان بــرای کاهش قیمت مرغ، 
این کالای اساســی همچنان گران اســت، گرانی این منبع پروتئینی صدای 
مجلســی ها هم درآورده اســت.در آخرین واکنش مجلسی ها به گرانی مرغ 
معین الدین سعیدی، نماینده چابهار در جلسه علنی روز گذشته و طی نطق 
میان دســتور گفت: »روزی از همین تریبون مرغ ۲5 هزار تومانی را نشــان 
ناتوانی مدیران دولت وقت می دانستیم حالا چگونه در برابر مرغ ۱۰۰ هزار 
تومانی ســکوت کردیم؟ »به هرحال قیمت در بازار گوشــت قرمز و ســفید 
همچنان بالاست و هر کیلو گوشت گوسفندی بین ۳۸۰ تا 5۰۰ هزار تومان 
متغیر بوده و گوشت مرغ با وجود تعیین نرخ مصوب ۷۳ هزار تومان در هفته 
جاری با قیمت ۸۸ هزار تومان در هر کیلو به فروش می رسد. احتمالًا با اتمام 
ایام حج و اعیاد قربان و غدیر خم قیمت گوشت قرمز در بازار روند کاهشی 
خواهد داشت.نرخ تخم مرغ با گرم شدن هوا با کاهش ۱۰.5 درصدی از ۹5 
هزار تومان )شانه ۳۰ تایی بدون بسته بندی فروشگاهی( به ۸5 هزار تومان 

در برخی فروشگاه های پروتئینی رسیده است.

واکنش مسئولان چه بوده است؟ ��
مســئولان با انتشــار اخباری همچون افزایش توزیع مرغ و عرضه آن زیر نرخ 
مصوب در میادین میوه و تره بار تلاش در کاهش قیمت مرغ داشته اند. همچنین 
در چهار خرداد ماه جاری نیز وزارت جهادکشاورزی در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
سامانه پیامکی برای اعلام فروشندگان مرغ بیشتر از قیمت مصوب را راه اندازی 
کرده اســت. دراین اطلاعیه وزارت جهاد کشــاورزی از مردم خواست تا فروش 
مرغ بیشــتر از قیمت مصوب هر کیلوگرم ۷۳ هزار تومان را به ســامانه پیامکی 
۳۰۰۰۸۱۳۶ اعلام کنند یا عکس و فیلم تخلفات انجام شده در این زمینه را ارسال 
کنند، تا به آن رسیدگی شود. علاوه بر آن ها، اخباری مبنی بر واردات مرغ منتشر 
شد.اما، در حال حاضر قیمت مرغ گرم در بازار مصرف از ۸۰ هزار تومان تا بیش از 
۱۰۰ هزار تومان است که، ۷ تا ۲۷ هزار تومان بیش از آخرین نرخ مصوب یعنی 

۷۳ هزار تومان است. همچنین قیمت متوسط خرید مرغ زنده از مرغدار 5۷ هزار 
 و 5۰۳ تومان است که 5 هزار و 5۰۳ تومان بیش از نرخ مصوب آن یعنی 5۲ هزار 
تومان است.طبق گفته محمد علی کمالی سروستانی، مشاور عالی اتحادیه 
سراسری مرغداران گوشتی ایران، به اقتصاد آنلاین؛ قرار بر این بود، برای 
اجــرای قیمــت مصوب ۷۳ هزار تومان بــرای مرغ گرم، جوجه یکروزه با 
نــرخ مصــوب ۱5 هزار و ۹۰۰ تا ۱۶ هــزار و ۹۰۰ تومان در اختیار مرغدار 
قــرار گیــرد. اما، در هفته های اخیر قیمت این نهاده مهم تولید تا ۳۲ هزار 
تومان نیز رســید.با توجه به تأثیر حدود ۱۸ تا ۲۰ درصد جوجه در هزینه 
تمام شده تولید مرغ، با نجومی شدن قیمت این نهاده، افزایش قیمت مرغ 
نیز رقم خورد و این منبع پروتئینی نیز افزایش قیمت بی سابقه ای را ثبت 
کرد.بررسی ها نشان می دهد، پس از آنکه قیمت هر قطعه جوجه یکروز به 
قیمت نجومی ۳۲ هزار تومان رسید حالا در مسیر کاهش قرار گرفته است. 
هم اکنون به طور متوسط قیمت هر قطعه جوجه یکروزه به ۱۸ هزار تومان 

رسیده، که نسبت به اوج قیمت آن کاهش ۱۴ هزار تومانی داشته است.

 ادامه سرکشی بازار گوشت

هوشنگ صدفی
روزنامه نگار
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بازار مسکن این روزها با چالش های فراوانی دست و پنجه 
نــرم مــی کند بطوریکه عدم انســجام قیمتی در این بازار 
باعث شــده تا مردم احســاس سردرگمی کنند. به گزارش 
»نقش اقتصاد«، بر اســاس گزارش های میدانی بسیاری 
از فروشنده ها حاضر به کاهش قیمت ملک خود نیستند و 
از طرفی کاهش قدرت خرید مردم سبب شده تا انتظارات 
تقاضا به قیمتی پایین تر از  انتظارات عرضه شکل بگیرد.

طی هفته های گذشــته تنها ملک هایی که خوش قیمت 
بوده به فروش رســیده اند و تورم حاکم بر بازار مســکن 
باعث شــده تا بســیاری از فروشندگان نتوانند ملک خود را 

بفروش برسانند.
در همین حین آنطور که روز گذشــته ایســنا گزارش داده 
بازار مسکن در مسیر افت قیمت قرار گرفته و اگرچه برخی 
فروشــندگان توقع خود را با قله قیمتی ماه های گذشــته 
همتراز کرده اند اما برخی مشاوران املاک، ریزش نرخ های 
پیشــنهادی را در صورت ثبات شــاخص های اقتصادی، 

اجتناب ناپذیر می دانند.
بازار مسکن شهر تهران در روزهای اخیر با دوگانگی مواجه 
شــده اســت؛ از یک طرف به دلیل غلبه انتظارات کاهشی، 
طرف تقاضا انتظار کاهش بیشــتر نرخ های پیشــنهادی را 
دارد. از ســوی دیگر فروشــنده ها که سطح توقع خود را با 
قله قیمتی ماه های فروردین و اردیبهشت همتراز کرده اند 

حاضر به کوتاه آمدن از نرخ های اعلامی نیستند.
اگرچــه قیمت های اعلامی مســکن در برخی فایل های 
نامرغــوب تــا ۲5 درصــد کاهــش یافته اما بنــا به گفته 
واســطه های ملکی، افت قیمت در آپارتمان های نوســاز و 
کمتر از پنج ســال چندان محسوس نیست. کاهش قیمت 
در این نوع واحدها به گذر زمان نیاز دارد. از جمله عواملی 
کــه می تواند به ریزش قیمت واحدهای نوســاز بینجامد 
طولانی شــدن روند رکود معاملات، ثبات اقتصاد کلان و 

ثبات نرخ ارز است.
گروهــی از خریداران مصرفــی که در روزهای اخیر قصد 
خرید و فروش مســکن عمدتا برای ســکونت در پایتخت 
را دارنــد می گویند که فایل های فروش در فاز احتیاط قرار 
گرفته اســت. بدین صورت که فروشندگان آپارتمان های 
دارای امکانات کامل، فروش را به حالت تعلیق درآورده اند. 
خریداران نیز در انتظار کاهش بیشتر قیمت ها به سر می برند.

برخی مشــاوران املاک نیز بیــان می کنند که فایل های 
کوچــک متــراژ آنها از حدود یک مــاه قبل به لحاظ تعداد 
افزایش نداشــته است. بررســی واحدهای عرضه شده به 
بازار نیز نشان می دهد در فاز اول آن دسته از آپارتمان های 
نوســاز بزرگ متراژ و همچنین واحدهای بزرگ و کوچک 
قدیمی که دارای نواقص هســتند با تخفیف ارایه شده اند. 
اما در بخش آپارتمان های مرغوب با مساحت کمتر از ۱۰۰ 
متــر دارای امکانات کامل، طرف عرضه از ارایه تخفیف یا 

حتی فروش با سطح قیمت متعارف خودداری می کند.
فروشــندگان مســکن در شــهر تهران در حالی نسبت به 
انتظارات کاهشی مقاومت نشان می دهند که در شهرهای 
پردیس و پرند، قیمت های پیشنهادی بین 5۰۰ میلیون تا 
یک میلیارد تومان در مقایسه با اردیبهشت ماه افت کرده 
و به گفته مشــاوران املاکِ شهرهای مذکور، قیمت ها به 

صورت روزانه ریزش می کند.
به نظر می رسد مجموعه ای از عوامل به روند کاهشی بازار 
مسکن انجامیده است. از جمله این دلایل می توان به افت 
قیمــت ارز، طلا و خودرو اشــاره کرد. دولت و مجلس نیز 
با همفکری یکدیگر طرح ســاماندهی بازار مسکن و اجاره 
بها را در دســتور کار قرار داده اند.مجلس شــورای اسلامی 
موادی از طرح دوفوریتی ســاماندهی بازار مسکن و اجاره 
بها را به تصویب رســاند که طــرح تعیین قیمت منصفانه 
برای بازار مســکن، رتبه بندی مشــاوران املاک، اصلاح 
مدل دریافت حق الزحمه بنگاه ها، شناسایی خانه های خالی 
توســط شهرداری ها، مقابله با احتکار زمین و تعیین سقف 
ســالیانه اجاره بها برخی از این موضوعات است.دولت نیز 
برنامه هایی را در دستور کار قرار داده است که از جمله این 
اقدامات می توان به افزایش عرضه از طریق طرح نهضت 
ملی مســکن، مالیات خانه های خالی که قرار اســت از ۱5 
شهریور اجرایی شود، امکان ارایه کد رهگیری رایگان برای 
موجران و مســتاجران، افزایش سقف وام ودیعه مسکن از 
۱۰۰ بــه ۲۰۰ میلیون تومــان و برخورد با بنگاه های فاقد 
مجوز و ساماندهی سایت های عرضه مسکن اشاره کرد.

» تدبیر تازه«از چشم انداز بازار مسکن گزارش می دهد

دوگانگی در بازار مسکن
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گروه بازار مالی: در شــوک قیمتی حاصل از ۸ برابر شــدن 
مبلــغ یارانــه و به تبع آن صعود چندصد درصدی قیمت 
یکســری از اقلام کالاهای اساســی، قیمت های اجاره 
مســکن رشد سرســام آوری را تجربه کرد که مواجهه 
مســتاجران نسبت به این پدیده جالب توجه است: یک 
سوم مستاجران نسبت به تغییرات قیمت اجاره بها، بدون 
هیج شکایتی قیمت را قبول کرده و دوباره مستقر شدند. 
کشش قیمتی تقاضای یک سوم بعدی نیز تا افزایش ۲۰ 
درصــدی قیمــت هیچ تغییری نکرد اما با عبور از قیمت 
۲۰ درصد، تقاضا مسکن این مستاجران در منطقه خود 
به سمت صفر حرکت کرد الباقی نیز با هر تغییر جدیدی 
در قیمت ها به فکر جابه جایی محل زندگی خود بودند.

اجاره بها در تهران طی یک سال اخیر ۳۲ درصد بالا رفته، 
گزارش های میدانی از رشــد 5۰ تا ۷۰ درصد در مناطق 
پرتقاضا خبر می دهد قیمت خرید مسکن نیز در بسیاری از 
شهرهای کشور با توانایی مالی طبقات اقتصادی همخوانی 
ندارد. مالکان قادر به پاسخگویی به نیاز مستاجران برای 
اجاره خانه نیستند، بسیاری از مردم مجبور به نقل مکان 
به مناطق پایین تر یا شهرســتان های همجوار شهرهای 
بزرگ شــده اند و در بیشــتر موارد از خانواده ای که سال ها 
خانه ای را اجاره می کردند خواســته می شــود که مسکن 
اجاره ای را ترک کنند. داده های اجاره منسجم نبوده و دقت 

بالایی ندارند. قیمت خانه های اجاره ای در تهران و کرج 
غیرقابل تحمل گشته است. بازار با این افزایش هولناک 
قیمت در اجاره مسکن بیشترین پیکان ضرر را به سمت 
مســتاجران نشــانه رفته است؛ در این بین دولت به سبب 
خالی نشــدن شهرهای بزرگ از کارگران و تکنسین ها و 
پیشــگیری از مشکلات اجتماعی و امنیتی به دنبال حل 
مساله در کوتاه مدت است چرا که در بلند مدت با ساخت 
نهضت ملی بازار مسکن متعادل خواهد شد. چند مورد از 
اقدامات احتمالی دولت و مردم را با هم بررسی می کنیم:

بسته های یارانه مستقیم دولت برای اجاره بها ��
آمریکا به عنوان کشــوری که بازار بیشترین نقش را در 
اقتصاد ایفا می کند و عمده کوشش دولت، عدم دخالت 
در ساز و کار قیمت گذاری کالاها و خدمات بوده است؛ 
بــه بیش از ده میلیون نفر اعم از معلولین و خانواده های 
دارای فرزند یارانه اجاره مســکن پرداخت می کند. عدم 
توازن در میزان حقوق تعیین شده کارمند/کارگر و رشد 
نجومی اجاره خانه، دولت ایران را نیز موظف می کند تا 
امکان زیســت خانواده های آسیب پذیر را در شهرهای 
بزرگ ممکن کند. چرا که یکی از بهترین ابزارها جهت 
افزایش رفاه و رساندن امکانات به طبقات ضعیف جامعه 
سوبسید مستقیم است که مشخصاً یکی از اصلی ترین 
نیازهای اساسی خانوار را پوشش می دهد. شایان توجه 

اســت که در ارائه این طرح، کشــور ما بدعت گذاری 
نمی کنــد زیرا دولت های زیــادی اقدام به پرداخت این 

سبک از یارانه ها می کنند.
کسر بهره از وام های مسکن و اجاره ��

یک مورد از سیاســت های دولت در قبال افزایش لجام 
گسیخته قیمت های اجاره و خرید مسکن، ارائه تسهیلات 
به صورت وام است. با این که هر نوع خدمتی مبتنی بر 
متعادل کردن قیمت ها، برای خانوار حائز اهیمت اســت 
و قســمت اعظمی از تقاضا را نظام مند می کند اما این 
مــدل از رویه هــای اختصاص یارانه در بلندمدت از رفاه 
کلی عموم فروکاســت می کند. فردی که توانایی مالی 
پرداخت اجاره مسکن را ندارد در بلندمدت با گرفتن وام 
دچار مشکل بزرگ تری می شود چرا که در صورت عدم 
تســویه حساب ماهانه به چاه سود مرکب خواهد افتاد و 
این زیســت شــهری را برای او بغرنج تر خواهد کرد لذا 
بسته های تسهیلاتی که به افراد ضعیف پرداخت می شود 
باید با کمترین میزان بهره باشــد تا نتیجه مورد نظر را 

در پی داشته باشد.
اجاره به شرط تملیک ��

یکــی از تعهــدات و مواردی کــه می توان در عقد اجاره 
لحاظ کرد، شرط مالکیت است و عقد اجاره ای که چنین 
شــرطی در آن لحاظ شــده باشد، اجاره به شرط تملیک 

نامیده می شــود. این قرارداد نوعی اجاره است که در آن 
مستأجر به موجر برای مدت معینی نفع می رساند به این 
صورت که اگر مســتأجر به تمام تعهدات مندرج در این 
اجاره عمل کند، در پایان مدت اجاره، مالک همان مستأجر 
می شود. مدلی که مطرح شد از بهترین برنامه هایی است 
که مسکن را برای عموم مردم فراهم می کند با این که 
در این شــیوه دولت نیاز به ســرمایه گذاری های زیادی 
در تولید مسکن دارد اما به سبب بازگشت پول پرداخت 
شده توسط مردم امکان تأمین مالی خارجی جهت انبوه 

سازی مسکن ایجاد می شود.
کمپین های دعوت به مراعات اجتماعی در اجاره بها ��

ادبیات میان مردم و نهادهای دولتی به علت بوروکراسی 
حاکم در این سازمان ها شکل و شمایل مکانیکی دارد. 
تلطیف این فضا سختی زیادی دارد چرا که ابزار اصلاح 
که قانون گذاری است نیز خود ماهیت کمی دارد پس بهتر 
می باشد که مردم و دولت روی موضوعی متمرکز شوند 
که پیش از این نیز کارآمد عمل کرده است. کمپین های 
مراعات اجتماعی می توانند کمک به ســزایی به تغییر 
شــرایط در کوتاه مدت داشــته باشد زیرا مردم به دلیل 
در هم تنیدگی روابط انســانی از قوه عاقله ای برخوردار 
هســتند که در لحظه شــرایط را رصد می کند و تصمیم 

بهینه را می گیرد.
گزارش

پس از اتخاذ اســتراتژی های زیســت محیطی و رونمائی از سند جامع چشم انداز 
محیط زیست تا سال ۲۰5۰ شبکه حمل ونقل ریلی بریتانیا اهداف بلندپروازنه ای 
را برای محدود کردن استفاده از سوخت های فسیلی و تبدیل شدن به نخستین 
شبکه ریلی سبز جهان برای استقرار حمل ونقل سبز تعیین نمود. بااین حال سؤال 
خبرگان محیط زیســت آن اســت که این اهداف استراتژیک تا چه حد قابل اجرا 

هستند و دراین بین نقش شبکه ریل در آن چیست؟
میزان توسعه و به کارگیری شبکه ریلی برای کاهش انتشار گازهای گلخانه ای با 
توجه به توافق پاریس به عزم جزم دولت ها و مردم بستگی دارد. بر اساس مفاد 
قرارداد زیســت محیطی پاریس در سال ۲۰۱5 رهبران تمامی کشورهای جهان 
توافق کردند که برای جلوگیری از افزایش دو درجه ای دمای کره زمین، اقدامات 
پیشــگیرانه را در دســتور کار قرار داده تا از بدتر شــدن اوضاع اقلیمی این سیاره 
جلوگیری به عمل آید. بااین حال همچنان کانون توجهات بر توســعه خطوط و 
شــبکه های ریلی اســت.همانند دیگر مساعی و طرح های صنعتی برای مقابله با 
انتشار کربن و آلودگی محیط زیست، این امر ابتکارات و پیگیری های مجدانه ای را 
می طلبد که در آن لازم است از تمامی ظرفیت های شبکه ریلی بهره لازم گرفته 
شود. دراین بین شرکت های ریلی می توانند نقش پایداری را ایفا نمایند که در آن 
استراتژی های ریلی برای نیل به اهداف زیست محیطی بالاترین تعهد دولت ها 
است که در توافق زیست محیطی پاریس بر آن تأکید شده است. بر اساس بیانیه 
و مصوبات اجلاس ۲۰۲۰، توسعه شبکه ریلی دارای چهار رکن کلیدی است که 

لازم است مدنظر قرار گیرد که ازاین قرار است:
 نخست: دستیابی به یک طرح جامع برای استقرار شبکه ریلی با انتشار حداقل 
کربن و مصرف کمترین میزان سوخت های فسیلی در ناوگان قطار و یا بخش های 

زیربنائی و ساخت
 دوم: مطلوبیت خدمات و کیفیت ســرویس های ارائه شــده توسط شبکه ریلی 

برای افزایش سهم بازار حمل ونقل در بخش بار و مسافر
 سوم: بهبود سطح راحتی و بهره گیری از فن آوری های نوین در شبکه ریلی و 
نیز ایجاد تنوع در خدمات شرکت های بهره بردار ریلی برای جذب شهروندان به 

استفاده از قطار برای برآورده کردن تقاضای سفرهایشان
 چهارم: استفاده از مواد قابل بازیافت در ساخت ناوگان و زیرساخت های ریلی 

و به حداقل رساندن ضایعات و اتلافات در شبکه ریلی
در تمامی این اســتراتژی ها بهبود شــرایط آب و هوائی مدنظر استراتژیســت 
ها قرارگرفته اســت.روش های دســتیابی به این اهداف ســبز به طور مستقل از 
طریــق به کارگیری راهکارهــای منطقی و علمی، همکاری جامع میان تمامی 

شــرکت های بهره بردار، مؤسسات حافظ محیط زیست، سازمان ملل، مؤسسات 
خیریه، مؤسسات حمایت از حیات وحش و غیره امکان پذیر است.نیل به اهداف 
کاهش انتشار گازهای گلخانه ای از طریق برنامه ریزی توسعه شبکه ریلی یکی 
از مهم ترین ارکان توافق پاریس به شمار می رود.در بخش دوم این استراتژی ها، 
کاهش مصرف انرژی توســط شــبکه ریلی و ایستگاه های برق قدرت از طریق 
بهبود سیســتم های عملیاتی و کابردی دیده شــده است در بخش سوم نیز تأکید 
عمدتاً بر اســتفاده از سیســتم های هوشــمند و منابع کنترل خودکار تجهیزات و 
ماشین ها است که می تواند شبکه ریلی را تا حدود زیادی در مصرف منابع انرژی 
مدیریت نماید. این مقوله می تواند زنجیره تأمین و استفاده از ابزارهای منطقی 
و علمــی و یــا برنامه های رایانــه ای را دربربگیرد که راه را برای کاهش مصرف 
انرژی و حذف کربن از چرخه تولید تسهیل نماید.بر اساس برنامه های عملیاتی، 
تحقق این اهداف از منظر کمّی تا سال ۲۰۳۴؛ بهره وری ناوگان و زیرساخت ها 
را در صورت اســتقرار کامل طرح ها تا نزدیک به ۶5 درصد بهینه خواهد نمود 
که درنتیجه می تواند کاهش مقدار کربن ناشــی از زیرســاخت ها و ناوگان ریلی 
را تــا بیــش از نصــف کاهش دهد و حتــی در دهه های بعدی آن را به میزانی در 
حدود ۷۹ درصد کاهش در انتشار کربن برساند.بااین حال استفاده از موتورهای 
دیزلی، ساخت تجهیزات ریلی و کارخانه های تأمین کنندگان قطعات و سازندگان 
لوازم یدکی در صنعت حمل ونقل ریلی خود عامل مهم انتشار کربن و آلایندگی 
محیط زیست است که برای این مهم نیز از منظر اجرای دقیق طرح های بازسازی 
و نوسازی تا سال ۲۰۲۹ در دستور کار اتحادیه اروپا و بریتانیا قرارگرفته است.در 
مطالعه موردی بریتانیا؛ خرید و راه اندازی ناوگان قطارهایی مدنظر اســت که به 
فن آوری های سبزتر مجهز بوده و آلایندگی کمتری دارند. این طرح در راه آهن 
مســافری بریتانیا تا ســال ۲۰۳5 و در انگلستان و ولز تا سال ۲۰۴۰ به طور کامل 
اجرائی خواهد شد.طرح های استفاده از انرژی های سبز و تجدید پذیر بخش بزرگی 
از تمام پروژه های کاهش کربن و توسعه خطوط ریلی در شبکه راه آهن است که با 
استفاده از منابع کم مصرف برای تأمین بخش عمده انرژی ساختمان ها، ایستگاه ها 
و ســایر نقاط شــبکه ریلی لحاظ می گردد. شبکه ریلی همچنین یک هدف مهم 
دیگر را با عنوان صفر کردن انتشــار کربن در شــبکه ریلی تا ســال ۲۰۴۰ دنبال 
می نماید که آن را از ســایر شــرکت های مشــابه حمل و نقلی متمایز کرده و وجه 
سبز به آن بخشیده است و درنتیجه با حمایت وزارت حمل ونقل می توان تا سال 
۲۰۴۰ به آن دست یافت. از سوی دیگر در توسعه خطوط ریلی به حفظ پوشش 
گیاهی تأکید شده است که در آن تنوع زیستی محیط اطراف ریل و جلوگیری از 
قطع درختان با استفاده از راهکارهای مهندسی مدنظر است. در گزارش آمده است 

که 5۲ هزار هکتار از اراضی متعلق به شبکه ریلی بریتانیا، گستره متنوعی از مناظر 
و پوشــش های گیاهی را دربرمی گیرد که از طریق اندازه گیری، کنترل، ترســیم 
نقشه راه و پایش مستمر آن می توان علاوه بر حفظ محیط زیست به گسترش 
آن نیز کمک نمود. دراین بین کاشــت انواع درختان با توجه به تنوع جغرافیایی 
خطوط ریلی و مســیرهای آن بخشــی از این برنامه ها است. هرچند روند کاشت 
در مقایسه با قطع درختان قدیمی بسیار سرعت کندی دارد اما بااین حال کاشت 
درختان در اطراف حریم ریلی می تواند اثر انتشار کربن را کاهش دهد.همچنین 
بر اساس تجارب می توان به اختلالات حرکتی قطارها ناشی از طوفان در مسیر 
ریلی اشاره نمود که از آن جمله طوفان سال ۲۰۱5 یودینگ در شهر لیدز بود که 

تا سه روز سبب انسداد خطوط ریلی و خسارتی بالغ بر ۳۳ هزار پوند به بار آورد.
حمایت های بخش های دولتی ��

اســتراتژی توسعه پایدار محیط زیست بر اساس شیوه های »ریل مبنا« و توسعه 
راه آهن در ابتدا از اکتبر ســال ۲۰۲۰ با انتشــار اســناد و چشم اندازهای منسجم 
اجرائی مطرح گردید که بر اساس آن به دولت بریتانیا اجازه داده می شد تا بهترین 
شــیوه های ممکن برای توســعه شــبکه ریلی را در پیش گیرد و به تصمیمات بر 
اســاس بازه های زمانی مقرر جامه عمل پوشــانده و بر اجرای دقیق و صحیح آن 
نظارت کامل نماید.این گزارش بر تعدادی از منابع مالی موردنیاز برای رســیدن 
به اهداف رســیدن به کربن صفر و شــیوه های تأمین آن اشــاره می کند و چون 
راه آهن توسط مالیات دهندگان بریتانیایی سرمایه گذاری اولیه شده است لذا در 
نتایج این گزارش آمده است »سرمایه گذاران نیاز به حمایت و پوشش ریسک ها 
توســط بخش دولتی را دارند که اگر پشــتیبانی های بیمه ای لازم صورت نگیرد 
روند تحول سبز و یکپارچه کند می شود اما در صورت تخصیص اعتبارات لازم 
حتی می توان اهداف دولت ها را در سال ۲۰5۰ برای انگلستان و ولز و ۲۰۴5 در 
اسکاتلند در توسعه شبکه ریلی و گسترش صنعت راه آهن تسریع نمود و تحقق 
آن را متصور شــد«.از ســوی دیگر لازم است برای تغذیه برق الکتروموتورهای 
قطارها از تکنولوژی های دیگری استفاده نمود که تولید کربن را تا حد ممکن به 
صفر نزدیک نمایند که از آن جمله می توان به هیدروژن، باطری، فن آوری های 
مبتنی بر خازن و یا انرژی خورشــیدی و غیره ... اشــاره نمود.ســخنگوی دولت 
دراین باره گفته اســت در به کارگیری سیســتم های ریلی لازم است از هر روشی 
که سفرهای ریلی را پاک تر و سبزتر نماید بهره بگیریم و اضافه نموده است که 
استراتژی دولت حمایت از فن آوری های دوستدار زمحیط زیست است که مقابله با 
تغییرات آب و هوائی را تضمین می نماید و به بهره وری اقتصادی کمک می نماید 

و درنتیجه انتشار گازهای گلخانه ای را کاهش می دهد.

اهداف بلند پروازنه حمل و نقل ریلی بریتانیا محیا سادات بهره دار
روزنامه نگار

 » تدبیر تازه«  از  برنامه های اجرائی برای مقابله با گرمایش زمین گزارش می دهد

آرزو صبوری
روزنامه نگار

راهکارهای 
مهار تورم
 بازار  اجاره بها

 » تدبیر تازه«   از تورم افسار گیسخته در 
بازار اجاره بها گزارش می دهد

فاطمه دیانی
روزنامه نگار

اختلافات وزارت صمت و اقتصاد ادامه دارد

مناقشه بر سر عرضه بورسی خودرو 
بهمن ماه سال گذشته بود که شورای رقابت بعد از وقفه ای، مجدد برای تنظیم بازار خودرو 
وارد عمل شد و دستورالعملی در این باره صادر کرد. در این دستورالعمل آمده بود که بازار 
تمام خودروها اعم از داخلی، واردتی و مونتاژی انحصاری و مشمول قیمت گذاری است 
که این موضوع به معنای مخالفت ضمنی این شورا با سازوکار عرضه خودرو در بورس 
کالا بود. همچنین شجاعی، سخنگوی شورای رقابت ۱۶ فروردین ماه مجدد تاکید کرد 
که عرضه خودرو در بورس غیرقانونی و به طور کلی منتفی شــده اســت. او گفته بود که 
کشف قیمت خودرو در بورس به دلیل عرضه محدود و تقاضای گسترده به زیان مصرف 
کننده است. با وجود تاکید شورای رقابت بر این موضوع، وزیر اقتصاد منتفی شدن عرضه 
خودرو از طریق بورس کالا را تکذیب کرد و اعضای شــورای عالی بورس هم بر ادامه 
عرضه خودرو در بورس تاکید کردند. سال گذشته با همین اظهارت متفاوت شورای عالی 
بورس و شــورای رقابت درباره عرضه خودرو در بورس و در حالی که برخی خودروهای 
غیرســواری مانند کامیون کشــنده اواخر اسفندماه در بورس عرضه شد، به پایان رسید و 
حالا دوباره واکنش های محتلف به این موضوع از ســر گرفته شــده تا مشخص شود که 

سیاســت گذاران به سیاســت واحدی در این باره نرسیده اند و کشمش ادامه دارد. ماجرا از 
آنجایی شروع شد که صفایی، مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس اعلام کرد که 
»پذیرای درخواست های عرضه خودرو توسط عرضه کنندگان هستیم و سازمان بورس 
هیچ مانعی برای عرضه خودرو در بورس متصور نیســت و با توجه به مذاکرات صورت 
گرفته با یکی از خودروســازان، عرضه مجدد خودرو ســواری در بورس کالا پس از وقفه 
چند ماهه مجدداً قابل اجرا اســت.« بعد از این اظهارات مشــخص شــد که قرار است ۲۹ 
خرداد ماه ۶۰۰ دستگاه دیگنیتی پرستیژ سفید رنگ از سوی بهمن موتور در بورس کالا 

عرضه شود. این خبر با واکنش شورای رقابت مواجه شد و این نهاد دستور به توقف فروش 
خودرو در بورس داد و اعلام کرد که مصوبه این شورا مبنی بر عرضه خودرو در سامانه 
یکپارچه الزامی اســت و هر گونه اقدام برخلاف آن تخلف اســت. وزارت صمت هم این 
بــار صراحتــا نظــرش را اعلام کرد؛ منطقی، معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت در 
نامه ای به مدیرعامل گروه بهمن گفت که عرضه کنندگان خودرو باید محصولات خود 
را فقط از طریق سامانه یکپارچه فروش خودرو بفروشند و عرضه ۶۰۰ دستگاه دیگنیتی 
در بورس کالا باید لغو شــود. بعد از مخالفت شــورای رقابت و وزارت صمت، مانند قبل 
نظرات موافق با عرضه خودرو در بورس کالا منتشــر شــد. دشتیانه، عضو شورای عالی 
بورس گفت که »آخرین مصوبه شورای عالی بورس برای عرضه خودرو در بورس کالا 
پابرجاست و طبق ماده ۱۸ قانون توسعه ابزارهای مالی، هر کالایی در بورس کالا عرضه 
می شــود از شــمول قیمت گذاری خارج می شود. با اظهارات متفاوت عضو شورای عالی 
بورس و شورای رقابت مشخص نیست تصمیم گیرنده اصلی در خصوص عرضه خودرو 

در بورس کدام نهاد است.

فاطمه جوادی
روزنامه نگار
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گروه بازار مالی:  بازار سهام همچنان درحال درجا زدن 
اســت؛ این در حالی اســت که پیش بینی می شد که 
امسال بورس عقب ماندگی خود از افزایش قیمت ارز 
را جبران کند، اما از نیمه اردیبهشت ماه تمام معادلات 
برهم خورد و بازار سرمایه در اغلب روزها مسیر نزولی 
را طــی کــرد. در نیمه اردیبهشــت ماه رکورد خود را 
شکســت و کانال ۲ میلیون و 5۳5 هزار واحد را هم 
فتح کرد، اما از فردای همان روز وارد فاز سقوط شد؛ 
تــا این کــه در نهایت در آخرین معاملات امروز روی 
عدد ۲ میلیون و ۱۶۲ هزار و ۸۸۷ واحد ایســتاد. این 
یعنی در این مدت شــاخص بورس نزدیک به ۴۹۹ 

هزار واحد ریزش داشته است.
تا مدتی پیش تعداد افرادی که تصور می کردند اصلاح 
بورس کوتاه مدت خواهد بود، بیشــتر از افرادی بود 
کــه حرف از اصلاح چند ماهه می زدند. اما حالا اکثر 
کارشناســان به این باور رســیده اند که بورس به این 

زودی ها روند صعودی جدیدی را آغاز نمی کند.
این دســته از تحلیلگران معتقدند گرچه بازار سقوط 
ســنگینی نخواهد داشــت، اما رشد هم نمی کند تا در 
همین حوالی، کف سازی انجام شود و اصلاح زمانی 
نیز تکمیل شود تا بورس صعودی جدید را آغاز کند.

دولت، رونق خودرو را انتخاب کرد ��
کارشناسان و تحلیلگران اقتصادی، دلیل مهم ریزش 
بــورس را پیش فروش خودرو می دانند و معتقدند که 
دولــت، رونــق خودرو را به بازار ســهام ترجیح داده 
اســت. فردین آقابزرگی، کارشناس بازار سرمایه در 
همین خصوص در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین 
می گوید: متغیرهای کلان اقتصادی، اساســاً منشــأ 
تغییرات بنیادی و اثرگذار است؛ مثل نرخ تورم، رشد 
اقتصادی، نرخ برابری ارز و سایر مولفه های اقتصادی. 
نکته این جاســت که ما در دو ســه ماه گذشــته هیچ 
تغییر اساسی در این متغیرهای کلان اثرگذار نداشتیم؛ 

اگرچه ممکن اســت یک مقدار نرخ بهره بین بانکی 
تغییر کرده باشد.

وی می افزاید: اما نکته مهم این جاست که دلیل این 
وضعیت رخوت و به عبارتی رکود در بورس، به دلیل 
حادث شــدن تصمیمات اقتصادی در بازار خودرو و 
پیش فروش های بسیار حجیم و سرسام آوری بود که 
یــک مورد آن در تاریخ ۱۶ خردادماه ۱۴۰۲ در حدود 
۲5۰ هزار میلیارد تومان بوده است و یک میلیون نفر 

ثبت نام کردند.
این کارشناس بازار سرمایه تصریح می کند: این منابع 
به نظر من به عنوان فعال بازار سرمایه، انتخابی است 

که مسوولان اقتصادی کشور داشتند.
آقابزرگی با اشاره به ورود نقدینگی به دلیل جذاب بودن 
بازار سرمایه نسبت به بازار مسکن، ارز، خودرو و حتی 
طلا، عنوان می کند: شما شاهد بودید که نامه هایی از 
برخی از مسوولان رده بالای کشور به سازمان بورس 

و وزیر اقتصاد ارســال شد که جلوی بورس را بگیرید 
که مثل سال ۹۹ نشود.

وی متذکر می شــود: اولًا این را بگویم که این اقدام 
کاملًا غیرکارشناسی بود، چون اصلًا قابلیت مقایسه 
نداشــت، اما این تدبیر را اندیشــیدند که به جای باز 
گذاشــتن ورود نقدینگی به بازار سرمایه، نقدینگی از 
بازار بورس به ســمت بازار خودرویی برود که حداقل 
دوره انتظار آن، یکی و نیم تا دو سال است. به عبارتی، 

نقدینگی و سرعت گردش نقدینگی را کم کنند.
این کارشــناس بازار ســرمایه بیــان می کند: دلیل 
ریزش های بازار سرمایه همین موضوع است و شاهد 
این هستیم که در یک ماه اخیر در روزهایی که –مثل 
هفته گذشته- پول های ثبت نام کنندگان پیش فروش 
خودرو آزاد می شود و پول شان را باید برداشت کنند، 
بازار سرمایه و بورس تا حدودی مثبت می شود، ولی 
برآیند منفی است و از نظر من تا زمانی که دور تسلسل 

ایــن پیش فروش ها ادامه دارد، بازار کماکان رکود را 
خواهد داشت، اما ارزش ذاتی و سطح ارزندگی کماکان 

مناسب است.
نقدینگی را از طریق بازار اولیه به سمت تولید و  ��

صنعت هدایت کنید
آقابزرگی در پاسخ به این پرسش که هفته گذشته مدیر 
سامانه فروش خودرو از انصراف 5۰ هزار نفر فقط در 
یک روز خبر داد. این انصرافی ها روی بازار ســرمایه 
اثر نداشــت؟ می گوید: یک میلیون ثبت نام در مقابل 
5۰ هزار انصراف یا کسانی که قرعه فال یا بخت به 

نام شان نیفتاده، درصد قابل توجهی نیست.
وی می افزایــد: اما همان طور کــه گفتم، پول هایی 
که آزاد می شــود و ناشــی از انصراف یا عدم توفیق 
در خریداری این پیش خریدها، باعث می شــود که 
نقدینگی ها اولین گزینه ای که پیش روی خود ببیند، 
بازار ســرمایه و بورس باشد، زیرا ارزندگی اش با سال 

۹۹ در حدود ۱۸۰ درجه تفاوت دارد.
این کارشــناس بازار ســرمایه تصریــح می کند: در 
ســال ۹۹ وقتی افراد از بازار بورس خارج می شــدند، 
بازارهای مسکن و خودرو جذاب بودند و سطح ارزندگی 
مناسب تری داشتند، اما الان وضعیت برعکس است.
آقابزرگی متذکر می شــود: بر همین اســاس، حالت 
سینوسی و نوسانی بازار را شاهد هستیم که پول که 
آزاد می شود و از حالت مسدودی خارج می شود، افراد 
پول های خود را در بانک نمی گذارند و به ســراغ بازار 

سرمایه می آیند.
وی یادآور می شود: این دغدغه همان مسوولانی است 
که از گردش پول نگران هستند که نکند این نقدینگی 
تأثیر سوء روی بازار سرمایه بگذارد؛ در صورتی که به 
جای جلوگیری از ورود نقدینگی به بازار سرمایه، باید 
نقدینگی را از طریق بازار اولیه به سمت تولید و صنعت 

هدایت کنند؛ نه این که جلوگیری کنند.

پشت پرده سقــــوط بورس
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کاهش ۴.5۷ درصدی ارتفاع شاخص کل بورس در سایه افت 
ارزش دلار در برابر ریال، دل سهامداران را خالی کرد. دو روز 
پایانی هفته اما بورس تهران بخشــی از افت خود در روزهای 
ابتدایــی هفته را جبران کــرد. با این حال اما ارزش معاملات 
همچنان در کریدور ۶ هزار و 5۰۰ تا ۷ هزار میلیاردی دست وپا 
می زند و همین عامل باعث شــده کارشناســان رشد اخیر را به 

عنوان پولبک و مقدمه ای بر کاهش بیشتر تعبیر کنند.
بورس تهران با پشــت ســر گذاشــتن رالی قدرتمند صعودی 
خود از ابتدای ســال ۱۴۰۲، طی تنها ۲۳ روز معاملاتی از ۱۷ 
اردیبهشت ماه، به این سو ۱5.۸۱ درصد کاهش ارتفاع را تجربه 
کرد؛ با این حال بورس تهران در دو روز پایانی هفته گذشــته 

بالاخره نقشه سبز را به سهامداران ارزانی داشت.
بر همین اســاس، شــاخص کل با رشد ۲۶ هزار و ۹۰۹ واحدی 
که معادل ۱.۲5 درصد از ارتفاع این نماگر اســت در ارتفاع دو 
میلیون و ۱۸۲ هزار واحدی ایســتاد. در سوی مقابل، شاخص 
هــم وزن عملکردی بهتر از میانگین عملکرد نمادهای بزرگ 
بازار ثبت کرد. نتیجه جریان دادوســتدهای بورس چهارشنبه 
افزایش ۱.5 درصدی و قرارگیری این نماگر در محدوده ۷۴۱ 

هزار واحدی بود.
بورس تهران زیر ذره بین آمار و ارقام ��

بررسی آمار مالکیت افراد حقیقی حکایت از ورود اندک سرمایه 
حقیقی ها به بازار ســهام در آخرین روز معاملاتی هفته دارد. 
شــاخص ورود و خروج ســرمایه در پایان معاملات بورس روز 
چهارشــنبه، خبــر از ورود ۱۹۱ میلیارد تومانی پول به بورس 
می داد. فعالان بازار به خوبی می دانند برای اســتارت حرکت 
بازار و چراغ ســبز برای آن، به ورود مبالغی بســیار بیش از این 

نیاز است.
از سوی دیگر تابلو بورس اوراق بهادار تهران، حجم معاملات 
چهارشنبه را ۱۱ میلیارد و 5۲۰ میلیون و ارزش معاملات را ۶ 
هزار و ۹۴۱ میلیارد تومان نشــان می دهد. افت معنادار ارزش 
معاملات نسبت به روزهای پیش از ریزش، نشان می دهد بازار 
سهام هنوز چراغ سبزی را به سرمایه گذاران و حتی معامله گران 

کوتاه مدتی برای بازگشت روند صعودی نشان نمی دهد.
شــایان ذکــر اســت صندوق هــای درآمد ثابــت و صنعت 
ســرمایه گذاری بیشترین میزان ورود پول را به ترتیب با ۳۹۰ 
و ۷۳ میلیارد تومان به خود اختصاص دادند. در ســوی مقابل 
نیــز گــروه خودرو و یارانه به ترتیب بــا 5۸.۲ و ۳۲.۶ میلیارد 
تومان بیشترین میزان خروج پول را به خود اختصاص دادند.

با وجود اینکه آمار ورود پول بیشتر از میانه هفته ثبت و همچنین 
خروج پول از صنایع در جریان معاملات روز چهارشــنبه کمتر 
شده است اما ورود پول به صندوق های درآمد ثابت همواره به 
معنای ریسک گریزی اهالی بازار است. بر این اساس می توان 
نتیجه گرفت ســنتیمنت بازار بیشــتر به ســوی حفظ جایگاه 
فعلی است و همچنان کمی ترس از ادامه روند اصلاحی بین 

سهامداران وجود دارد.
بورس تهران و توافق دیپلماتیک؛ خوب یا بد؟ ��

پس از گذشت چند هفته از سفر سلطان عمان به تهران شاهد 
نرم تر شــدن مواضع طرفین هســتیم. در حالی که وزن اخبار 
فضای روابط خارجی کشــور، در کفه توافق موقت ســنگینی 
می کنــد، نظرات مختلفی حول تأثیر مثبت یا منفی این اتفاق 
برای حال و روز بورس وجود دارد. برخی معتقدند آزادســازی 
منابع ارزی کشــور موجب افت بیشــتر دلار خواهد شــد.. به 
زعــم آن هــا این اتفاق برای دلار به عنوان محرک اصلی بازار 
ســهام، خبری منفی تلقی می شــود و موجب کاهش بیشــتر 

دلار خواهد شد.
این دیدگاه اما فقط یک روی ماجراست. با رقم خوردن توافق 
میان ســران کشــورها، کاهش محدودیت ها، تأثیر بسزایی بر 
افزایش فروش و به تبع آن سودآوری شرکت ها خواهد داشت. 
در گزارش های پیشین، تأثیر کاهش تحریم ها بر گروه بانک ها 
و مؤسسات اعتباری را بررسی کردیم. این موضوع را می توان 
به اکثر صنایع بازار ســرمایه بســط داد و در نتیجه ثبت توافق 

دیپلماتیک می تواند خبری مثبت برای بازار سهام باشد.
پیش بینی بورس امروز ��

بورس تهران هنوز علائمی از بازگشت به روند صعودی قدرتمند 
پیش از میانه اردیبهشــت ماه، از خود نشــان نداده است. با این 
حال اما کارشناســان معتقدند بورس تهران در هفته پیش رو 
روند متعادل تری را در پیش می گیرد. در حال حاضر آرامشــی 
نســبی در بازارهای موازی به ویژه معاملات میدان فردوســی 
حاکم شده است و در صورتی که شاهد شارژ ارزش معاملات 

باشیم می توان انتظار رشد بازار تا پایان هفته را نیز داشت.

شاخص بورس این هفته به کدام سمت می رود

سایه  سنگین توافق بر سر تالار شیشه ای

آقابزرگی 
تحلیلگر بازار 
سرمایه براین 

باور است: 
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دستوری 
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گاه درصدد 
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به صورت 
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ناموفق و 
ناکارآمدی بجا 

گذاشت

تمام پیش بینی ها در بازار سرمایه معکوس درآمد
مریم فکری
روزنامه نگار

حمیدرضا اناری
روزنامه نگار

مکث

فاطمه دیانی
روزنامه نگار

چابک سازی 
دولت
 معضل بزرگ  
اقتصاد

فردین آقا بزرگی در گفت وگو با 
»تدبیر تازه « مطرح کرد

آقابزرگی تحلیلگر بازار ســرمایه براین باور اســت: 
اجرایی کردن کالابرگ یا سیستم کوپنی یک شمایی 
از اقتصاد دستوری محسوب می شود. هر گاه درصدد 
اداره کردن اقتصاد به صورت دستوری بودیم تجربه 

بسیار ناموفق و ناکارآمدی بجا گذاشت.
فردین آقابزرگی تحلیلگر بازار سرمایه در گفت وگو 
با »نقش اقتصاد«، درباره یکسالگی جراحی اقتصاد 
گفت: به نظر من، این حرکت دولت جراحی اقتصادی 
نبود بلکه بیشــتر انداختن بار مالی و بار هزینه های 
ناشی از حذف یارانه یا به روزرسانی وضعیت اقتصاد 
و معیشت بر دوش مردم بود. با توجه به اینکه هدف 
اولیه جراحی اقتصادی بهبود معیشت مردم بود که 

متاسفانه محقق نشد.
وی ادامــه داد: بنابرایــن، جراحی اقتصادی صرف 
اینکــه دولــت در همان جایگاه مدیریتی و افزایش 
مستمر هزینه ها و ناترازی را داشته باشد، این جراحی 
اقتصادی حکم بردن بیمار به ICU را دارد. به جای 
اینکه بهبود وضعیت بدهد حال بیمار را خراب تر کرد. 
همانطور که در معیشت و سطح عمومی قیمت ها و 
شاخص خرده فروشی به خصوص اقلام پرمصرف 
خانوار کاملًا نشان دهنده پس روی ما در حوزه بنیه 
اقتصادی خانوار اســت. بنابراین، جراحی اقتصادی 

نه تنها عملی نشده بلکه صرفاً انداختن بار مالی بر 
دوش آحاد مردم بود.

وی ادامــه داد: خیلی از مســئولین دولت های قبل 
نیز از به روزرسانی نرخ ارز، یکسان سازی یا تطبیق 
وضعیت حقیقی و وضعیت اسمی در حوزه اقتصادی 
طفره می رفتند، اما هر از گاهی مثل ســال گذشــته 
برخی از دولت ها این مسئولیت را پذیرفتند و دولت 
آقای رئیسی این مسئولیت را پذیرفت اما ساده ترین 
راه حــل این بود که فشــار مالــی را بر دوش مردم 

بیندازند.
آقابزرگــی اظهار کــرد: در حال حاضــر در یارانه 
حامل های انرژی، یارانه نقدی که به مردم پرداخت 
می شود، اگر بررسی کنید کاملًا محسوس و مشهود 
اســت که بار مالی آن از دوش خود کم کرده و به 
دوش مردم گذاشته و هزینه ها روند افزایشی به خود 
گرفته اســت که این ناترازی را تشــدید کرده است. 
دو برابر کســری بودجه برای سال ۱۴۰۱ به میزان 
۷۴۹ همت که یک ســوم بودجه ۱۴۰۲ اســت. این 
عدد قابل توجهی که به سال ۱۴۰۲ سرایت می کند.
این تحلیلگر بازار سرمایه با اشاره به توزیع کالابرگ 
گفت: اجرایی کردن کالابرگ یا سیستم کوپنی یک 
شمایی از اقتصاد دستوری محسوب می شود. هر گاه 

اقتصاد را به صورت دستوری در صدد اداره و مدیریت 
آن بودیــم تجربه بســیار ناموفق و ناکارآمدی بجا 
گذاشت. صنعت خودروی ما نمونه بارز نگاه حمایتی، 
دستوری و به عبارتی به نام حمایت از اقشار کم درآمد 
و مصرف کننده است ولی بی کیفیت ترین محصول 
با گران ترین قیمت که حاصل آن ۱۲۰ هزار میلیارد 
تومان ضرر انباشته را شرکت های خودروساز دارند.
وی تصریح کرد: لذا سیستم کالابرگ الکترونیک یا 
همان کوپن یک زمانی جواب داد که عمده دلیل آن 
نیز داشــتن ذخایر و بنیه مالی از گذشته بود. خاطره 
خوبــی ملــت از این امر دارند که به نوعی این توزیع 
کالاهای اساسی یا مصرفی خوب انجام شد ولی الان 
نه تنها قابل اجرا نیست بلکه متاسفانه به دلیل نفوذ 
بیش از اندازه خواص موجب رانت های بسیار قابل 
توجه و سواســتفاده با راه اندازی سیستم کالابرگ 

الکترونیک می شود.
آقابزرگــی بیــان کرد: تا زمانی که دولت مســئول 
بزرگ سازی خود است هیچ کاری از پیش نمی رود. 
ســازمانی به نام سازمان خصوصی سازی داریم که 
از لحاظ پوزیشــن و چارت سازمانی زیر نظر وزارت 
اقتصاد اســت. معاون وزیر اقتصاد رئیس ســازمان 
خصوصی ســازی می شود که بعداً هماهنگ است 

مثل رئیس ســازمان بورس که وزیر اقتصاد تعیین 
می کند که ۱۰۰ درصد باید با آن هماهنگ باشــد. 
بنابراین، مهم ترین کاری که دولت می بایست در این 
راستا انجام دهد اگر انگیزه جراحی اقتصادی واقعی 
داشته باشد، باید لایحه ای به مجلس بدهد و مجلس 
طرحی ارائه کند که سازمانی به نام خصوصی سازی 

در راستای اجرای قانون اساسی کار کند.
این تحلیلگر در پایان خاطرنشان کرد: قانون اساسی 
برای اینکه به اجرا درآید لازمه اش این اســت که 
این لایحه را دولت بدهد و این اراده را داشــته باشد 
مبنی بر اینکه دولت کوچک شود. در یکسال گذشته 
شعارهای متعددی در این زمینه شد که املاک مازاد 
را می فروشــیم ولی ماحصل حداکثر این بود که دو 
باشــگاه ورزشــی را به صورت نصفه و نیمه و بدون 
واگذاری مدیریت آن واگذار کردند که این به دلیل 
فشــارهای سازمان های بین المللی در حوزه ورزش 
بود که مجبور شــدند این را به صورت واگذار اجرار 
کنند. ولی واگذاری عملًا صورت نگرفته اســت. تا 
زمانیکه سازمانی مدیران دولتی را منصوب می کند، 
مأمــور کنیــم مدیران را عزل کنــد آب در هاونگ 
کوبیدن اســت و به نتیجه لازم دست پیدا نخواهیم 

کرد.

آمارهــای بانک مرکزی از رشــد اقتصــادی، تفاوت قابل 
ملاحظه ای با مرکز آمار دارد.

آمارهای بانک مرکزی در مورد رشد اقتصادی نشان می دهند 
که اقتصاد کشور در سال ۱۴۰۱، ۳.۸ درصد رشد داشته است. 
با این حال این آمارها با داده های مرکز آمار در مورد رشــد 
اقتصادی ۴.۸ درصد که چند روز قبل منتشــر شــد، تفاوت 

قابل ملاحظه ای دارند.
آمارهای بانک مرکزی حاکی از رشــد ۳.۸ درصدی اقتصاد 
کشــور در ســال ۱۴۰۱ است. در این بین بخش های »نفت 
و گاز« و صنعت با رشــدهای ۱۰ و ۹.5 درصدی، به ترتیب 
بیشترین رشد را در بین بخش ها به خود اختصاص داده اند و 

در ســمت مقابل بخش های »کشاورزی« و »ساختمان« با 
رشدهای ۱.۱ و ۱.۲ درصدی، به ترتیب کمترین میزان رشد 
را تجربه کرده اند. در سمت مخارج نیز »تشکیل سرمایه در 
ماشــین آلات« و »خالص صادرات« با رشــدهای ۱5.۴ و ۹ 
درصد، بالاترین میزان رشــد را در بین اجزای هزینه نهایی 
داشــته اند و در ســمت مقابل »تغییرات در موجودی انبار و 
اشــتباهات آماری« و »مخارج دولت« نیز با کاهش ۱۰.۶ و 

۳.۶ درصدی رو به رو شده اند.
بــا ایــن حال نکته جالب در این آمارها، تفاوت قابل ملاحظه 
آن در برخی موارد نســبت به آمارهای رشــد اقتصادی مرکز 
آمار است. برای مثال دو بخش »کشاورزی« و »ساختمان« 

هر چند در آمارهای بانک مرکزی، کمترین میزان رشــد را 
بین بخش ها داشــته اند، با این حال در آمارهای مرکز آمار، 
رشــد اقتصادی آنها منفی بوده است. در مورد سایر بخش ها 
از قبیــل »تأمیــن آب و بــرق و گاز« نیز کماکان اختلاف در 
رشــد اقتصادی، بعضاً قابل توجه است. در سمت مخارج نیز 
در حالی بانک مرکزی از کاهش ۳.۶ درصدی مخارج نهایی 
دولت خبر داده که داده ه های مرکز آمار حاکی از رشد بالای 
5.۸ درصدی آن بود. همچنین در حالی که مرکز آمار، رشد 
تشــکیل سرمایه در ســاختمان را منفی ۲.۳ درصد گزارش 
 کــرده بــود، بانک مرکزی آنرا مثبــت ۱.۲ درصد بیان کرده 

است.

اختلاف در آمارهای 
رشد اقتصادی

احسان طاهری
کارشناس اقتصادی

یادداشت
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شیائومی گوشی های میان رده را نیز به دوربین های 
پرچمدار مجهز خواهد کرد

کاهش فروش گوشی های هوشمند در جهان بسیاری از شرکت ها را به 
ارائه راه حل های جدید مجبور کرده است. یکی از این شرکت ها شیائومی 
است که طبق گزارش های منتشر شده یک گوشی میان رده جدید با 
دوربین پرچم دار تولید خواهد کرد.شیائومی یک گوشی میان رده جدید 
عرضه خواهد کرد که در آن از یک دوربین با وضوح ۲۰۰ مگاپیکسل با 
ابعاد بزرگتر و پشتیبانی از لرزشگیر اپتیکال استفاده شده است. به نظر 
می رسد افت فروش در بازار گوشی های هوشمند ضررهای سنگینی 
را متوجه این شــرکت ها کرده اســت. زیرا در این بازار با توجه به رقابت 
بسیار شدید تنها اپل می تواند حاشیه سود بیشتری را از فروش آیفون 
به دست آورده و حضور بهتری داشته باشد.اکنون شیائومی نیز تلاش 
کرده تا با افزایش تولید گوشی های هوشمند مقرون به صرفه مشتریان 
بیشتری را به سمت محصولات خود جلب کند. یکی از برنامه های این 
شرکت ساخت یک گوشی میان رده با دوربین قدرتمند و پرچمدار است.
شیائومی در سه ماهه پایانی ۲۰۲۲ تنها ۱۳ درصد از سهم بازار جهانی 
گوشی های هوشمند را به خود اختصاص داده بود. این میزان در ۲۰۲۳ 
 Korean حدود ۲ درصد کاهش پیدا کرد. اکنون یک افشــاگر به نام
rice ball ادعا کرد شیائومی قصد دارد با عرضه گوشی های میان رده 

مجدداً سهم بیشتری در این بازار به دست آورد.

محققان با آنتی بادی جدید موفق به خنثی کردن 
تاثیرات مواد مخدر در اوردوز شدند

محققان برای درمان اوردوز با مواد مخدر یک آنتی بادی جدید تولید 
کردند که می تواند با هدف قرار دادن فنتانیل و مشــقات وابســته به آن 
مشکلات را برطرف کند.محققان کالیفرنیایی در موسسه اسکریپس 
توانستند برای رفع مشکل اوردوز یک آنتی بادی انسانی جدید توسعه 
دهند. این ماده جدید می تواند با چســبیدن به فنتانیل و انواع مختلف 
مشــتقات آن از ایجاد مرگ با اوردوز جلوگیری کند. کیم جاندا، رهبر 
پروژه می گوید تولید این آنتی بادی به عنوان یک سلاح تازه در آینده 
می تواند بحران های مربوط به مواد مخدر را کاهش دهد.به گفته محققان 
درمان اوردوز با مواد مخدری مانند کار فنتانیل بسیار دشوار است. زیرا 
این ماده با چســبیدن به گیرنده های Mu opioid در مغز کار درمان را 
دشوار می کند. در حال حاضر نیز برای درمان اوردوز از یک ماده به نام 
نانوکسان استفاده می شود که اثر این ماده مخدر را از طریق اتصال به 
گیرنده هــای مغــزی کاهش دهد. البته این ماده نیز با محدودیت های 
مواجه است. مثال مدت اثرگذاری آن بسیار کوتاه بوده و در برخی موارد 
نمی تواند روی مشتقات کار فنتانیل مؤثر باشد. آنتی بادی جدید محققان 
از نوع تک متغیره تک زنجیره ای است که دارای یک ساختار مصنوعی 
و کوچک می باشــد. از خصوصیات اصلی این ماده اتصال به آنتی ژن 
در آنتی بادی lgG بوده بدین ترتیب می تواند اثر کار فنتونیل را کاهش 
دهد.آزمایش های انجام گرفته با این ماده روی موش ها نشان داد آنتی 
بادی جدید می تواند تنها پس از ۱5 دقیقه تزریق مشکلات ایجاد شده 

در اثر اوردوز مانند افت تنفسی را معکوس کند.

ناسا ۳ کاوشگر مینیاتوری به ماه ارسال می کند

ناسا قصد دارد با ارسال کاوشگرهای سه گانه به ماه بدون نیاز به کنترل 
کاوشــگرها از زمین آنها را برای انجام مأموریت آماده کند.قرار اســت 
کاوشگرهای ناسا با یکدیگر هماهنگ شده و آزمایشی را با هدف انجام 
کار گروهــی میان کاوشــگرها انجام دهند. همچنیــن در این آزمایش 
تکنولوژی های بکار رفته در آنها نیز بررسی خواهند شد. تکنولوژی مورد 
نظر با نام CADRE به نوعی همکاری کاوشــگرها را رقم زده و دخالت 
انســانی را به کمترین میزان می رســاند. این کاوشگرها طی همکاری با 
یکدیگر اندازه گیری هایی را انجام داده و بدین ترتیب بازده مأموریت ها نیز 
افزایش می یابد.قرار است کاوشگرهای سه گانه ناسا مجهز به تکنولوژی 
CADRE طی مأموریت CLPS به ماه ارســال شــوند. پروژه مورد نظر 
نیز پروژه ارسال محموله و نوعی پروژه تجاری محسوب می شود. اندازه 
کاوشگرها به اندازه یک چمدان بوده و حرکت آنها به سمت مناطقی که 
بیشترین تابش آفتاب وجود داشته باشد خواهد بود. با شارژ شدن پنل های 
خورشیدی آنها فعالیت ها و آزمایش های مورد نظر آغاز خواهد شد.قراراست 
پس از انجام این مأموریت نتایج آن نیز منتشر شود. در صورت موفقیت 
آمیــز بــودن این پروژه و افزایش بالقوه بازده این مأموریت احتمالًا از این 

روش در مأموریت های بعدی نیز استفاده خواهد شد.

ساخت نوعی ربات زیردریایی که از فناوری هوش 
مصنوعی برای استخراج کمک می گیرد

یک شــرکت فناوری نوعی ربات زیردریایی ســاخته است که با کمک 
هوش مصنوعی قادر است منابع زیر دریاها را استخراج کند. منظور از 
منابع زیر دریا همان فلزاتی مانند مس، کبالت و نیکل است که در ساخت 
خودروهای برقی و پنل های خورشیدی و حتی گوشی های هوشمند 
کاربرد دارد.رنه گروگان، از شرکت فناوری Impossible Metals که 
در زمینه استخراج منابع زیر آب فعالیت داد اولین نمونه از ربات خود را 
با نام Eureka توسعه داده که وظیفه آن استخراج منابع زیر دریا بدون 
آسیب به محیط زیست است.طبق گزارش منتشر شده توسط سی بی 
اس نیوز، این ربات در دریاچه هورون آزمایش شده و توانسته با استفاده 
از فناوری هوش مصنوعی ســنگ هایی را از کف رودخانه خارج کند.
در این ربات هوش مصنوعی ارتباط اپراتور با بازوهای ربات را تسهیل 
کرده و تنها از طریق دستورات صوتی کار می کند. اکنون این شرکت 
طــی یــک برنامه بلندپروازانه قصد دارد با تولید انبوهی از این ربات ها 
فعالیت خود در کف دریا را آغاز کند. هر کدام از این ربات ها برای تولید 
به مبلغی حدود 5 میلیون دلار نیاز دارد.روش های قدیمی برای استخراج 
منابع از بیل های رباتیک غول پیکر استفاده می کند که باعث لایروبی 
کف دریا می شود. این روش باعث ایجاد تهدید بزرگی در اکوسیستم 

و وضعیت کف اقیانوس خواهد شد.

دریچه
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سهل انگاری مایکروسافت در زمینه امنیت سایبری و کمک به هکرهای چینی
یک ســناتور آمریکایی مدعی شــد مایکروسافت در زمینه امنیت 
سایبری بسیار ضعیف ظاهر شده است. اکنون یک شرکت سایبری 

نیز این موضوع را با شواهد و اسناد ثابت کرده است.
ماه گذشــته حملات سایبری بسیاری به مایکروسافت آژور انجام 
گرفت که با انتقادات بســیاری به مایکروســافت همراه بود. در این 
بین یک شــرکت امنیت ســایبری به نام تنابل در لینکدین سابقه 
این شرکت در زمینه حملات سایبری را بسیار بدتر می داند. امیل 
یوران، مدیر عامل این شــرکت طی پســتی در لینکدین گفته است 

مایکروسافت سابقه بسیار بدتری در این زمینه داشته که از تصورات 
ما خارج است.

حدود یک ماه پیش حملات ســایبری به زیرســاخت های پلتفرم 
مایکروسافت آژور انجام شد. این حملات به گروه هکرهای چینی 
به اســتورم Storm نســبت داده شــده بود. در این حملات با تأثیر 
روی ۲5 ســازمان توانســتند ایمیل های محرمانه مقامات دولت 

آمریکا را نیز به سرقت ببرند.
ران وایدن، ســناتور دموکرات نیز پس از این موضوع طی نامه ای 

به وزارت دادگســتری خواستار پاسخگویی مایکروسافت به خاطر 
اقدامات سهل انگارانه شد.

این شرکت امنیت سایبری معتقد است مایکروسافت به دلیل تکرار 
مداوم الگوی اقدامات سهل انگارانه در امنیت سایبری این فرصت 
را در اختیار هکرهای چینی گذاشــته اســت. همچنین این شرکت 
مدعی اســت تاکنون نقص های امنیتی بســیاری را در پلتفرم آژور 
کشــف کرده و تاکنون مایکروســافت موفق به رفع آنها در زمان 

کوتاه نشده است.

مدیرعامل شیائومی گفته است که گوشی های 
این شرکت سرانجام آیفون را شکست خواهند 
داد. این نخســتین باری نیست که شرکت های 

چینی آیفون را تهدید می کنند.
لــی جون، بنیان گذار و مدیرعامل شــیائومی، 
گفته است که این شرکت از آیفون اپل به عنوان 
بنچمارک استفاده می کند و در تلاش است تا 

روزی به آیفون برســد و آن را شکست دهد.
جون در حاشیهٔ برگزاری کنفرانس مطبوعاتی 
روز گذشــته که به رونمایی گوشــی تاشدنی 

میکس فولد ۳ ارتباط داشت، بارها این دستگاه 
را با آیفون ۱۴ پرو مکس مقایسه کرد. پیش تر 
و در سال ۲۰۲۱، او گفته بود که شیائومی قصد 
دارد بــه بزرگ ترین تولیدکنندهٔ موبایل در دنیا 

تبدیل شود.
 South China Morning خبرگــزاری 
Post که در جلســهٔ پس از رویداد شــیائومی 
شــرکت کرد، به نقل از مدیرعامل این شرکت 
می نویســد: »صرفاً با مقایسهٔ دستگاه هایمان 
بــا آیفون این فرصت را داریم که روزی به آن 

برسیم و شکستش دهیم.«
لی جون بارها به گوشــی شــیائومی به عنوان 
یکی از رقبای اصلی گوشــی های اپل اشــاره 
کرده اســت؛ بااین حــال، تفاوت ۲٫۷ تریلیون 
دلاری در ارزش بازار دو شرکت باعث می شود 
 که مقایســهٔ اپل و شــیائومی چندان درســت 

نباشد. 
درحال حاضر، اپل شرکتی سه تریلیون دلاری 
است؛ اما ارزش بازار شیائومی به ۳۰۰ میلیارد 

دلار می رسد.

بــا وجود تفاوت چشــمگیر بیــن ارزش بازار 
اپل و شــیائومی، نبایــد فراموش کنیم که در 
فصل دوم ســال ۲۰۲۱ برای اولین بار فروش 
گوشــی های شیائومی از آیفون پیشی گرفت؛ 
اما اپل توانســت جایگاه ازدست رفته را سریعاً 

بازیابی کند.
شــیائومی به شــدت در تلاش است تا بخش 
بیشــتری از بازار جهانی موبایل را به ســلطه 
دربیاورد. ســال گذشته، لی جون گفته بود که 

رقابت با اپل جنگ مرگ و زندگی اســت.

گزارش

پژوهش دانشــمندان در زمینه فعالیت های روزانه و ارتباط آن با 
خطر کاهش مرگ نشــان می دهد تنها ۴ هزار قدم پیاده روی در 
روز می تواند ریسک مرگ به دلایل مختلف را به طور چشمگیری 
کاهش دهد. به گزارش سرویس اخبار فناوری و تکنولوژی تکنا و به 
نقل از گاردین، ماچی باناچ استاد دانشگاه لودز در لهستان به ]…[
پژوهش دانشــمندان در زمینه فعالیت های روزانه و ارتباط آن با 
خطر کاهش مرگ نشــان می دهد تنها ۴ هزار قدم پیاده روی در 
روز می تواند ریسک مرگ به دلایل مختلف را به طور چشمگیری 

کاهش دهد.
به نقل از گاردین، ماچی باناچ اســتاد دانشــگاه لودز در لهستان به 
همراه گروه تحقیقاتی خود داده های مربوط به ۱۷ مطالعه گذشته 
را بررسی کرده است. این محققان با بررسی داده های قبلی متوجه 
شدند حداقل ۳۹۶۰ قدم پیاده روی در روز با کاهش ریسک مرگ 
به دلایل مختلف همراه است. به گفته آنها ۲۳۰۰ قدم پیاده روی نیز 

مرگ و میر ناشی از بیماری های قلبی عروقی را کاهش می دهد.
طبق گفته این پژوهشگران هر هزار قدم افزایش، باعث کاهش ۱5 
درصدی مرگ به دلایل مختلف خواهد بود. در نهایت این پژوهش 
نشــان دهنده این موضوع اســت که پیاده روی بیشتر دارای نتایج 
بهتر بوده و می توان صرف نظر از ســن آن را به صورت مشــترک 
بین زنان و مردان تعمیم داد.طبق اعلام پژوهشگران اثر سلامتی 
در جوان ها نیز با ۷ تا ۱۳ هزار قدم پیاده روی در روز بیشتر مشاهده 
می شود. همچنین در سنین بالای ۶۰ سال برای تأثیر سلامتی ۶ 
تا ۱۰ هزار قدم پیاده روی را لازم می دانند. حتی ۲۰ هزار قدم پیاده 
روی نیز می تواند اثرات بســیار مفیدی روی سلامتی داشته باشد.

باناچ در این زمینه می گوید: با وجود داروهای بســیار پیشــرفته در 
زمینه بیماریه های قلبی و عروقی باید همیشــه روی تغییر ســبک 
زندگی و ورزش تاکید بیشــتری شــود. این دو مورد در این تحقیق 

قهرمان اصلی هستند.

دانشــمندان دانشــگاه زوریخ نوعی ابزارهای سلامتی پوشیدنی 
توســعه داده اند که می تواند باعث افزایش و تقویت ســلامت بدن 
شــود.محققان سوییسی تکنولوژی جدیدی را راه اندازی کرده اند 
که می تواند با کمک پالس های کوچک الکتریسیته تولید انسولین 
در موش های دارای بافت پانکراس انســانی را افزایش دهد. این 
قابلیت که رابط الکتروژنیک نام گرفته است می تواند برای ژن های 

غیرفعال استفاده شود.از طرفی افزایش تولید انسولین به بیماران 
دیابتی کمک خواهد کرد. در این آزمایش از سلول های پانکراس 
انســانی در موش های دارای بیماری دیابت استفاده شد. سپس از 
سوزن های طبی برای تحریک سلول ها با جریان مستقیم استفاده 

کردند.
بــه گفته دانشــمندان تکنولوژی مورد بحــث با نام تنظیم جریان 

مســتقیم دارت با کمک محرک می تواند فناوری های موجود در 
گجت های تکنولوژی را با بدن های بیولوژی مرتبط کند. انسان ها 
با تعدادی ژن متولد می شوند و کد ژنتیکی آنها در طول عمر دست 
نخــورده باقــی می ماند. اما فعال بودن آنها در طول عمر و با تغییر 
عادت هــا تغییر خواهد کرد. فنــاوری دارت می تواند برخی از این 

عادت ها را تغییر دهد.

کاهش خطر مرگ با کمک ۴۰۰۰ قدم پیاده روی در روز

فناوری جدید محققان کنترل DNA از طریق الکتریسیته را ممکن می کند

آیفون را 
شکست 
خواهیم داد

خط ونشان مدیرعامل شیائومی
 برای اپل: 

رویداد

ژوئیه امسال لقب گرمترین ماه تاریخ زمین را به دست آورد

طبق اطلاعات منتشر شده توسط سرویس رصد اتمسفری کوپرنیک در اتحادیه 
اروپا ژوئیه امســال به عنوان گرم ترین ماه در تاریخ زمین شــناخته شــده است.
گزارش اخیر ســرویس رصد اتمســفری کوپرنیک نشان می دهد کره زمین از 
ســال ۲۰۱5 تا ۲۰۲۱ به گرم ترین دوران خود رســیده است. گزارش های مرکز 
مانیتورینگ اتحادیه اروپا در زمینه تغییرات آب و هوایی نیز هشــدارهایی را در 
زمینه گرمایش زمین و آسیب های جبران ناپذیر آن منتشر کرده است. در این 
گزارش ها پانزدهم تیر امســال گرم ترین روز در تاریخ زمین ثبت شــده است.در 
گزارش مرکز مانیتورینگ آمده اســت میزان غلظت متان در جو زمین نســبت 
به گذشته بسیار افزایش داشته است. گرمای بی سابقه و افزایش دما در ژوئیه 
امســال باعث ایجاد گرم ترین تابســتان در اروپا شده و موج گرما در مدیترانه به 
صورت مداوم بوده است. این گرمای بی سابقه در آمریکای شمالی نیز احساس 
شد.گرمای بیش از اندازه در ژوییه امسال توجه ها را بیش از اندازه نسبت به هر 
زمان دیگر به موضوع گرمایش زمین معطوف کرده اســت. علت گرمایش که 
همان غلظت متان و دی اکسید کربن و همچنین تاثیرات آن بر کره زمین بوده 
اســت باعث ایجاد موج نگرانی در بین محققان شــد. طبق اعلام گزارش های 
منتشر شده غلظت این گازها طی دو سال اخیر بیش از دو برابر میانگین نرخ رشد 
سالانه افزایش داشته است. همچنین طبق بررسی ها متان مهم ترین نقش را در 
گرمایش جهانی داشته و تأثیر آن حتی از دی اکسید کربن نیز قوی تر بوده است.

استفاده از مهندسی ژنتیک و اصلاح نژاد گاوهایی با تولید متان کمتر

در حال حاضر حدود ۱۴.5 درصد از گازهای گلخانه ای در جهان توســط دام ها 
تولید می شوند. به همین دلیل تولید گاوهایی که بتوانند متان کمتری ایجاد کنند 
می تواند شــرایط را تغییر دهد.یک دامدار اهل کانادا با هدف اصلاح نژاد گاوها 
برای تولید متان کمتر، از منی آزمایشــگاهی در تلقیح مصنوعی اســتفاده کرد. 
بن لوئیت با این اقدام تلاش کرد تا گاوهای جدیدی تولید کند که در آروغ خود 
متان کمتری دارند.شــرکت ژنتیکی semex با تولید این منی گاو اعلام کرد 
این کار در ســال حدود ۱.5 درصد در کاهش آلودگی متان در صنعت دامداری 
کانادا مؤثر اســت. با گســترش این رویه تا ســال ۲۰5۰ میزان کاهش بین ۲۰ 
تا ۳۰ درصد می رســد. هنوز وزارت کشــاورزی کانادا در مورد بررسی این روش 
نظری نداده اســت. اما اعلام کرد کاهش آلودگی توســط دام ها از اهداف آنها 
نیز به شــمار می رود.تولید این منی تغییر ژنتیکی داده شــده با همکاری شرکت 
جمع آوری شیر کانادا به همراه تحقیقات ۷ ساله در این زمینه توسط دانشگاه 
گوئلف و آلبرتا انجام گرفته اســت.مایکل لوهیس، معاون بخش تحقیقات در 
semex در این مورد گفته است: با توجه به تغییرات ژنتیکی ایجاد شده در آینده 
به صورت ثابت و تجمیعی شاهد کاهش چشمگیر آلودگی ها خواهیم بود. این 
روش یکی از کم هزینه ترین روش در کاهش میزان متان در جهان است. البته 
برخی از منتقدان اعلام کردند این روش ممکن است همراه با ایجاد مشکلات 

گوارشی در گاوها باشد. 

صدای کیبورد مک بوک به هکرها در اطلاع از محتوای تایپی کمک می کند

گزارش های اخیر می گویند هکرها حتی از طریق شنیدن صدای کیبورد در مک 
بوک پرو نیز می توانند از محتوای تایبی کاربران اطلاع پیدا کنند.

محققان امنیتی ثابت کردند صدای صفحه کلید نیز می تواند اطلاعات مهمی را 
در اختیار کاربران قرار دهد. به گفته آنان صفحه کلید مک بوک پرو این اطلاعات 
را با دقت ۹5 ارائه کرده و حتی در حال حاضر برخی از حمله های هکری نیز در 

مواردی همچون تماس های کاربران در زوم اتفاق افتاده است.
در روش هکرها صدای هر دکمه در کیبورد شناسایی شده سپس با استفاده از 
 Bleeping آنها دکمه های فشرده شده تشخیص داده خواهد شد. شرکت امنیتی
Computer اعــلام کــرد در ابتدا هکرها داده های مورد نظر خود را به صورت 
کالیبره روی کیبورد هدف قرار می دهند. در واقع این اقدام در زمان تماس های 
ویدئویی امکان پذیر است. آن ها می توانند در زمان تایپ افراد در تماس حضوری 
محتوای آن را در اختیار هکرها قرار دهند.در زمان استفاده از صدای کلید مک 
بوک پرو نیز ابتدا ضربه های وارد شــده به کلید ثبت شــده و ســپس از آن یک 
الگوریتم پیش بینی ساخته می شود. البته امکان ثبت صدای ضربه های کلید از 
طریق تماس های زوم نیز وجود دارد. بدین ترتیب الگوریتم آموزش دیده شده 
می تواند به راحتی کلیدهای فشرده شده را تشخیص دهد.به گفته محققان مفاد 
آموزشی برای الگوریتم شناسایی تنها از طریق داده های مربوط به فشردن ۳۶ 

کلید روی مک بوک پرو جمع آوری و مورد استفاده قرار می گیرد.
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شنبه
3تیر ماه 1402 

سال هفتم
شماره 316

گروه نفت و انرژی: شرکت دولتی نفت برزیل »پتروبراس« در حال جداسازی 
و ذخیره ســازی حجم انبوهی دی اکســید کربن در زیر لایه های کف دریا 
می باشــد تا با اســتفاده از این راهبرد بتواند تولید نفت و گاز طبیعی خود را 
افزایش دهد. این شــرکت نفتی در حال پیگیری این راهبرد در ســه میدان 
نفتی بزرگ اســت که در فاصله ۲۳۰ کیلومتری از ســواحل ریودوژانیرو 
واقع شده اند. در این میادین پتروبراس از غشاهای خاصی برای جداسازی 
دی اکســید کربن از گاز طبیعی اســتفاه می کند که خود از مشــتقات نفت 
اســتخراجی می باشــد. پس از جداسازی، دی اکسید کربن استخراجی بار 

دیگر در ذخایر نفتی تزریق می شود.
این تکنیک موجب افزایش فشار در لایه های زیرزمینی ذخایر نفتی شده 
و به این ترتیب اســتخراج ذخایر را تســهیل کرده و بر طول عمر میادین 
نفتی می افزاید. همچنین جداسازی دی اکسید کربن به پتروبراس امکان 
می دهد تا گاز طبیعی باقی مانده را به صورت ایمن به سواحل منتقل کند. 
در غیر این صورت احتمال بروز نشــتی افزایش می یابد چرا که دی اکســید 
کربن به تولید اسید کربنیک می انجامد که اثر فرسایشی روی خطوط لوله 
فولادی دارد. گاز استخراجی از میادین دریایی برزیل حاوی درصد بالایی 
از این آلاینده می باشــد.پتروبراس در تازه ترین گزارش از عملکرد خود در 
خصوص ملاحظات اقلیمی این نکته را برجسته کرده که فناوری جداسازی 
کربن چگونه از شدت انتشار آلاینده ها یا میزان انتشار گازهای گلخانه ای 
نســبت به بشکه های نفت استخراجی می کاهد. همچنین در این گزارش 
جداســازی کربن یکی از بزرگترین دســتاوردهای فناوری در حوزه محیط 
زیست قلمداد شده است. در اواخر دهه نخست قرن جاری، پتروبراس این 
فناوری را به عنوان بصرفه ترین روش برای انتقال گاز از دریا و رساندن آن 
به دست مصرف کنندگان توسعه داده بود.سوزاندن یا رهاسازی دی اکسید 
کربنی که از گاز طبیعی جداشده است، برخلاف مقررات کشور برزیل قلمداد 
می شــود. به منظور رســاندن گاز طبیعی به مناطق ساحلی و پیشگیری از 
فرسایش خطوط لوله، پتروبراس ناچار بود فناوری مزبور را به دست بیاورد. 
پتروبراس در پاسخ به پرسش ها برای شفاف سازی اذعان داشته است که 
برنامه بازتزریق کربن در سیاست های محیط زیستی این شرکت برای به 
صفر رســاندن انتشــار گازهای گلخانه ای جایی ندارد اما با وجود این تأکید 
داشته که برنامه هایی برای بازتزریق حجمی معادل ۸۰ میلیون تن دی اکسید 
کربن بین سال های ۲۰۱5 تا ۲۰۲5 در قالب بخشی از فعالیت های محیط 
زیستی داشته است.پتروبراس در گزارش خود درباره تغییرات اقلیمی اظهار 
می دارد که دارای بزرگترین برنامه بازتزریق دی اکســید کربن جهان در 
میادین دریایی می باشــد. پتروبراس دو خط لوله دارد که در آنها از فناوری 
جداسازی دی اکسید کربن برای تطهیر گاز طبیعی استخراج شده از ذخایر 
عمیق دریایی اســتفاده می شــود و امید دارد در سال آینده سومین خط لوله 
را نیــز بــه این روند بیفزایــد. این امر می تواند روزانه ۲۱ میلیون مترمکعب 
بــر عرضــه گاز طبیعــی در برزیل افزوده و از اتکای برزیل به واردات گران 
ال ان جی از بولیوی بکاهد. بولیوی عرضه کننده قابل اطمینانی برای تأمین 
خوراک سوختی نیروگاه های برق برزیل قلمداد نمی شود.پتروبراس نفتی 
تولید می کند که در مقایسه با سایر گونه های نفتی کربن کمی دارد که هم 
شامل محتوای نفت خام تولیدی می شود و هم میزان انرژی مصرفی برای 
اســتخراج نفت. یک چاه منفرد در میادین دریایی برزیل می تواند روزانه 
بیشــتر از 5۰ هزار بشــکه نفت خام تولید کند و این در حالی است که برای 
تولیــد همیــن میزان نفت در ایالت تکزاس آمریکا به حفر 5۰۰۰ حلقه چاه 
نیاز است. این یعنی برای تولید حجم معینی از نفت خام، در برزیل انرژی 
کمتری مصرف و آلاینده های کمتری در هوا منتشــر می شــود. دلیل آن تا 
اندازه ای با استفاده پتروبراس از فناوری تزریق دی اکسید کربن برای افزایش 
بهره وری چاه های نفتی مرتبط است.علاوه بر این پتروبراس می گوید که 
بیشتر از یک دهه تجربه در بازتزریق دی اکسید کربن به حرکت این شرکت 
به سوی فناوری های جدید ذخیره سازی کربن مانند جداسازی آلاینده ها در 
پالایشگاه ها و ذخیره سازی آنها در میادین نفتی تعطیل شده کمک شایانی 
می کنــد. این امر جهش قابل ملاحظه ای در کاســتن از آلایندگی کربنی 
قلمداد می شــود. صنعت نفت در تلاش اســت با اتکا به توسعه پروژه های 
جداسازی و ذخیره سازی کربن با آلودگی هوا و محیط زیست مقابله کند. 
شرکت نفت اکُسیدنتال به عنوان بخشی از برنامه هایش در حال جداسازی 
و جذب کربن از اتمسفر و تزریق آن در داخل میادین نفتی است تا به این 
ترتیب در نهایت موفق شود که انتشار آلاینده های ناشی از استخراج نفت 
خام را به صفر برساند.سایر شرکت های بزرگ نفتی در امر اقتصادی ساختن 
فرایند جداسازی کربن با دشواری هایی مواجه شده اند. پروژه جداسازی و 
ذخیره سازی کربن شرکت شورون در استرالیا به نام Gorgon CCS تنها 
یک ســوم از کربن مقرر شــده را تزریق می کند و برای رســیدن به ظرفیت 
کامل ســال ها زمان نیاز دارد. این پروژه به منظور جداســازی ۴ میلیون تن 
دی اکسید کربن در سال در تأسیسات مایع سازی گاز طبیعی و ذخیره سازی 
آن در ذخایر زیر بســتر دریا طراحی شــده اســت.اگر دنیا بخواهد که هدف 
آلایندگی کربنی صفر را تا ۲۰5۰ محقق کرده و از گرم شدن کره زمین به 
میزان بیشتر از ۱.5 درجه سلسیوس جلوگیری کند باید فناوری جداسازی 
کربن را توســعه دهد. در حالی که بین ســال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۱ بیشتر از 
هفت میلیارد دلار در پروژه های جداسازی کربن سرمایه گذاری شده است، 
بیشتر از ۷۰ درصد از کربن جداسازی شده صرف تزریق دوباره در میادین 

شده تا برداشت از ذخایر نفتی ارتقا یابد.
منبع: بلومبرگ ��
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تجربه موفق پتروبراس در ارتقای برداشت
 از میادین نفتی و گازی
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نعیم نوربخش
روزنامه نگار

احسان طاهری
روزنامه نگار

نفت چگونه نعمت می شود؟
غول های صادرکننده نفت با ســرمایه گذاری درآمدهای نفتی خود، به ســمت 

توسعه بیشتر در حرکت هستند.
کشورهای نروژ، امارات، کویت، عربستان و قطر در سال ۲۰۲۲ به ترتیب بزرگترین 
صندوق های ثروت ملی حاصل از مازاد درآمدهای نفت و گاز را در اختیار داشتند. 
با این حال پیش بینی می شود که عربستان هم با افزایش درآمدها نفتی و هم با 
سرمایه گذاری های عظیمی که از این محل انجام داده، تا سال ۲۰۳۰ بزرگ ترین 

صندوق ثروت ملی را در بین کشورهای نفتی داشته باشد.
 ADIA ،نروژ NBIM تخمین ها نشــان می دهد که مجموع دارایــی 5 صندوق
امارات، KIA کویت، PIF عربستان و QIA قطر در سال ۲۰۲۲ بیش از ۴ تریلیون 

دلار بوده در حالی که پیش بینی می شود این میزان برای سال ۲۰۲5 به حدود 
5 تریلیون دلار و در ســال ۲۰۳۰ به بیش از ۷ تریلیون دلار برســد. در این بین 
پیش بینی می شــود که صندوق ســرمایه گذاری عمومی )PIF( عربستان هم با 
افزایش درآمدها نفتی و هم با سرمایه گذاری های عظیمی که از این محل انجام 
داده، تا ســال ۲۰۳۰ بزرگ ترین صندوق ثروت ملی را در بین کشــورهای نفتی 
داشته باشد. این صندوق در سال ۱۹۷۱ تأسیس شد و پروژه های تجاری مولد 
را که از نظر اســتراتژیک برای توســعه اقتصاد عربستان سعودی مهم هستند، 
تأمین مالی می کند و با تجربه و منابع ســرمایه ای اضافی، تلاش های بخش 
خصوصی را تکمیل می کند. از سال ۲۰۲۱، این صندوق نزدیک به ۴۳۰ میلیارد 

دلار ســرمایه گذاری داخلی و بین المللی داشــته اســت. این صندوق در سال 
۲۰۲۲ هشــت دفتر در نیویورک، لندن و هنگ کنگ راه اندازی کرد.با این حال 
در ایران، با وجود درآمدهای نفتی بالا در دهه های گذشــته، آنچنان که باید از 
آنها استفاده بهینه نشده و علی رغم ایجاد صندوق توسعه ملی، بیشتر برای امور 
جاری در نظر گرفته شده اند. بر اساس صحبت های رئیس هیات عامل صندوق 
توســعه ملی، صندوق ایران یک صندوق ۱5۰ میلیارد دلاری اســت که حدود 
۱۰۰ میلیارد آن توسط دولت های مختلف برداشت شده و حدود ۴۰ میلیارد نیز 
تســهیلات پرداخت کرده است. لذا موجودی کنونی صندوق توسعه ملی بدون 

احتساب بدهی ها، ۱۰ میلیارد دلار تخمین زده می شود.

نعیم نوربخش
روزنامه نگار و مترجم

تازه  ترین تحولات 
در تغییر راهبرد 
صـادرات 
گاز روسیه

»تدبیر تازه «
 گزارش می دهد

گــروه نفت و انرژی: خبری که نوواتک درباره طرح احداث 
یک کارخانه جدید ال ان جی در منطقه مورمانسک واقع 
در شمال غربی روسیه منتشر کرده است نشان می دهد 
که مســکو چگونه در حال اصلاح راهبرد صادراتی گاز 
خود است تا بتواند به تحریم هایی که غرب پس از جنگ 
اوکراین علیه بخش انرژی این کشور وضع کرده است، 
واکنش مناسبی نشان بدهد. این کارخانه تازه تأسیس با 
ظرفیت سالانه ۲۰.۴ میلیون تن ال ان جی در مورمانسک 
که طبق گزارش روزنامه کامرزانت در خلال نشستی به 
ریاســت معاون نخست وزیر روسیه در امور انرژی یعنی 
الکســاندر نوواک به آن اشــاره شده است، نخستین گام 
مسکو برای توسعه زیرساخت لازم به منظور ایجاد تغییر 
در مسیر صادرات گاز این کشور قلمداد می شود. دلیل این 
امر نیز از دست دادن بازار اروپا و توقف صادرات گاز روسیه 

به این قاره از طریق خطوط لوله می باشد.
مســکو بــه ال ان جی به عنوان عنصــری کلیدی برای 
تنوع بخشــیدن به صادرات انــرژی خود نگاه می کند و 
قصد دارد تا سال ۲۰۳۰ حجم صادرات سالانه ال ان جی 
خود را از ۳۲.5 میلیون در ســال جاری به ۱۰۰ میلیون 
تن برساند. تأسیسات گازی مورمانسک که قرار است از 
ســال ۲۰۲۷ وارد فاز اجرایی شود هزینه کمتری نسبت 
به پروژه های بزرگ در شــبه جزیره های یامال و گیدان 
در مناطق قطبی خواهد داشت که عرصه کلیدی توسعه 

صنعت ال ان جی برای نوواتک قلمداد می شوند.
این پروژه با برق تولیدی در نیروگاه هســته ای کولا در 
همان محل تغذیه خواهد شد که معنایش این است که 
برخلاف پروژه های دور از شــبکه توزیع برق در مناطق 
قطبی، نیازی به خریدن توربین های گازی تحریم شــده 
بــرای فعالیت خــود ندارد. همچنیــن در این پروژه به 
تانکرهای یخ شکن کلاس آرک ۷ ویژه حمل ال ان جی 
که اهمیت حیاتی برای تأسیسات قطبی دارند، نیازی وجود 

ندارد. ســاخت یا سفارش این تانکرها به علت تحریم ها 
برای روسیه گران و دشوار تمام می شود. هنوز مشخص 
نیست که نوواتک از کدام فناوری مایع سازی در سه فاز 
۶.۸ میلیون تنی تأسیســات مورمانسک استفاده خواهد 
کــرد. فناوری انحصاری خــود نوواتک به نام »فناوری 
اصلاح شده زنجیره قطبی« یا به اختصار ACM مناسب 
تأسیسات ۳ میلیون تنی است و هنوز فناوری معادلی برای 
تأسیســات بزرگ تر در روسیه موجود نمی باشد. شرکت 
نوواتک به پرســش های ما برای شفاف ســازی در این 

خصوص پاسخی نداده است.
سمت وسوی تازه ��

تأسیسات ال ان جی مورمانسک خوراک گازی خود را از 
محل سامانه یکپارچه توزیع گاز شرکت دولتی روسیه به 
نام گازپروم دریافت خواهد کرد. این گاز احتمالًا از محل 
میادین این شرکت در قطب شمال تأمین خواهد شد که 
پیش تر محل عرضه گاز به شمال غربی اروپا به واسطه 
خط لوله نورداســتریم در خشکی محسوب می شدند. به 
علت ناتوانی در یافتن بازارهای جایگزین، گازپروم فعلًا 

از حجم تولید خود در این میادین کاسته است.
احتمال می رود گازپروم برای تأمین خوراک تأسیســات 
نوواتک خواســتار پرداخت بهای گاز صادراتی بشود اما 
هنوز معلوم نیســت که تمایلی برای تأمین مالی احداث 
خط لوله ۱۳۰۰ کیلومتری به منظور اتصال تأسیســات 
مورمانســک به شــبکه توزیع گاز داشته باشد مگر آنکه 
امتیاز بیشتری برای مشارکت در این طرح دریافت کند.
دو شرکت گازپروم و نوواتک مدت هاست که برای کسب 
حمایت مالی کرملین در طرح های گازی خود به رقابت 
می پردازند. شــرکت نوواتک بیشتر روی توسعه بخش 
ال ان جی تأکید دارد اما گازپروم عمدتاً روی صادرات گاز 
از طریق خطوط لوله و اخیراً تولید محصولات پتروشیمی 
متمرکز است. اما در بستر تحولات تازه از جمله تحریم و از 

دست دادن بازار غرب، کرملین مایل است که دو شرکت 
یادشــده به همکاری بیشــتری بپردازند تا به بازارهای 
صادراتی گاز روســیه تنوع ببخشــند. انتظار می رود که 
نوواتک با نهایی کردن خرید سهام ۲۷.5 درصدی شل 
در پروژه ۱۱ میلیون تنی ســاخالین در مناطق دورافتاده 
شــرقی روسیه که به شرکت گازپروم تعلق دارد، احداث 
نخستین پروژه مشارکتی ال ان جی با گازپروم را آغاز کند.

تغییر در اولویت تأسیسات قطبی ��
با تأمین خوراک گاز تأسیســات ال ان جی مورمانسک از 
محل میادین متعلق به گازپروم، نوواتک این فرصت را پیدا 
خواهد کرد تا ذخایر متعلق به خودش در شبه جزیره های 
یامال و گیدان را صرف پروژه های آتی خود کند. هرچند 
شــاید به خاطر راه اندازی کارخانه ال ان جی مورمانسک 
ناچار شــود که طرح پیشــنهادی شماره یک برای تولید 
ســالانه ۲۰ میلیون تن ال ان جی در قطب شــمال را به 

تعویق بیندازد.
قرار اســت هر دو پروژه مذکور شــامل ســه سازه بتنی 
گرانش-پایه )GBS( باشــند گه در محوطه مورمانسک 
متعلق به نوواتک ساخته می شوند. اما این محوطه تنها دو 
بارانداز برای ساخت این سازه ها دارد که هم اکنون برای 
ساخت سازه های دوم و سوم پروژه ال ان جی شماره ۲ در 
قطب شــمال اشغال شده اند. نخستین سازه تقریباً تمام 
شده است و ساخت سازه دوم نیز قرار است تا سال ۲۰۲۴ 
پایــان بیایــد. پس از آن طبق گزارش روزنامه کامرزانت 
کار احداث سازه نخست تأسیسات ال ان جی مورمانسک 
آغاز می شــود. احداث دو ســازه نخست مورمانسک در 
سال ۲۰۲۷ پایان می یابد و سازه سوم نیز در سال ۲۰۲۹ 

آماده خواهد شد.
اگر برنامه ها خوب پیش برود و ســایر پروژه های نیز به 
تأخیر نیفتند، نوواتک تا ســال ۲۰۳۰ ظرفیتی در حدود 
ســالانه ۶۸ میلیون تن خواهد داشت که تمامش متعلق 

به خودش است. بخشی از این ظرفیت به این قرار تأمین 
می شود: ظرفیت سالانه بیشتر از ۲۰ میلیون تن ال ان جی 
در یامال، ۱۹.۸ میلیون تن در پروژه شماره ۲ قطب شمال 
که در پایان سال جاری وارد مدار می شود و ۶ میلیون تن 
در تأسیسات ال ان جی اوبسکی که نوواتک تصمیم نهایی 
برای ســرمایه گذاری در آن را امســال خواهد گرفت و از 
ســال ۲۰۲۶ وارد فاز تولید می شود. همچنین تأسیسات 
غیرقطبی کریوگاز ویزوتســک در شــمال غربی روسیه 

با ظرفیت سالانه ۶۰۰ هزار تن به نوواتک تعلق دارد.
ظرفیت مناطق قطبی کمتر از ســطح هدف گرفته شده 
نوواتک بین 5۷ میلیون تن تا ۷۰ میلیون تن در سال تا سال 
۲۰۳۰ خواهد بود. توسعه کندتر در مناطق قطبی به کاهش 
سهم نوواتک از تحقق نقشه های مسکو برای افزودن بر 
حمل ونقل محموله ها از مســیر دریای شمال می انجامد 
و این در حالی است که پروژه های این شرکت، محرک 
اصلی این طرح بوده اند. هم اکنون می توان محموله های 
ال ان جی یامال را به طور مستقیم از مسیر دریای شمال 
راهی بازارهای آســیا کرد که بازار اصلی نوواتک قلمداد 
می شــود. همچنین محموله های ال ان جی را می توان از 
غرب راهی بازار اروپا کرد و یا از طریق کانال ســوئز به 

بازارهای آسیایی رساند.
از محل تأسیسات مورمانسک اما احتمالًا محموله های 
ال ان جی تنها راهی غرب خواهد شد که موجب می شود 
تحویل ال ان جی به بازارهای آسیایی طولانی تر و گران تر 
تمام شود و این در حالی است که احتمال خرید ال ان جی 
روســیه توسط اروپا در سال ۲۰۲۷ بسیار کمرنگ است. 
دلیل ایــن امر، هم احتمال تداوم تنش های ژئوپلیتیک 
بــه دلیل جنگ اوکراین می باشــد و هم احتمال عرضه 
مازاد ال ان جی در بازار ناشــی از طرح های توســعه تولید 

ال ان جی در قطر.
�� Energy Intelligence :منبع

گزارش
گروه نفت و انرژی: عربستان سعودی مدت های مدیدی 
است که به لطف موقعیت بی نظیرش در بازار انرژی 
جهان، روابط خوبی با کشورهای شرق و غرب برقرار 
کرده است. این کشور پادشاهی دهه هاست که حاکم 
بلامنازع صنعت نفت و گاز جهان است و اکنون در حال متمرکز شدن روی توسعه 
ظرفیت خود برای تولید انرژی های پاک می باشد تا در این حوزه نیز به پیشتاز جهان 
تبدیل شود. اما در این مسیر عربستان سعودی باید تصمیم بگیرد که با کدام شرکای 
انرژی جهانی به همکاری ادامه بدهد و با کدام کشورها به رقابت بپردازد. چین که 
تقریباً در تمام بخش های منابع انرژی به یک ابرقدرت تبدیل شده است، یکی از 
این کشورهاست. در طول یک سال گذشته عربستان سعودی تلاش کرده است 
تا به روابط خود با چین عمق بیشــتری بدهد و قصد دارد در این راســتا با پیشــنهاد 

یک شراکت بلندمدت در حوزه انرژی به همکاری ها با پکن وسعت نیز ببخشد.
چین و عربستان سعودی روابط بلندمدتی در حوزه انرژی و فراتر از آن داشته اند. 
تا همین اواخر پیش از حمله روســیه به اوکراین، عربســتان سعودی نخستین 
تأمین کننده نفت خام چین بود. در سال ۲۰۲۲ عربستان روزانه ۱.۷5 میلیون بشکه 
نفت خام به چین صادر می کرد. در دسامبر این سال عربستان میزبان نشست 
چین با کشورهای عرب بود که رییس جمهوری چین »شی جینپینگ« شخصاً 
در آن شرکت کرد. رهبران دو کشور در این نشست درباره موضوعات تجاری و 
امنیت منطقه ای به گفت وگو پرداختند. آن ها تصمیم گیرفتند که سیاست های 
خود را در حوزه های متعدد از جمله نفت و امنیت با هم هماهنگ کنند و در عین 
حال از مداخله در امور داخلی یکدیگر خودداری کنند. عربستان سعودی و چین 
بر اهمیت ثبات در بازارهای نفتی تأکید کردند و نقش عربستان به عنوان یک 
صادرکننده مطمئن برای تأمین نفت خام مورد نیاز چین را برجسته دانستند.در 
ماه مارس این دو کشــور اعلام کردند که در احداث یک پالایشــگاه عظیم ۱۰ 
میلیارد دلاری در استان لیائونینگ واقع در شمال شرق چین به مشارکت خواهند 
پرداخت. منابع مالی مورد نیاز برای احداث این پالایشگاه توسط شرکت نفتی 
عربستان سعودی، آرامکو تأمین خواهد شد. این مشارکت به معنی همکاری 

بزرگترین کشور مصرف کننده انرژی در جهان با یکی از بزرگترین صادرکنندگان 
انرژی خواهد بود. این پروژه شامل احداث یک پالایشگاه یکپارچه و یک مجموعه 
پتروشیمی خواهد بود. »آشوک دوتا« یکی از مدیران نفتی مستقر در کلگری 
معتقد است که این همکاری به معنی تعهد دو طرف به تعمیق همکاری ها میان 
دو کشور است. همچنین شرکت آرامکو سهام قابل افزایش یک گروه پتروشیمی 
از بخش خصوصی چین را به ارزش ۳.۶ میلیارد دلار خریداری کرده است.در 
همان ماه مارس، کابینه عربستان سعودی تصمیم الحاق به سازمان همکاری 
شانگهای را به تصویب رساند. این سازمان یک اتحاد سیاسی، امنیتی و اقتصادی 
به رهبری چین است که اعضایی از قبیل روسیه، هند، پاکستان و چهار کشور 
آســیای مرکزی را در خود دارد. اگرچه عربســتان یک عضو کامل در این نهاد 
نخواهد بود، عضویت جنبی این کشور نیز از از تعهد این کشور به منافع چین 
حکایت می کند. در اوایل آن ماه چین به از سرگیری روابط معلق مانده میان دو 
رقیب منطقه ای یعنی ایران و عربستان سعودی کمک کرده بود که به بازگشایی 
سفارتخانه های دو طرف و تجدید روابط دیپلماتیک میان آنها انجامید. این امر 
نشان دهنده نفوذ چین در منطقه خاورمیانه می باشد.در ماه جاری نیز وزیر انرژی 
عربستان سعودی شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان گفت که پادشاهی عربستان به 
جای رقابت، خواهان گسترش همکاری با چین در حوزه های بازرگانی و انرژی 
می باشد. بن سلمان در دهمین کنفرانس بازرگانی عربی-چینی اظهار داشت: 
ما واقعیت جهان امروز یعنی به دست گرفتن رهبری توسط چین و تداوم روند 
فعلی را به رســمیت شــناخته ایم. ما ناچار نیســتیم که با چین رقابت کنیم بلکه 
با آن همکاری خواهیم کرد.وزیر انرژی عربستان سعودی بر ارزش همکاری 
و شــراکت با چین در ســایه توســعه چشمگیر حوزه انرژی های تجدیدپذیر در 
چین تأکید کرد. علاوه بر این تقاضای چین برای نفت خام هر ســال روندی 

افزایشی خواهد داشت و این ظرفیت بزرگی برای صادرات نفت خام عربستان 
ســعودی در وضعیت چشــم انداز کاهش تقاضا در سایر نقاط جهان خواهد بود.

البته بن سلمان فوراً یادآوری کرد که شراکت با چین به معنای توقف همکاری 
عربستان سعودی با سایر قدرت های جهان از جمله اتحادیه اروپا، کره جنوبی، 
ژاپن، ایالات متحده آمریکا و آمریکای لاتین نخواهد بود. وقتی از او پرسیده شد 
که آیا تقویت روابط با چین تأثیری بر روابط این کشور با سایر کشورها خواهد 
داشت وی پاسخ داد: ما عربستان سعودی هستیم، ما ناچار نیستیم در یک بازی 
با حاصل جمع صفر مشارکت داشته باشیم. ما باور داریم که فرصت های فراوانی 
در جهان وجود دارد.همچنین در رویداد یادشده عربستان سعودی قراردادی به 
ارزش 5.۶ میلیارد دلار با یک شــرکت چینی تولیدکننده خودروهای برقی به 
نام »هیومن هورایزنز« امضا کرد تا به طراحی و تولید خودروهای برقی در این 
کشور بپردازد. در مجموع قراردادهایی به ارزش ۱۰ میلیارد دلار در حوزه های 
فناوری، انرژی پاک، کشاورزی، ساختمان، معدن، زنجیره تأمین، گردشگری 
و ســلامت در خلال نشســت عربی-چینی به امضا رسید. این ها نشان دهنده 
پایبندی بیشتر به تعمیق روابط با چین در راستای تلاش های عربستان برای 
توسعه سرمایه گذاری در بخش هایی فراتر از نفت و گاز می باشد. همچنین این 
قراردادها در راستای چشم انداز ۲۰۳۰ عربستان هستند که هدفش تنوع بخشی 
به اقتصاد این کشور و توسعه حوزه انرژی پاک برای پشتیبانی از احداث شهرهای 
هوشــمند می باشد.طی نشســت های متعددی که سال گذشته برگزار شدند، 
عربستان سعودی کاملًا روشن ساخته است که قصد دارد روابط خود را با چین 
در حوزه های انرژی و امنیت توســعه بدهد. در حالی که دو کشــور تلاش دارند 
در حوزه انرژی های تجدیدپذیر جزو کشورهای پیشرو باشند و همزمان روابط 
خود را در حوزه سوخت های فسیلی گسترش بدهند، سیاست های هماهنگی 
را برای حمایت از صنایع فعال در بخش انرژی اتخاذ خواهند کرد. عربســتان 
سعودی مدعی شده است که این روابط بر روابطش با سایر قدرت های جهانی 
هیچ گونه اثر منفی نخواهد داشــت اما برخی کارشناســان به این اظهارنظر به 
منبع: اویل پرایس دیده تردید می نگرند.   

»تدبیرتازه «  از  تمرکز اعراب برای تولید انرژی های پاک گزارش می دهد

استراتژی عربستان در بازار انرژی
 نعیم نوربخش
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در ادامــه هشــدارهای متعدد به بانک هــا، رئیس دولت نیز به 
بانک هــای ناتراز اولتیماتوم داد. اما بانک ها تا چه میزان مقصر 

وضع موجود هستند؟
رئیــس جمهــوری که صبح امروز بــرای تقدیم لایحه برنامه 
هفتم توسعه در صحن علنی مجلس حضور داشت، در بخشی 
از اظهــارات خــود به موضوع ناتــرازی در نظام بانکی و پولی 
کشور پرداخت. ابراهیم رئیسی یکی از محورهای برنامه هفتم 
توســعه را اصــلاح بانک های ناتــراز خواند و تاکید کرد که این 
برنامه بانک ها را به سه دسته »سالم«، »ناسالم قابل اصلاح« 

و »ناسالم غیرقابل اصلاح« تقسیم کرده است.
بر اساس گفته های رئیس دولت سیزدهم، بانک های ناسالم که 
امکان اصلاح ندارند منحل می شــوند. چراکه بانک های ناتراز 
غیرقابل اصلاح آثار مخرب در اقتصاد دارند که برخورد با آن ها 
از ابتدای امسال آغاز شده است. وی همچنین تاکید کرد: هیچ 
موسســه پولی و بانکی که حاضر نیســت قوانین بانک مرکزی 
را اجرا کند و به رغم وجود مشــکل همچنان برداشــت از بانک 
مرکــزی دارد و پولــی که در اختیارش قرار دارد را نیز وارد تولید 

نمی کند، حق ادامه فعالیت ندارد.
رئیســی در حالی این هشــدار جدی را به بانک ها داده که این 
نخستین باری نیست که بانک ها هدف اصلی این اولتیماتوم ها 
قرار می گیرند. با این وجود بسیاری از کارشناسان بانکی معتقدند 
که مقصر دانستن بانک ها در شرایط کنونی، نوعی آدرس غلط 

دادن است.
فروردین ماه امسال بود که محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک 
مرکــزی با حضور در آنتن صداوســیما درباره ناترازی بانک ها 
گفت: به دنبال این هســتیم که با بانک های ناتراز خصوصی و 
دولتــی برخورد کنیم، حتی مجوزهای لازم را اخذ کرده ایم و تا 
چند ماه آینده خبرهایی در این باره اطلاع رسانی خواهد شد؛ به 
نحوی که در نیمه اول امسال چند بانک تعیین تکلیف می شوند.

چند روز بعد و در روز چهارم اردیبهشت ماه نیز فرزین در جمع 
مدیران عامل بانک ها از مهلت شش ماهه این بانک به بانک های 
ناتراز )تا شهریورماه( برای اصلاح اضافه برداشت هایشان خبر 
داد و تصریح کرد: اجرای دقیق و مؤثر سیاست پولی به منظور 
کنتــرل نقدینگی و تورم با وجــود بانک های ناتراز امکان پذیر 

نیست.
مشکل بانک ها مدیریتی نیست ��

دولت و بانک مرکزی در حالی مدیریت بانک ها را مقصر اصلی 
ناترازی آن ها جلوه می دهند که به زعم بســیاری از کارشناسان 
و مدیران بانکی، بخش عمده وضعیت کنونی ناشی از اقدامات 

همین نهادهاست.
حمید تهرانفر، از کارشناسان اقتصادی و مدیران سابق بانکی، 
چنــدی پیــش در گفتگو با تجارت نیوز گفت: خود آقای فرزین 
چندین ســال از مدیران ارشــد بانکی بوده و در این زمینه سابقه 
زیــادی دارد و می دانــد که ناترازی بانک هــا به دلیل کیفیت 
مدیریتی آنها نیست. یعنی حتی اگر یک گروه مدیریت توانمند 
بانکی از آمریکا هم به ایران بیایند، نمی توانند مشــکلات یکی 

از بانک های ناتراز کشور را در کوتاه مدت حل و فصل کنند.
وی همچنین با انتقاد نسبت به ساختار شورای پول و اعتبار، به 
نقش این ســاختار در ســرکوب نرخ سود بانکی اشاره کرد و این 

موضوع را یکی از عوامل ناترازی بانک ها دانست.
احمــد حاتمی یزد، مدیرعامل اســبق بانک صــادرات، نیز در 
گفتگویی که اخیراً با تجارت نیوز داشت، وام های تکلیفی که از 
سوی دولت، مجلس و بانک مرکزی بر دوش بانک ها گذاشته 
می شوند را یکی دیگر از دلایل ناترازی آن ها دانست و هشدار 
داد که این موضوع حتی می تواند سبب ورشکستگی بانک های 

کشور شود.
وی در این باره گفت: از طرفی وزیر اقتصاد به بانک ها می گوید 
چــرا وام نمی دهید و از طــرف دیگر بانک مرکزی، بانک های 
ناتراز را تهدید می کند. در حالی که همین تســهیلات بیش از 

حد باعث ناترازی بانک ها می شود.
بهاءالدین حســینی هاشمی، کارشناس بانکی نیز درباره نقش 
دولت در ناترازی بانک ها به تجارت نیوز گفته بود: اقتصاد ایران 
درگیر تورم مزمن 5۰ ساله بوده و تحت فشار تحریم های بانکی 
نیز قرار دارد. به این ترتیب منابع خارجی وارد کشور نمی شود. 
از طرف دیگر نیز دولت و تمام مســئولان و نهادها، به بانک ها 
فشار می آورند که وام بدهند و تسهیلات تکلیفی برای آنها تعیین 
می کننــد. بنابراین لاجرم وضع کنونی اقتصاد ایران این چنین 

رقم خورده است و بانک ها نقشی در آن نداشته اند.
وی همچنین تاکید کرد: مقصر دانســتن بانک ها در وضعیت 
کنونــی اقتصاد ایــران، آدرس غلط دادن و پاک کردن صورت 
مساله است؛ در حالی که مساله اصلی وجود تحریم و تورم است 
که باعث اختلال در اقتصاد می شــود. باید علل وضع اقتصادی 

موجود را پیدا و برطرف کنیم.
سرانجام این هشدارها چیست؟ ��

با وجود اینکه بســیاری از کارشناســان در ماه های اخیر چنین 
نقطــه نظراتــی را ارائه کرده اند اما به نظر می رســد که دولت و 
بانک مرکزی همچنان پای حرف خود مبنی بر انحلال یا ادغام 
بانک های ناتراز هستند. اقدامی که می تواند مشکلات بسیاری 
را ایجاد کند و بی شک برای اقتصاد کشور کم هزینه نخواهد بود.

حال باید دید واکنش بانک ها به این تهدیدهای پی در پی چه 
خواهد بود و آیا این هشــدارها عملی می شــوند یا در حد یک 

نمایش نظارتی باقی می مانند.

رئیسی به بانک های ناتراز اولتیماتوم داد
 بانک ها در منگنه دولت و بانک مرکزی

اینفوگرافیکگزارش
طراح: مرضیه کیانی مروست- تدبیر تازه

یادداشت

گزارش

استیضاح های متوالی، عدم ثبات مدیریتی، نارضایتی اجتماعی، هدر رفت انرژی 
و عدم بهره وری نیروی انسانی همه و همه، از مصائب سیستم حاکم بر مدیریت 
صنعت خودرو در ایران می باشد. شرکت های قدیمی و ریشه دار خودروسازی ایرانی 
همزمان با بسیاری از شرکت های بزرگ خودروسازی دنیا در ایران تأسیس شده و 
بعد از گذشت سال ها از حیات بی ثمر خود، نه تنها پیشرفت خاصی نسبت به این 
صنعت در دنیا نکردند بلکه باعث سرخوردگی و نارضایتی ملی در ایران شده اند.

اشــکال کار کجاست؟ برخی کارشناســان تصدی دولتی، برخی دیگر مدیریت 
ناکارآمد، برخی وجود رانت های مختلف و برخی دیگر فســاد سیســتمی را در این 
صنعت عوامل اصلی می دانند. بنظر همه موارد بالا درســت اســت ولی را علاج 
چیست؟ قطعاً یک راه حل طلایی وجود ندارد. بنده با بررسی و تحلیل این صنعت، 
5 راه حل کارشناســی را در ادامه پیشــنهاد می کنم که در صورت انجام کامل و 
صحیح آنها، به نظر خودم، عمده مشــکلات صنعت خودرو حل و این صنعت در 

مسیر رو به پیشرفتی قرار می گیرد:
۱. مدیران، کارگران، کارگزاران و کل دولتی ها از خودروهای تمام ایرانی استفاده 
کنند و کل خودروهای خارجی دولتی فروخته شــوند. این موضوع بخصوص در 

بخش وزارت صمت، شرکت های خودروسازی و زیر مجموعه ها بسیار حائز اهمیت 
است. در صورت تخلف این خودروها توسط اداره اموال تملیکی ضبط و فروخته 
شــود. کافی اســت جوایزی برای معرفی این خودروها در یک سامانه اینترنتی در 
نظر گرفته شود. البته استثنائاتی وجود دارد مثل نیروهای امنیتی و نظامی. اینکار 
دو تأثیر عملی دارد. اول اختلاف طبقاتی بین مردم و مسئولان کم شده و حس 
طبقه برتر بین مسئولان کمرنگ می شود. دوم کیفیت خروجی مدیریت بر صنعت 
خودرو توسط متصدیان آن حس می شود و فشار برای افزایش کیفیت از داخل خود 
سیستم شکل می گیرد. فقط دندانپزشکانی درد درمان ریشه دندان را می فهمند 

که خودشان زیر دست دندانپزشک دیگر درد کشیده باشند.
۲. واردات خودرو کارکرده برای همه افراد تســهیل شــود. چه افرادی که کارت 
بازرگانی دارند و چه ندارند. اینکه چه خودرویی و با چه شرایطی است و آیا امکان 
خدمات پس از فروش دارد یا نه، نباید مانع واردات شود. تعرفه گمرکی هم نباید 
در بالاترین حد آن بیش از ده درصد باشــد. البته خطوط قرمز مثل خودروهای 

لوکس و آمریکایی و ... باید رعایت شود.
۳. به همه دانشــگاه ها، ارگان ها و هر شــخص حقیقی و حقوقی بدون مجوز و با 

ترک تشــریفات اداری اجازه تولید خودرو به هر شــکلی داده شــود. ابتدا هم باید 
صنایع نظامی ورود کنند. کلًا امضاهای طلایی و تشریفات مجوزی سر راه این 

موضوع باید بصورت عملی رفع گردد.
۴. اســتانداردهای ســخیف، مستهلک و دســت و پاگیر دولتی توسط نهادهای 
خصوصی و علمی بررسی و هر بخش توسط بخش تخصصی آن بررسی شود. 
مثلًا بخش موتور توسط بخش طراحی موتور دانشگاه علم و صنعت بررسی شود. 
بخش های الکترونیکی آن در بخش های تخصصی دانشگاه ها و پژوهشگاه های 

خصوصی و بی طرف بررسی شود.
5. کشور ما ایران، در تولید خودرو مزیت رقابتی ندارد و اصولًا ورود به این حوزه 
از اشــتباهات اســتراتژیک کشور بود که نباید به این حوزه ورود می کردیم، اما در 
عوض در حوزه تولید لوازم یدکی و قطعات خودرویی بســیار در دنیا حرف برای 
گفتن داریم. اصرار بر تولید کامل خودرو و عدم حمایت از این بخش، ما را به این 
نقطه رسانده است. باید به سمت امکان حضور، لیزینگ و خدمات پس از فروش 
کمپانی های خارجی بدون در نظر گرفتن ملاحظات ورشکســتگی خودروسازان 

داخلی باشیم. در طولانی مدت قطعاً خسارات آن جبران خواهد شد.

افزایش اجاره بها در ســال جاری دولت را بر آن داشــته اســت تا با اعمال 
سیاســت هایی ســعی بر کنترل بازار مسکن داشته باشد؛ سیاست هایی مانند 
تعیین ســقف افزایش رهن و اجاره. اما این عوامل تا چه میزان می توانند بر 

بازار مؤثر باشند؟
فصل اجاره از اوایل اردیبهشت ماه آغاز شده و تا پایان تابستان ادامه دارد. بازار 
اجاره اما در کش و قوس افزایش قیمت قرار گرفته و دست متقاضیان را برای 

تأمین مسکن بسته است.
وزارت راه و شهرســازی به تازگی اعلام کرده اســت تا کنون ۱۱۴ هزار کاربر 
در سامانه املاک و مستغلات ثبت نام کرده اند و ۲۳ هزار و ۴۸۸ قرارداد اجاره 

نیز ثبت شده است.
از سوی دیگر به گفته مشاور وزیر راه و شهرسازی مالکانی که ملک خود را 
به خانواده های دارای سه فرزند اجاره دهند یا قرارداد خود را بیش از یک سال 

تمدید کنند، مشمول بخشودگی های مالیاتی خواهند شد.
همچنین طرح اخیر برای ســاماندهی بازار اجاره تعیین کرده اســت که دولت 
می تواند برای شهرهای دارای 5۰ هزار نفر و بالاتر، هم میزان سقف افزایش 
قیمــت اجاره بهــا و هم قیمت اجاره بها را تعیین کند. اگر مالک این ســقف را 
رعایت نکند، با شکایت مستأجر، مبلغ اجاره باید به میزان تعیین شده بازگردد 
و همچنین مالک به میزان ۴۰ درصد از ســقف رعایت نشــده جریمه خواهد 
شد.مشاوران املاک باید در زمان تنظیم قراداد اجاره، قرارداد سال گذشته را 
نیز مورد بررسی قرار دهند تا در صورت عدم رعایت سقف تعیین شده توسط 
مالک، آن ها را به ســازمان امور مالیاتی معرفی کنند. وضعیت بازار مســکن و 

اجاره بها در وضعیتی بحرانی قرار دارد و کارشناســان بازار مســکن امسال را 
سال سخت مستاجران نام نهاده اند. اجاره مسکن به ویژه در کلانشهری مانند 
تهران تا آنجا بالا گرفته است که برخی آمارها گواه رشد بالاتر اجاره نسبت به 
تورم عمومی جامعه هستند. مردم با هر بار تمدید قرارداد مجبور به مهاجرت 
به مناطق پایین تر هستند و قشری نیز حتی به حاشیه شهر رانده شده اند. در 
این شــرایط به نظر می آید سیاســت های فعلی دولت تنها سرپوشی موقت بر 
مشکلات جدی این بازار است. تعیین سقف اجاره بها و نظارت بر آن در حالی 
که جامعه با تورمی روزافزون روبه رو است تنها بی میلی مالکان و نقض حقوق 
شخصی مالک را به دنبال خواهد داشت. از سوی دیگر دولت در حال حذف 
و کاهش اختیارات مشاوران املاک است که این خود نیز معیشت عده ای را 

به خطر خواهد انداخت. بیت الله ســتاریان، کارشــناس مسکن پیش از این در 
گفتگو با تجارت نیوز در این خصوص بیان کرده بود: در ۳۰ تا ۴۰ سال گذشته، 
هر زمان که دولت ها به بن بست رسیده اند دنبال مقصر گشته و مشکل را به 
گردن دیگران انداخته اند. املاکی ها مگر چقدر می توانند در بازار مسکن کل 
یک کشور تاثیرگذار باشند؟ او افزوده بود: عمدتاً همیشه می گویند تأثیر آنها 
زیر دهم درصد است و در صورتی که در سطح کل کشور یکپارچه عمل کنند 
می توانند تاثیرگذار باشــند. البته اگر روی محدوده یا بلوک خاصی بخواهند 
کار کنند و قیمت خانه ها را افزایش دهند، ممکن است ۱۰ تا ۱5 درصد مؤثر 
باشــند.این کارشــناس مسکن همچنین تاکید کرده بود که مسکن 5۰ سال 
است اسیر این فرضیات مهمل و بیهوده است و هیچ گاه به نتیجه نرسیده است. 
به گفته ســتاریان، مشــکل جای دیگری است؛ دولت توان حل آن مشکل را 
ندارد و دنبال مقصر می گردد؛ یک بار می گویند مافیای مسکن، روز دیگر از 

سوداگری و سپس از مشاوران ملکی صحبت می کنند.
کارشناسان معتقد هستند تا زمانی که وضعیت کلی اقتصاد و تورم از شرایط 
بحرانی خارج نشــود، بازار اجاره و مســکن در همین گرانی دســت و پا خواهد 
زد. اکنون تورم مصالح ساختمانی و باقی موارد دخیل در ساختمان سازی نیز 
تا حدی پیشروی کرده که انبوه سازان را برای ساخت و ساز بی انگیزه و حتی 

عرضه مسکن را نیز با مشکل مواجه کرده است.
در مجموع می توان گفت بدون حل این موارد، به نظر می آید سیاســت های 
فعلی دولت حالا تنها مانوری نمایشــی برای در دســت گرفتن کنترل رشــد 

افسارگسیخته قیمت ها در فصل اجاره و معاملات است.

صنعت خودرو چگونه به سامان می رسد

بهبود بازار اجاره در گرو ساماندهی وضعیت اقتصادی
سیاست های دولت تا چه اندازه در حوزه مسکن جواب داده است
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